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ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

Είμαστε ο πιο 
στρεσαρισμένος 

λαός της Ευρώπης -
Γιατί άραγε;

EUROPA

ΣΕΛ. 10με τoν Σπύρο Καπράλο

Ευρωπαϊκός 
φεντεραλισμός 
και πραγματικότητα

ΣΕΛ. 14-15

ΣΕΛ. 13

ΣΕΛ.  17

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ
Βουλευτής ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ Κέρκυρας

«Η πορεία του ΠΑΣΟΚ 
προς τα εμπρός είναι 

μη αναστρέψιμη»
ΣΕΛ.  19

ΣΕΛ.  28

Γράφουν

ΝOΤΗΣ ΜΑΡΙΑΣ
O Κίσινγκερ και η σινοαμερικανική 
«διπλωματία του πινγκ πονγκ»

ΛΟΥΚAΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ
Ο ΣΥΡΙΖΑ-Black Friday… 
ξεπουλάει και 
ο Κασσελάκης… χαίρεται!

ΚΩΝ/ΝΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ
Το χρονικό μιας 
προαναγγελθείσας αυτοκτονίας
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ΜΟΝΟΓΥΙΟY

ΣΕΛ. 20-21

Kάθε Σάββατο το superπεριοδικό 
με gossip, μόδα και «ζουμερά» 

καλλιτεχνικά παρασκήνια
ΣΕΛ. 49-60

«Δεν φοβόμαστε τον διάλογο με την Τουρκία,
έχουμε διακριτές εθνικές θέσεις» 

ΣΕΛ.  24-26 ΣΕΛ.  32 ΣΕΛ. 4, 16

Αποκλειστική 

συνέντευξη 

Η ήρεμη δύναμη
της ΝΔ σε Κυκλάδες 

και Βουλή

ΣΤΑ ΑΔΥΤΑ 
ΤΟΥ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟΥ ΕΓΚΛΗΜΑΤΟΣ

Αποκλειστική συνέντευξη 
του διευθυντή 

της ΔΗΕ Βασίλη Παπακώστα
ΣΕΛ. 30-31

ΠΑΛΙΟΣ ΓΝΩΡΙΜΟΣ ΤΗΣ ΕΛΑΣ ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Ποιον «καθάρισαν»
στο Παλαιό Φάληρο

Το επόμενο χτύπημα που 
ετοιμάζει σε ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ

ΒΑΦΤIΣΙΑ 
για τους 11 φευγάτους 
του ΣΥΡΙΖΑ
Ποια ονόματα έχουν 

πέσει στο τραπέζι 
για τον νέο φορέα
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ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Ανδρικόπουλος Νικόλαος Α. & Συνεργάτες

Οι άνθρωποι ακόμη δεν
έχουν καταλάβει ούτε

γιατί έχασαν σε όλες 
τις εκλογικές 

αναμετρήσεις ούτε 
γιατί βυθίζονται και 

πάνε με φόρα 
σε μονοψήφια νούμερα

Η
συνεδρίαση της ΚΟ του ΣΥΡΙΖΑ στις
30/11 ήταν ομολογουμένως ξεκαρδιστι-
κή. Στις περισσότερες φωτογραφίες ο

Αλέξης Τσίπρας και οι ελάχιστοι εναπομείναντες
βουλευτές του κόμματος ήταν μες στην τρελή
χαρά. Φιλιά, αγκαλιές και σέλφι. Ο πρώην πρό-
εδρος κάθισε δίπλα στον ευρωβουλευτή Κώστα
Αρβανίτη και οι άνθρωποι γέλασαν με την καρ-
διά τους. Προφανώς θα έλεγαν ανέκδοτα.
Έσπευσαν βέβαια να χειροκροτήσουν τον Αλέξη
σαν να μην έφυγε ποτέ… Είναι τέτοια η έλλειψη
επαφής των βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ με την πραγ-
ματικότητα που κάποιοι εξ αυτών σήκωναν
αναρτήσεις στα social media: «Να εδώ είμαι με

τον Τσίπρα!». Λες και έγιναν βουλευτές για να
φωτογραφηθούν με τον άχαστο. Όνειρο ζωής;
Απωθημένο; Τι να πούμε;

Οι άνθρωποι ακόμη δεν έχουν καταλάβει ούτε
γιατί έχασαν σε όλες τις εκλογικές αναμετρήσεις
ούτε γιατί βυθίζονται και πάνε με φόρα σε μονο-
ψήφια νούμερα. Θα περίμενε κανείς να έχουν έναν
προβληματισμό για το γεγονός ότι έχουν ευτελι-
στεί πλήρως. Όμως όχι, πλέουν όλοι τους σε πελά-
γη ευτυχίας. Ζουν σε έναν μικρόκοσμο της Αριστε-
ράς και ενώ όλοι τους χλευάζουν στα κρυφά τον
Κασσελάκη, παραμένουν στο κόμμα και αποθεώ-
νουν ακόμη τον Τσίπρα που τους οδήγησε συνολι-
κά σε έξι σερί εκλογικές ήττες. Μιλάμε για παρά-

νοια. Να έχεις να διαλέξεις μεταξύ Κασσελάκη και
Τσίπρα…

Παρ’ όλα αυτά, δεν πρέπει να μας προξενεί εντύ-
πωση η στάση των βουλευτών που απέμειναν στην
Κουμουνδούρου. Στην Αριστερά γενικότερα έχουν
μάθει να ζουν με τοτέμ. Με κατασκευασμένα είδω-
λα που περιφέρουν δεξιά και αριστερά για να δι-
καιολογήσουν την ύπαρξή τους. Μη έχοντας κάτι
άλλο να επιδείξουν, περιφέρουν τον Τσίπρα ως τε-
ράστια πολιτική φυσιογνωμία, τύπου λαϊκός
ήρωας. Διότι ο Τσίπρας ουδεμία σχέση έχει με τις
μεγάλες φυσιογνωμίες της Αριστεράς και της δια-
νόησης. 

Γιατί ο Αλέξης ξεκαρδίστηκε στα γέλια;
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O
Κυριάκος Μητσοτάκης με το δυνατό
μεταρρυθμιστικό φίνις κάνει προβο-
λή ισχύος του ίδιου και της Νέας Δη-

μοκρατίας στον χώρο του πολιτικού Κέντρου.
Η τελευταία κίνηση στην πο-
λιτική σκακιέρα με τη θέσπι-
ση της επιστολικής ψήφου,
μαζί με τις μεταρρυθμίσεις
που έχει στα σκαριά, όπως η
λειτουργία των μη κρατικών
πανεπιστημίων στη χώρα
μας, δημιουργεί τις συνθή-
κες μιας «τέλειας καταιγί-
δας» σε βάρος των προσπα-

θειών των πολιτικών αντιπάλων της ΝΔ.
Από τη μια ανακόπτει τη δυναμική που θέ-

λει να αναπτύξει το ΠΑΣΟΚ στη ζωτικής ση-
μασίας εκλογική δεξαμενή και από την άλλη
μειώνει περισσότερο το πολιτικό οξυγόνο
στον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος προσπαθεί να ανανή-
ψει πολιτικά από τα διαλυτικά φαινόμενα.

Ο πρωθυπουργός στο ζήτημα των ευρωε-
κλογών δεν ανακάτεψε την τράπουλα, όπως
κατά τα σενάρια δεχόταν εισηγήσεις να πρά-
ξει. Δεν επανάφερε τη λίστα και οι υποψήφιοι
των κομμάτων για να καταλάβουν μία από τις
21 έδρες που έχει η Ελλάδα στο Ευρωκοινο-
βούλιο θα πρέπει να δώσουν τη μάχη του
σταυρού. Ούτε όμως «έσπασε» την ενιαία επι-
κράτεια σε μικρότερες περιφέρειες. Κατέβα-
σε όμως στην «παρτίδα» της 9ης Ιουνίου, όταν
και θα στηθούν οι κάλπες για την Ευρωβουλή,
το χαρτί της επιστολικής ψήφου. 

Διαδοχικά καμπανάκια
Η συγκεκριμένη αλλαγή «κούμπωνε» με

τις παρεμβάσεις στην εκλογική νομοθεσία
που ξεκίνησαν από το 2019. Έμενε στο πρω-
θυπουργικό συρτάρι λόγω των ίδιων συνταγ-
ματικών εμποδίων που επέτρεψαν μόνο τα
μικρά βήματα για την ψήφο των Ελλήνων του
εξωτερικού που έγιναν σε εκείνη τη φάση.

Τέσσερα χρόνια αργότερα και με την απο-
χή στις κάλπες για τους δήμους αλλά και τις
περιφέρειες να φτάνει στα επίπεδα-ρεκόρ
του 60% και σχεδόν 65% αντίστοιχα, με τα
διαδοχικά καμπανάκια που χτυπούσε ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, φαίνεται ότι άρχισε να
ξεσκονίζεται το σχέδιο για την επιστολική
ψήφο. Μια κίνηση που αιφνιδίασε φίλους
και αντιπάλους, καθώς οι συζητήσεις γύρω
από αυτήν αλλά και συνολικά η προετοιμα-
σία στο κυβερνητικό παρασκήνιο έγιναν υπό
άκρα μυστικότητα.

Όμως, το πρέσινγκ στην πλευρά της αντι-
πολίτευσης δεν θα σταματήσει εκεί. Αυτό
δείχνει ο σχεδιασμός του Μεγάρου Μαξίμου
που ετοιμάζεται να αυξήσει την πίεση προς
την πλευρά του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης και Νίκος Ανδρουλάκης
μπορεί να μην έχουν συναντηθεί ακόμη από
κοντά, αλλά ο πρωθυπουργός θα περιμένει
τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ στη γωνία… του πο-
λιτικού Κέντρου.

Από την κοινοβουλευτική πρεμιέρα του Νί-
κου Ανδρουλάκη έως και την τελευταία αντι-
παράθεσή τους στη Βουλή ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης έχει προκαλέσει τον πρόεδρο του

ΠΑΣΟΚ να αποδείξει ότι έχει και μεταρρυθμι-
στικό και εκσυγχρονιστικό DNA. Φαίνεται
λοιπόν ότι αδειάζει η άμμος στην κλεψύδρα
για την απάντηση που θα κληθεί να δώσει ο
Νίκος Ανδρουλάκης στο προσκλητήριο που
του έχει στείλει ο πρωθυπουργός από τον πε-
ρασμένο Ιούλιο.

Τότε, κατά την ανάγνωση των προγραμμα-
τικών δηλώσεων ο Κυριάκος Μητσοτάκης ζη-
τούσε από τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να τοπο-
θετηθεί αν θα στήριζε το πρώτο βήμα για τη
λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστημίων στη χώ-
ρα μας. Οι πληροφορίες της «Political» θέ-
λουν τον Κυριάκο Μητσοτάκη να ετοιμάζει
αυτό το κρας τεστ για την επιρροή του Νίκου
Ανδρουλάκη στον χώρο του Κέντρου εντός
του Δεκεμβρίου. Η ίδια γραμμή πληροφοριών
θέλει ο νομοθετικός προγραμματισμός της
κυβέρνησης να προβλέπει ότι η εισήγηση του
σχετικού νομοσχεδίου από τον αρμόδιο
υπουργό Παιδείας Κυριάκο Πιερρακάκη θα
πραγματοποιηθεί εκτός απροόπτου στο τε-
λευταίο υπουργικό συμβούλιο της χρονιάς.

Πρόσκληση σε Ανδρουλάκη
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν έχει κρύψει

ότι μέσα στην τετραετία θέλει να ανοίξει τον
δρόμο για την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστη-
μίων στην Ελλάδα. Έχει ήδη πετάξει το γάντι
στον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ για να κάνουν μαζί
το πρώτο βήμα που μπορεί να γίνει με τις δια-
κρατικές συμφωνίες του άρθρου 28 του Συν-
τάγματος. Έτσι θα δοθεί η δυνατότητα από τη
μια να αναγνωριστούν ξένα πανεπιστήμια που
θέλουν να επενδύσουν στην Ελλάδα και να
προχωρήσει ακόμη μια μεταρρύθμιση. Από
την άλλη δίνεται η ευκαιρία στον πρωθυπουρ-
γό να στριμώξει τον επικεφαλής του δεύτε-
ρου δημοσκοπικά κόμματος στον κρίσιμο -
εκλογικά- χώρο του Κέντρου, στον οποίο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης και ΝΔ και με τη λαϊκή
ετυμηγορία του περασμένου Ιουνίου επιβε-
βαίωσαν την κυριαρχία τους.

Σε κάθε περίπτωση, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης δεν θα αρκεστεί στο by pass του άρθρου
28. Ο πρωθυπουργός άλλωστε έχει ξεκαθα-
ρίσει ότι αυτός είναι ο προθάλαμος που οδη-
γεί στην τελική φάση της μεταρρύθμισης
που περνάει μέσα από την αναθεώρηση του
άρθρου 16. Στην πρόσκληση-πρόκληση προς
τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ Νίκο Ανδρουλάκη
έχει ζητήσει με σαφήνεια να βρεθούν οι 180
βουλευτές για να σταματήσει «η ιδιαιτερότη-
τα του κρατικού μονοπωλίου στην τριτοβάθ-
μια εκπαίδευση». 

Στον μπλε φάκελο που έχει στα χέρια του ο
Κυριάκος Πιερρακάκης η απελευθέρωση
των πανεπιστημίων από το ιδιότυπο κρατικό
μονοπώλιο θεωρείται η ναυαρχίδα της κυ-
βερνητικής στρατηγικής για την τριτοβάθμια
εκπαίδευση. Αυτή τη στιγμή στο υπουργείο
Παιδείας γίνεται η επεξεργασία των προϋπο-
θέσεων ίδρυσης μη κρατικών πανεπιστη-
μίων. Με ενδιαφέρον πάντως αναμένεται και
η στάση του ΣΥΡΙΖΑ, με δεδομένη τη θέση
που έχει εκφράσει δημόσια ο Στέφανος Κασ-
σελάκης υπέρ της σύμπραξης ελληνικών και
ξένων πανεπιστημίων.

Συνεχίζει το μπαράζ
των μεταρρυθμιστικών 

μέτρων - Ποιο νέο
χτύπημα ετοιμάζει στην

αντιπολίτευση 
μετά τον αιφνιδιασμό

με την επιστολική ψήφο

του Γιώργου 
Παπακωνσταντίνου

georgepapakonstantinou79@gmail.com

Σκληρό πρέσινγκ
Μητσοτάκη
σε ΠΑΣΟΚ
και ΣΥΡΙΖΑ

Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ ΣΤΟ ΝΤΟΥΜΠΑΪ 
Συμφωνία για τρίτο ελληνικό «πράσινο» νησί
Με το βαρύ κλίμα να ακολουθεί τον Ρίσι Σούνακ και στο ουδέτερο έδαφος του Ντουμ-

πάι, ο Κυριάκος Μητσοτάκης απέφυγε να προσθέσει ακόμη ένα επεισόδιο στο σίριαλ των
αντιδράσεων που προκάλεσε η απρέπεια του Βρετανού πρωθυπουργού, έδειξε όμως στον
ένοικο της Ντάουνινγκ Στριτ τα όρια που έχει η διπλωματική αιχμή. «Πάντα λέω ότι θέλω
να αφήσω αυτό το ατυχές περιστατικό πίσω μου, αλλά πάντα χρειάζονται δύο για το τανγ-
κό», ανέφερε ο Κυριάκος Μητσοτάκης στο Bloomberg. 

Με τον σάλο στη Μεγάλη Βρετανία να μην έχει κοπάσει και τις διεθνείς επικρίσεις να
πολλαπλασιάζονται, ο Κυριάκος Μητσοτάκης συναντήθηκε για δεύτερη φορά σε λίγα
24ωρα με τον επικεφαλής της αξιωματικής αντιπολίτευσης στη Μεγάλη Βρετανία Κιρ
Στάρμερ. Την ίδια στιγμή πάντως και το βρετανικό στέμμα φαίνεται να συμμερίζεται την
κατακραυγή εναντίον του Ρίσι Σούνακ. Ο βασιλιάς Κάρολος με μια γραβάτα ελληνικής
σχεδίασης και ανάγλυφη τη γαλανόλευκη έδωσε μια εικόνα που τα διεθνή μέσα ερμη-
νεύουν ως αποδοκιμασία του προς τον Ρίσι Σούνακ για το Bατερλό που υποχρέωσε τη
βρετανική διπλωματία, ακυρώνοντας τη συνάντηση με τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Από το Ντουμπάι, πάντως, ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανακοίνωσε την υπογραφή συμφω-
νίας με τον κρατικό κολοσσό των ΗΑΕ στις ΑΠΕ για τη μετατροπή του Πόρου, μετά την
Αστυπάλαια και τη Χάλκη, στο τρίτο πράσινο νησί των GR-ECO Islands. Μεταξύ άλλων, η
συμφωνία προβλέπει την αντικατάσταση της ακτοπλοϊκής σύνδεσης με τα παραδοσιακά
ξύλινα σκάφη με ηλεκτροκίνητα πλοία.
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Τ
ην 1η θέση στην Ευρώπη και την 4η στον
κόσμο κατέκτησε η ελληνική αποστολή
στον Παναμά κατά τη φετινή διοργάνωση

της Παγκόσμιας Ολυμπιάδας Εκπαιδευτικής Ρομ-
ποτικής, World Robot Olympiad 2023, ενός από
τους πλέον σημαντικούς διεθνείς διαγωνισμούς
ρομποτικής, με στόχο την προώθηση της επιστή-
μης και της τεχνολογίας στους νέους. Στον διαγω-
νισμό συμμετείχαν 451 ομάδες μαθητών από 90
χώρες που κλήθηκαν να παρουσιάσουν τα έργα
τους με θέμα «Συνδέοντας τον κόσμο».

Φέτος οι ομάδες της ελληνικής αποστολής κα-
τέκτησαν 2 χάλκινα μετάλλια, καθώς και 2 διακρί-
σεις στην τέταρτη και στην όγδοη θέση. Συνολικά
μέχρι σήμερα η Ελλάδα έχει σημειώσει σημαντική
επιτυχία στην Παγκόσμια Ολυμπιάδα Ρομποτικής
κατακτώντας 9 μετάλλια και 20 διακρίσεις στην
πρώτη δεκάδα των νικητών.

Οι επτά ομάδες της ελληνικής αποστολής που
ανέδειξαν τη χώρα μας, οι Μinders, Smartbirds,
BitLab, Teamword Happines, Save Energy, JoFre
και Evripos Robotics, κατάφεραν να βρεθούν στην
τέταρτη θέση της παγκόσμιας κατάταξης και στην
1η θέση στην Ευρώπη βάσει της συνολικής βαθμο-
λογίας που συγκέντρωσαν. Ειδικότερα, 2 χάλκινα
μετάλλια έλαβαν οι ομάδες BitLab στην κατηγορία
RoboSport, δηλαδή στο διπλό τένις με ρομπότ,
έχοντας χάσει μόνο έναν αγώνα, και η ομάδα 
Μinders στην κατηγορία Future Innovators Λυ-
κείου με το project «Αquabyte». Το συγκεκριμένο
έργο αφορά αυτόνομα server rooms που βυθίζον-
ται σε μεγάλο βάθος στη θάλασσα με σκοπό να
αξιοποιούνται οι φυσικές ιδιότητες του βυθού και
πιο συγκεκριμένα η χαμηλή θερμοκρασία. Στην
περίπτωση που το server room αντιληφθεί δυσ-
λειτουργία (μέσω αισθητήρων) μεταφέρει τα δεδο-
μένα σε άλλον server και αναδύεται.

Την 4η θέση στην κατηγορία Future Innovators
Γυμνασίου έλαβε η ομάδα Smartbirds με το έργο
«Hermes». Πρόκειται για ένα ρομποτικό σύστημα
που ονομάζεται «Ερμής», το οποίο μπορεί να
επέμβει άμεσα σε περίπτωση βλάβης ενός υποθα-
λάσσιου τηλεπικοινωνιακού καλωδίου και να απο-
καταστήσει πλήρως τη λειτουργία του δικτύου.
Επίσης, στην 8η θέση βρέθηκε η ομάδα JoFre στην
κατηγορία RoboMission Λυκείου.

Ο πρόεδρος του WRO Hellas Γιάννης Σομαλακί-
δης δήλωσε με αφορμή τις ελληνικές διακρίσεις:
«Η Ελλάδα έχει καταφέρει συνολικά να κερδίσει 9
μετάλλια στη μακροβιότερη Ολυμπιάδα Ρομποτι-
κής. Δεν θα ξεχάσω τη στιγμή που στην Ουγγαρία
το 2019 είχαμε τη μεγαλύτερη συγκομιδή μεταλ-
λίων και φτάσαμε σήμερα πλέον να είμαστε 1η ευ-
ρωπαϊκή και 4η παγκόσμια δύναμη στην Ολυμπιά-
δα Ρομποτικής. Αξίζει να θυμίσω ότι οι ομάδες που
λαμβάνουν μέρος στην Ολυμπιάδα έχουν καταλά-
βει την πρώτη θέση στον πανελλήνιο διαγωνισμό.

Συγχαρητήρια σε όλα τα παιδιά, στους προπονητές
που δίνουν τον καλύτερο εαυτό τους, καθώς και
στις οικογένειές τους που τα στηρίζουν. Ραντεβού
του χρόνου στην επόμενη Ολυμπιάδα Ρομποτικής,
που θα πραγματοποιηθεί στη γειτονική Σμύρνη».

Οι ομάδες που συμμετείχαν στην Παγκόσμια
Ολυμπιάδα αποτελούνται από νέους γεμάτους
όρεξη για γνώσεις και εμπειρίες. Ο διαγωνισμός
διαρκεί συνολικά 3 μέρες, ωστόσο οι ομάδες δου-
λεύουν πάνω στο project τους τουλάχιστον για
έναν χρόνο με επιμονή και υπομονή, πραγματο-
ποιώντας εξειδικευμένες έρευνες. Ο ανταγωνι-
σμός είναι πολύ μεγάλος, καθώς συμμετέχουν συ-
νολικά 90 χώρες με 4.500-5.000 παιδιά. Παρ’ όλα
αυτά, οι συμμετέχοντες μέσα από τη μεταξύ τους
αλληλεπίδραση αποκτούν εμπειρίες και κερδίζουν
σημαντικές φιλίες. Μέσα από την ανταλλαγή ιδεών
οι νέοι κατανοούν τη δύναμη της τεχνολογίας, κα-
θώς και τις λύσεις που προσφέρει για τη βελτίωση
της καθημερινότητας των ανθρώπων.

Σημαντικός αρωγός της προσπάθειας αυτής εί-
ναι η COSMOTE, η οποία την τελευταία δεκαετία
στηρίζει την ανάπτυξη των ψηφιακών δεξιοτήτων
των νέων της χώρας μέσα από την ενασχόλησή
τους με την εκπαιδευτική ρομποτική και το STEM
ως στρατηγικός συνεργάτης του WRO Hellas και
του Οργανισμού Εκπαιδευτικής Ρομποτικής &
Επιστήμης STEM Education, του κύριου φορέα
διεξαγωγής διαγωνισμών εκπαιδευτικής ρομποτι-
κής στην Ελλάδα, και μέλος του WRO.

Όπως δήλωσε ο κ. Παναγιώτης Γαβριηλίδης,

Chief Marketing Officer Ομίλου ΟΤΕ, με αφορμή

τις διακρίσεις της ελληνικής αποστολής στην

Παγκόσμια Ολυμπιάδα Ρομποτικής 2023: «Με
την 4η θέση στον κόσμο η νέα γενιά της χώρας
μας δείχνει για ακόμη μια φορά τη δυναμική της.
Αυτήν τη δυναμική σε συνδυασμό με την ανά-
πτυξη των ψηφιακών δεξιοτήτων των νέων μέσα
από το STEM στηρίζει η COSMOTE. Πολλά συγ-
χαρητήρια στα νέα παιδιά που δίνουν λύσεις σε
σύγχρονα ζητήματα και οραματίζονται ένα κα-
λύτερο μέλλον. Με τις απεριόριστες δυνατότη-
τες της τεχνολογίας οι νέοι μας δημιουργούν
έναν κόσμο καλύτερο για όλους».

Αξίζει να σημειωθεί πως οι δράσεις της COS-
MOTE για την εκπαιδευτική ρομποτική και το
STEM έχουν ωφελήσει συνολικά περισσότερους
από 265.000 μαθητές και καθηγητές ενισχύοντας
την ψηφιακή ενσωμάτωση των νέων, στο πλαίσιο
της προτεραιότητας βιώσιμης ανάπτυξης για τη
δημιουργία μιας ψηφιακής κοινωνίας για όλους.

Για ακόμη μια χρονιά οι νέοι δείχνουν τον δρόμο
για την ψηφιακή εξέλιξη επινοώντας και υλοποι-
ώντας νέες ιδέες και καινοτομίες, γιατί ένας κό-
σμος στον οποίο η τεχνολογία είναι προσβάσιμη
από όλους είναι ένας κόσμος καλύτερος για όλους.

Παγκόσμια Ολυμπιάδα Ρομποτικής 2023

Η Ελλάδα ανάμεσα στις
κορυφαίες ομάδες στον κόσμο
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Τ
ην πλάτη στους ευάλωτους δανειολή-
πτες που έχουν μια επιπλέον ευκαιρία
προστασίας μετά την ψήφιση του νομο-

σχεδίου για τα κόκκινα δάνεια και την αυστη-
ροποίηση του πλαισίου για τους servicers γύ-
ρισε η αντιπολίτευση, καταψηφίζοντας το σχε-

τικό νομοσχέδιο που πέρασε
χθες από τη Βουλή με τις
«γαλάζιες» ψήφους.

Ο υπουργός Εθνικής Οικο-
νομίας και Οικονομικών Κω-
στής Χατζηδάκης εξαπέλυσε
ολομέτωπη επίθεση εγκα-
λώντας τα κόμματα της αντι-
πολίτευσης για την απόφασή

τους να μη στηρίξουν τις διατάξεις που βελτιώ-
νουν το υπάρχον πλαίσιο προστασίας των αδύ-
ναμων δανειοληπτών. 

«Για εσάς, όταν δεν σας βολεύει η πραγματι-
κότητα τόσο το χειρότερο για την πραγματικό-
τητα», τόνισε ο κ. Χατζηδάκης και συνέχισε:
«Κάνετε γκάφες κατ’ εξακολούθηση. Στον
εξωδικαστικό μηχανισμό οι διμερείς συμφω-
νίες που ρυθμίζονται είναι πολύ περισσότερες.
Ενώ επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν κολλημένος και ήταν με-
ρικά, λίγα εκατομμύρια, τώρα είναι χαμηλά
μεν, αλλά έχει πάει 1,3 δισ. και για αυτό φέρ-
νουμε όλες αυτές τις ρυθμίσεις, για να τον επι-
ταχύνουμε. Το ιδιωτικό χρέος της Ελλάδας, πα-
ρότι βιώσαμε την καταιγίδα την τελευταία δε-
καετία, παραμένει κάτω από τον μέσο όρο των
ευρωπαϊκών χωρών».

«Χάνετε το δάσος»
Ο Κωστής Χατζηδάκης καταλόγισε υποκρι-

σία στον ΣΥΡΙΖΑ, καθώς, όπως είπε, «αν δεν
σας αρκεί αυτό το Βατερλό, το οποίο υφίσταστε
με τις τοποθετήσεις σας, θα σας υπενθυμίσω
στον ΣΥΡΙΖΑ, που θα ερχόταν και θα τα διόρθω-
νε όλα με έναν νόμο και ένα άρθρο, το “αγάπη
μου, έκλεισα τις τράπεζες” κόστισε 5,5 δισ. ευ-
ρώ στον ελληνικό λαό».  Στη συνέχεια ο υπουρ-
γός Οικονομικών ανέφερε: «Με τις παρεμβά-
σεις του κράτους και των κυβερνήσεων σώθη-
καν όχι μόνο οι τράπεζες, αλλά και οι καταθέ-
τες, γιατί έμεναν όρθιες οι τράπεζες. Να υπεν-
θυμίσω ότι επί κυβέρνησης Σαμαρά, τον Ιούνιο
του 2014, η αξία των μετοχών των τραπεζών
ήταν 20 δισ. ευρώ. Επί Βαρουφάκη-Τσίπρα
έφτασε στα 675 εκατ. ευρώ. Και ενώ παραλά-
βαμε τις τράπεζες με αξία 19 δισ. ευρώ επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το καλοκαίρι του 2019, σήμερα είναι 37
δισ., διπλάσια, δηλαδή, η αξία τους».

Απευθυνόμενος στον τομεάρχη Οικονομι-
κών του ΣΥΡΙΖΑ Νίκο Παππά, ο κ. Χατζηδάκης
απέρριψε τους ισχυρισμούς του ότι το δημόσιο
χρέος έχει εκτοξευτεί στα ύψη επί κυβέρνησης
ΝΔ, τονίζοντας ότι τα στοιχεία που επικαλείται
πόρρω απέχουν από την πραγματικότητα.
«Στον ΣΥΡΙΖΑ βλέπετε το δέντρο και χάνετε το
δάσος. Έχετε ελλιπή ενημέρωση».

Κλείνοντας την ομιλία του τόνισε: «Το βέβαιο
είναι ότι από τη μια πλευρά υπάρχει μια σειρά

βελτιώσεων και από την άλλη πλευρά υπάρχει
μια σειρά από γκάφες της αντιπολίτευσης.
Υπάρχει ένα τυφλό κομματικό πάθος, ένας πο-
λιτικός ερασιτεχνισμός, ο οποίος εκδηλώνεται
κατ’ επανάληψη. Μια αντιπολίτευση σε σύγχυ-
ση, η οποία βλέπει πώς τη μετρά ο κόσμος σε
όλες ανεξαιρέτως τις δημοσκοπήσεις που δη-
μοσιεύονται τελευταία. Είστε κόμματα που επι-
δοτείτε πολιτικά την κυβέρνηση Μητσοτάκη.
Συνεχίστε να το κάνετε».

Πυρά από Ανδρουλάκη-Φάμελλο
Τα πυρά του Κωστή Χατζηδάκη στράφηκαν

και στο ΠΑΣΟΚ καθώς αναφέρθηκε στην πρό-
ταση του Νίκου Ανδρουλάκη, σύμφωνα με την
οποία οι «κόκκινοι» δανειολήπτες θα μπορούν
να αγοράζουν άμεσα το δάνειό τους. Σωκράτης
Φάμελλος και Νίκος Ανδρουλάκης εξαπέλυ-
σαν δριμύ κατηγορώ στην κυβέρνηση ότι επι-
τρέπει την ασυδοσία των funds εις βάρος των
αδύναμων συμπολιτών μας. «Η κυβέρνηση
υποβιβάζει τα συμφέροντα της κοινωνίας και
αφήνει ξεκρέμαστους τους δανειολήπτες»,
ανέφερε ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Ομάδας του ΣΥΡΙΖΑ Σωκράτης Φάμελλος, εξη-
γώντας ότι η αξιωματική αντιπολίτευση δεν
επιθυμεί «μπαταχτσήδες», αλλά να προστα-
τευθεί η πρώτη κατοικία, ενώ έστειλε το μήνυ-
μα πως δεν θα «φιμωθεί» η φωνή του ΣΥΡΙΖΑ
μέσα στη Βουλή.

Αιχμές προς ΝΔ και ΣΥΡΙΖΑ άφησε ο Νίκος
Ανδρουλάκης λέγοντας ότι σε αντίθεση με
άλλες πολιτικές δυνάμεις το ΠΑΣΟΚ δεν είπε
μεγάλα λόγια και δεν πρότεινε ούτε σεισάχ-
θειες ούτε διαγραφή χρεών. «Στεκόμαστε
υπεύθυνα με τις προτάσεις μας. Δεν χαϊ-
δεύουμε αυτιά. Αυτό μας κάνει την αντιπολί-
τευση δίπλα στον πολίτη», σημείωσε ο Νίκος
Ανδρουλάκης, τονίζοντας την ανάγκη να δο-
θεί μια δεύτερη ευκαιρία αξιοπρέπειας
στους πολίτες. 

«Κάνετε γκάφες 
κατ’ εξακολούθηση»

«Πόρτα» στην Κωνσταντοπούλου 
από το Επιστημονικό Συμβούλιο

«Όχι» είπε το Επιστημονικό Συμβούλιο της Βουλής στη συμμετο-
χή της Ζωής Κωνσταντοπούλου στις συνεδριάσεις της Εξεταστι-
κής Επιτροπής για τα Τέμπη, έπειτα από σχετικό ερώτημα που
τέθηκε από τα μέλη της επιτροπής.  Η Νέα Δημοκρατία είχε ζη-
τήσει την εξαίρεσή της, καθώς υπάρχει ασυμβίβαστο, μιας και

είναι συνήγορος οικογενειών θυμάτων του σιδηροδρομικού δυ-
στυχήματος και ταυτόχρονα μέλος της επιτροπής. 

Για λυσσώδη προσπάθεια να εξαιρεθεί από την Εξεταστική έκανε
λόγο η αρχηγός της Πλεύσης Ελευθερίας, σχολιάζοντας την απάντηση του Επιστη-
μονικού Συμβουλίου. «Καταλαβαίνουν οι συγγενείς ότι πάλι κάτι θέλετε να κρύψε-
τε, πάλι θέλετε όλα να τα διαχειριστείτε. Ξέρω ότι ενοχλώ πολλές και ισχυρές εξου-
σίες, ξέρω ότι η Πλεύση Ελευθερίας, αυτό το μικρό καραβάκι, είναι πολύ μικρό αλλά
είναι ανθεκτικό και θα παραμένει εδώ όσο και αν προσπαθείτε να το τορπιλίσετε»,
επεσήμανε η κ. Κωνσταντοπούλου.

Σφυροκόπημα Χατζηδάκη 
σε ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ 
που καταψήφισαν 
το νομοσχέδιο για τα κόκκινα
δάνεια - Πέρασε μόνο 
με τις «γαλάζιες» ψήφους 

Γράφει 
η Στέλλα 

Παπαμιχαήλ

spapamixail@yahoo.gr
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Αντίθετος από παλιά 
Μου θύμισαν ότι ο Ανδρέας Κατσανιώ-

της και παλαιότερα, κατά τη διάρκεια της
πρώτης θητείας
της κυβέρνησης
Μητσοτάκη, είχε
διαφωνήσει με
διάφορες ενέρ-
γειες, πχ, την
υπογραφή των
μνημονίων συ-
νεργασίας με τα

Σκόπια, ωστόσο τα ξέχασε όλα όταν τον
έκαναν υφυπουργό Εξωτερικών. Όσοι
τον ξέρουν, όμως, λένε ξεκάθαρα ότι για
το θέμα των ομόφυλων ζευγαριών είχε
καταψηφίσει και παλαιότερα τον νόμο
που τους έδινε το δικαίωμα να κάνουν
σύμφωνο συμβίωσης. Τώρα δεν συζητά
καν το θέμα του πολιτικού γάμου, διότι
αυτομάτως φέρνει την τεκνοθεσία και σε
αυτό είναι αρνητικός κάθετα και οριζόν-
τια. Όπως επίσης έχει ξεκαθαρίσει ότι
δεν θέλει να πάει στην Ευρωβουλή. 

Μπαίνει στο
συρτάρι, χρειάζεται
ενημέρωση

Το νομοσχέδιο για τον πολιτικό γάμο
των ομόφυλων ζευγαριών και την τε-
κνοθεσία φαίνεται ότι πλέον δεν υπάρ-
χει στα σχέδια για τον Δεκέμβριο. Ού-
τως ή άλλως χρειαζόταν χρόνος για να
επικοινωνηθούν κάποια πράγματα,
όπως για παράδειγμα ότι και τώρα γί-
νονται αναδοχές παιδιών από ζευγάρια
ομοφύλων ή χρησιμοποιούνται παρέν-
θετες μητέρες από πρόσωπα που δεν
μπορούν να κάνουν παιδί. Χρειάζεται
χρόνος, λοιπόν, και ενημέρωση. Όμως,
δεν συμβαίνει το ίδιο για το νομοσχέδιο
για τα μη κρατικά πανεπιστήμια, το
οποίο όπως λέει πηγή μου θα έρθει στο
υπουργικό που θα γίνει στα μέσα Δε-
κεμβρίου. Εκεί τα πράγματα είναι πιο
σαφή και χωρίς καμία διαφωνία… 

Τα νομοσχέδια πλέον
θα περνούν 
από την Πειραιώς  

Πλέον όλες οι επεξηγήσεις των νομοσχε-
δίων καθώς και η παρουσίαση των ερωτήσε-
ων-απαντήσεων Q&A για κάθε νομοθέτημα θα
γίνονται στα κεντρικά της ΝΔ και όχι στη Βου-
λή, διότι θα πρέπει να είναι ενήμεροι και το
κόμμα αλλά και οι βουλευτές, ώστε να μπο-
ρούν να επικοινωνήσουν καλύτερα στον απλό
κόσμο τα επιχειρήματα. Έτσι, λοιπόν, είδαμε
τις προηγούμενες μέρες και τον Λευτέρη Αυ-
γενάκη να παρίσταται σε διευρυμένη σύσκεψη
με βουλευτές για να εξηγήσει τις διατάξεις του
αλλά και τον Κωστή Χατζηδάκη για να γεμίσει
με επιχειρήματα τους βουλευτές για να υπερα-
σπιστούν τη φορολογική μεταρρύθμιση.

Γιατί ο Ανδρουλάκης
θέλει κοντά τους 11; 

H απόφαση του Νίκου Ανδρουλάκη να τεί-
νει χείρα φιλίας στην ομάδα των 11 αποχω-
ρησάντων δεν είναι τυχαία. Θεωρεί ότι είναι
στελέχη 40ρηδες που έχουν κοινές παρα-
στάσεις στα αμφιθέ-
ατρα και τις συγκεν-
τρώσεις μαζί του και
μπορούν να έχουν
μια κοινή ατζέντα για
θέματα παιδείας,
υγείας και καθημε-
ρινότητας. Όμως,
σκέφτεται και στρα-
τηγικά. Διότι και οι δύο ομάδες μπορούν να
κάνουν κριτική απέναντι στον Στέφανο Κασ-
σελάκη και να ψαρέψουν από τη δεξαμενή
του ΣΥΡΙΖΑ που βρίσκεται πλέον σε φάση
αναζήτησης νέου κόμματος.

Τ
ην ανανέωση του Μνημονίου Συνεργασίας για τον σχεδιασμό και τη λήψη
μέτρων θωράκισης των αρχαιολογικών χώρων στο πλαίσιο της κλιματικής
αλλαγής από τον κίνδυνο πυρκαγιών υπέγραψαν χθες η υπουργός Πολιτι-

σμού Λίνα Μενδώνη και ο υπουργός Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
Βασίλης Κικίλιας. Από το 2021, τα δύο υπουργεία συνεργάζονται στενά με κοινές
ομάδες εργασίας για την ενίσχυση των σχεδίων Πολιτικής Προστασίας υπό το πρί-
σμα των φυσικών κινδύνων και των ακραίων φαινομένων που αναπτύσσονται και
λόγω της κλιματικής αλλαγής. Μέχρι σήμερα, σε περισσότερους από τριάντα αρ-
χαιολογικούς χώρους, δρομολογήθηκαν έργα και δράσεις που σχετίζονται με τη
λήψη πρόσθετων προληπτικών και κατασταλτικών μέτρων πυροπροστασίας, τόσο
για τους υπαίθριους χώρους όσο και για τις κτηριακές υποδομές, τη διεξαγωγή
ασκήσεων και την εκπαίδευση του προσωπικού του ΥΠΠΟ, καθώς και την εξέταση
μελετών και την εκπόνηση ή την αναθεώρηση σχεδίων Πολιτικής Προστασίας. 

Συνεργασία Κικίλια - Μενδώνη

Δρουν στο παρασκήνιο του νέου ΣΥΡΙΖΑ
Φλαμπουράρης - Στέλιος Παππάς

Το έμμεσο χαστούκι 
του Καρόλου στον Σούνακ

Μου λένε ότι δεν είναι η πρώτη φορά που ο βασι-
λιάς Κάρολος Γ’ του Ηνωμένου Βασιλείου επιλέγει να
φορέσει μια γραβάτα με την ελληνική σημαία στις
διεθνείς επαφές του -το είχε κάνει πριν από έναν μή-
να, επισκεπτόμενος την Κένυα, το επανέλαβε υποδε-
χόμενος τον Νοτιοκορεάτη πρόεδρο στο Μπάκιγχαμ
στα μέσα Νοεμβρίου και, άλλωστε, δεν πρέπει να ξε-
χνάμε πως ο Βρετανός μονάρχης έχει ελληνική ρίζα,
ο παππούς του ήταν ο πρίγκιπας Ανδρέας της Ελλά-
δας. Όμως το ότι το έπραξε μπροστά στον Βρετανό

πρωθυπουργό Ρίσι Σούνακ, λίγες μέρες μετά την απαράδεκτη συμπεριφορά του απέ-
ναντι στον Κυριάκο Μητσοτάκη, λέει πολλά. Πάρα πολλά. 

Έχω ακούσει πολλά σενά-
ρια για το ποιοι είναι οι πραγ-
ματικοί σκοποί του Αλέξη
Τσίπρα σε αυτή τη φάση και
ειλικρινά έχω μπερδευτεί.
Ίσως και ο ίδιος να μη γνωρί-
ζει καλά καλά. Όμως, συγκε-
κριμένες πηγές από τον χώρο

μού έχουν υποδείξει ως κρί-
σιμο τον ρόλο που παίζουν
δύο πρόσωπα στον ΣΥΡΙΖΑ
αυτή την περίοδο. Ο ένας εί-
ναι ο πατέρας του Νίκου Παπ-
πά, Στέλιος, και ο δεύτερος
είναι ο Αλέκος Φλαμπουρά-
ρης. Διαθέτουν έναν ρόλο

συμβουλατόρων στον Στέφα-
νο Κασσελάκη και είναι οι
συνδετικοί κρίκοι μεταξύ του
Αλέξη Τσίπρα, του Κασσελά-
κη, του Νίκου Κοτζιά και άλ-
λων μεγάλων στελεχών που
έχουν επιρροή στη βάση της
Κουμουνδούρου. 



Ο
ι 6+6, αποχωρήσαντες από τον ΣΥΡΙΖΑ,
θα κάνουν το επόμενο βήμα την ερχόμενη
Δευτέρα ανακοινώνοντας το όνομα του

νέου κόμματος που θα δημιουργηθεί. Έχουν
ωστόσο ακόμη πολλά προβλήματα να λύσουν. Ένα
από αυτά -από τα σημαντικότερα- είναι η έλλειψη
πόρων, διότι μπορεί να διαθέτουν τον απαιτούμενο
αριθμό βουλευτών για να αποκτήσουν ενιαία κοι-
νοβουλευτική έκφραση και γραφεία στη Βουλή,
αλλά δεν δικαιούνται κρατική χρηματοδότηση, κα-
θώς δεν έλαβαν μέρος στις τελευταίες εκλογές.
Αυτό που, όπως μαθαίνω, σχεδιάζουν οι επιτελείς
του είναι να νοικιάσουν γραφεία με δικά τους χρή-
ματα για να στεγάσουν τον νέο πολιτικό φορέα. Το
ερώτημα που μένει να απαντηθεί είναι πώς θα αν-
τιμετωπίσουν τα λειτουργικά έξοδα του νέου κόμ-
ματος ενόψει και των ευρωεκλογών, όταν και οι
απαιτήσεις θα είναι αυξημένες. Ίδωμεν…
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Δύσκολη αποστολή 
για τη Σοφία
Μια εξαιρετικά δύσκολη αποστολή έχει ανα-
λάβει η υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και

Οικογένειας Σοφία
Ζαχαράκη. Σύμφωνα
με πληροφορίες, θα
κάνει την εκτίμηση
της κατάστασης των
770.000 κλειστών
σπιτιών που έχει εν-
τοπίσει η ΑΑΔΕ, ώστε
σε συνδυασμό με ένα
επιδοτούμενο πρό-
γραμμα να αντιμετω-
πιστεί το πρόβλημα

της εκτίναξης στα ενοίκια των κατοικιών. Ο
στόχος; Να λειτουργήσουν και πάλι 10.000 με
15.000 ακίνητα.

Χ
ρο

νι
κό

 τ
ο

υ
Χ

ρό
νο

υ
Βάζει πλάτη 
ο Τσιόδρας
Ο Δημήτρης Τσιόδρας ήταν πάντοτε παρών
στα δύσκολα τα τελευταία χρόνια. Τις τελευ-
ταίες μέρες ανέλαβε να βάλει… πλάτη στην
επικοινωνιακή διαχείριση της κρίσης με τη
Μεγάλη Βρετανία. Μέσα από τις πολλές πα-
ρουσίες του στα ΜΜΕ απέδειξε ότι ξέρει και
μπορεί να ανταποκριθεί στις όποιες πολιτι-
κές προκλήσεις. Βάζει ξεκάθαρα πλάτη και
θα συνεχίσει να το κάνει. Άλλωστε, ο Τσιό-
δρας τα ξέρει καλά τα ζητήματα της διεθνούς
διπλωματίας.

LOCK

Μπαμπάς ο Ανδρέας
Σπυρόπουλος
Για πρώτη φορά πα-
τέρας έγινε ο γραμ-
ματέας του ΠΑΣΟΚ
Ανδρέας Σπυρόπου-
λος, ο οποίος πλέει
σε πελάγη ευτυχίας
μαζί με τη σύντροφό
του Σοφία Μπερετά-
νου, η οποία έφερε
στον κόσμο ένα
υγιέστατο κοριτσάκι.
Οι δυο τους τώρα ζουν στιγμές ευτυχίας, αναρ-
τώντας μάλιστα και σχετικές φωτογραφίες στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Ποιους απειλεί 
με μηνύσεις η Ζωή
Για «λυσσώδη προσπάθεια» να εξαιρεθεί από την
Εξεταστική Επιτροπή «διερεύνησης του εγκλήματος
των Τεμπών» έκανε λόγο από το βήμα της Βουλής η
επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας Ζωή Κων-
σταντοπούλου, λίγες ώρες μετά τη δημοσιοποίηση
της γνώμης του Επιστημονικού Συμβουλίου της
Βουλής, σύμφωνα με την οποία όποιος άσκησε κα-
θήκοντα συνηγόρου υπεράσπισης ή υποστήριξης
της κατηγορίας ή κατέθεσε ως μάρτυρας δεν μπορεί
να ασκήσει καθήκοντα δικαστικού ή εισαγγελικού
λειτουργού στην αυτή υπόθεση και επομένως δεν
μπορεί να είναι μέλος της Εξεταστικής Επιτροπής.
Μιλώντας αργότερα στους συντάκτες, η κ. Κωνσταν-
τοπούλου είπε ότι θα κινήσει ένδικα μέσα κατά των
μελών του Επιστημονικού Συμβουλίου της Βουλής
για την παραπάνω γνωμοδότηση, καθώς, όπως ανέ-
φερε, προκύπτουν σοβαρές αξιόποινες πράξεις.

Ο εκλογικός αναλυτής Ανδρέας Δρυμιώτης
εκτίμησε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα βρεθεί τέταρτο κόμμα
πίσω από το ΚΚΕ, επαναλαμβάνοντας έτσι τη
«θρασύτατη», όπως τη χαρακτήρισε, πρόβλε-
ψη που είχε κάνει το 2019, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα κα-
ταλήξει στο 6%.

Η Μαρία δουλεύει
πυρετωδώς…
Ασταμάτητα μαθαίνω πως ερ-
γάζεται η Μαρία Συρεγγέλα
για τις ευρωεκλογές. Δου-
λεύει συνεχώς με στόχο το
κόμμα να είναι έτοιμο. Φυσι-
κά και την εμπιστευόμαστε. Η
Μαρία έχει αποδείξει ότι εί-
ναι για τα δύσκολα.

Λεφτά για νέο
κόμμα δεν
υπάρχουν

Τα καρφιά Κασσελάκη σε Τσίπρα
«Κάποτε ο ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την αίθουσα είχε 149 βουλευ-

τές. Μετά είχε 145. Μετά 86. Μετά 71. Και τέλος 47. Με άλλα

λόγια, χάσαμε το 68% της κοινοβουλευτικής μας δύναμης

μέσα σε εννέα χρόνια», είπε με αφοπλιστική ειλικρίνεια ο

κ. Κασσελάκης μέσα στην ΚΟ. Από κάτω κουβέντα για τα

καρφιά προς τον Αλέξη... 
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Τι θα γίνει 
στις εθνικές εκλογές;
Από την κυβέρνηση πάντως λένε ότι η
επιστολική ψήφος αφορά μόνο τις ευ-
ρωεκλογές και δημοψηφίσματα που θα
μπορούσαν να γίνουν. Δεν θα χρησιμο-
ποιηθεί για τις εθνικές εκλογές. Η αντικα-
τάσταση της διά ζώσης ψηφοφορίας στις
βουλευτικές εκλογές με επιστολική ψή-
φο θέλει αυξημένη πλειοψηφία 200
εδρών. Άλλη διαδικασία δηλαδή... 

Μια ευχάριστη έκπληξη περίμενε τον υφυπουργό Άμυνας Γιάννη Κεφαλογιάννη, ο οποίος πα-
ρέστη στην ορκωμοσία νεοσύλλεκτων οπλιτών στην 124 ΠΒΕ στην Τρίπολη. Ο κ. Κεφαλογιάννης
είχε τη χαρά να συναντήσει έπειτα από αρκετά χρόνια τον τότε διοικητή της μονάδας, νυν πτέραρχο
εν αποστρατεία Μανώλη Παττακό, όταν ο ίδιος είχε παρουσιαστεί εκεί ως νεοσύλλεκτος σμηνίτης.
Ο υφυπουργός Άμυνας επισκέφτηκε μάλιστα τον θάλαμο της Α4 Διμοιρίας στη 2η Μοίρα στον
οποίο κοιμόταν όταν υπηρετούσε στην Τρίπολη. Με ιδιαίτερη χαρά πληροφορήθηκε ότι στο ίδιο
κρεβάτι σήμερα κοιμάται ένας συντοπίτης του από το Ηράκλειο της Κρήτης. Ο κ. Κεφαλογιάννης
δεν μπορούσε να κρύψει τη συγκίνησή του όταν του δώρισαν προθήκη με το δίκοχο, διακριτικά με
τον θυρεό της μονάδας αλλά και μια μεταλλική ταυτότητα με τα στοιχεία του ως στρατευσίμου.

Η συγκίνηση του Κεφαλογιάννη

Το «Ευαγγέλιο» του Κικίλια
«Κάλλιον το προλαμβάνειν του θεραπεύειν» έλε-

γε ο Ιπποκράτης, ρητό που όπως φαίνεται ο Βασί-
λης Κικίλιας έχει σαν «Ευαγγέλιο» στο υπουργείο
που προΐσταται. Το νομοσχέδιο για την αναδιάρ-
θρωση της Πολιτικής Προστασίας, το οποίο έχει ως
επίκεντρο την πρόληψη, έχει ήδη κατατεθεί προς
ψήφιση στη Βουλή και έχει στόχο τη μείωση του
κινδύνου από φυσικές καταστροφές. 

Επιπλέον, ο κ. Κικίλιας συνεχίζει τις «καταδρο-
μικές» αυτοψίες σε ρέματα, προκειμένου να διαπι-
στώσει την πρόοδο των έργων για καθαρισμούς
από μπάζα και φερτά υλικά, ενώ ταυτόχρονα στο
υπουργείο πραγματοποιεί σειρά συσκέψεων με
στόχο τον συντονισμό όλων των εμπλεκόμενων
φορέων, ώστε ο κρατικός μηχανισμός να είναι σε
ετοιμότητα σε περιπτώσεις ακραίων καιρικών φαι-
νομένων.

Την προηγούμενη εβδομάδα έγινε ευρεία σύ-
σκεψη με τη συμμετοχή του υπουργού Υποδομών
Χρήστου Σταϊκούρα για την αντιπλημμυρική θωρά-
κιση της Αττικής, ενώ την περασμένη Πέμπτη ο
υπουργός Πολιτικής Προστασίας έκανε αντίστοιχη
συνάντηση με τους παραχωρησιούχους όλων των
αυτοκινητοδρόμων της χώρας, με σκοπό τη λήψη
αποφάσεων για παρεμβάσεις πρόληψης που θα
αποτρέψουν τους εγκλωβισμούς οδηγών στα εθνι-
κά οδικά δίκτυα σε ενδεχόμενες έντονες χιονοπτώ-
σεις, όπως είχε συμβεί το 2021 στην Αττική Οδό με
την κακοκαιρία «Ελπίδα».

Η ευαισθησία της Δόμνας
Την ευαισθησία της για άλλη μια φορά, ειδικά σε

ό,τι αφορά τα παιδιά, έδειξε η Δόμνα Μι-
χαηλίδου. Όπως μαθαίνουμε, η

υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευμάτων και Αθλητισμού, μό-
λις ενημερώθηκε για τη 15χρο-
νη μαθήτρια που έπεσε από

μπαλκόνι τρίτου ορόφου σε γυ-
μνάσιο στο Πέραμα, επικοινώνησε

με το σχολείο και αμέσως μετά επισκέ-
φτηκε το νοσοκομείο όπου νοσηλεύεται η μαθήτρια
ώστε να τη δει και να ενημερωθεί για την κατάστα-
σή της. Η Δόμνα Μιχαηλίδου παρέμεινε αρκετή
ώρα στο νοσοκομείο, ενημερώθηκε από τους για-
τρούς και είδε τους συγγενείς της μαθήτριας. Αθό-
ρυβα για άλλη μια φορά η Δόμνα ήταν δίπλα σε
όποιον έχει ανάγκη.

Βίον ανθόσπαρτον

Νωρίς το μεσημέρι της Παρασκευής 1
Δεκεμβρίου πραγματοποιήθηκε ο γάμος
της Δήμητρας Ματσούκα και του Πέτρου
Κόκκαλη στην εκκλησία Αγίου Νικολάου
Ραγκαβά στην Πλάκα με λίγους καλε-
σμένους, όπως είχε δηλώσει ήδη η ηθο-
ποιός. Η Δήμητρα Ματσούκα έφτασε
στην εκκλησία φορώντας ένα νυφικό σε
στιλ γοργόνας, με μακριά μανίκια και
ανοιχτό στο κάτω μέρος, με δαντέλα στην
πλάτη, ενώ τα μαλλιά της ήταν πιασμένα
ψηλά σε κότσο.

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
κατά της τεκνοθεσίας 
από ομόφυλα;

Στη Νέα Δημοκρατία έψαχναν για...
διαφωνούντες σχετικά με τον πολιτικό
γάμο στα ομόφυλα και την επέκταση του
δικαιώματος τεκνοθεσίας και σε αυτά,
όμως τελικά φαίνεται πως υπάρχουν τέ-
τοιοι και στον ΣΥΡΙΖΑ. Συγκεκριμένα, ο
βουλευτής Μαγνησίας Αλέξανδρος Μεϊ-
κόπουλος μιλώντας στο One ανέφερε
πως «υπάρχουν φοβερές αντιδράσεις
και δικαίως υπάρχουν. Θα σας πω και την
προσωπική μου γνώμη. Δεν είναι ένα ζή-
τημα που μπορεί να ανοίξει τώρα και με
τέτοιους όρους και κατά τη γνώμη μου θα
έπρεπε να μείνει εκεί που είναι». Όταν
δημοσιογράφος τον πίεσε σχετικά, ο
βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ συμπλήρωσε πως
«δεν έχει λήξει ως προγραμματική θέση
για τον ΣΥΡΙΖΑ ότι θα ανοίξει ο δρόμος
για την τεκνοθεσία. Δεν έχει γίνει τέτοια
συζήτηση». Η πολιτική απόφαση του Συ-
νεδρίου του ΣΥΡΙΖΑ το 2022 πάντως ανα-
φερόταν ξεκάθαρα σε επέκταση του δι-
καιώματος τεκνοθεσίας.

Τo
..

. Π
ρό

σω
πo

Μ
αθαίνω ότι εκτός του Κυριάκου Μητσοτάκη χειροκροτήθηκε εν-
τόνως και ο υπουργός αναπληρωτής Εσωτερικών Θεόδωρος Λι-
βάνιος, ο οποίος έκανε τη σχετική παρουσίαση για την επιστολι-

κή ψήφο μόλις έκλεισαν οι πόρτες, με δεδομένο ότι ήταν αυτός που ανέ-
λαβε να σχεδιάσει την υλοποίηση του σχεδίου. Σας το έχω ξαναγράψει, ο
Λιβάνιος στα εκλογικά είναι master και ένα από τα πρόσωπα που εκτιμά
βαθιά ο πρωθυπουργός. Κάποιοι ήθελαν να βρουν στο rotation που τον
έστειλε στο υπουργείο Εσωτερικών ρήγματα στη σχέση του υπουργού
αναπληρωτή με τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Όνειρα θερινής νυκτός και πα-
λάτια στην άμμο, καθώς ο Θοδωρής Λιβάνιος πήγε στη Βασιλίσσης Σο-
φίας με ειδική αποστολή την Αυτοδιοίκηση. Είναι όμως ο αρχιτέκτονας
της μεγάλης μεταρρύθμισης της επιστολικής ψήφου, που αποτελεί μια
διαχρονική προτεραιότητα του Κυριάκου Μητσοτάκη. Το επόμενο στοί-
χημα για τον Λιβάνιο θα είναι να ξεκαθαρίσει τους εκλογικούς καταλό-
γους, όπου εκεί τα πράγματα είναι... χάλια μαύρα.

Ο «αρχιτέκτονας» 
του Κυριάκου

Αληθεύει ότι
επέστρεψε στην

Κουμουνδούρου
άνθρωπος που είχε διαγραφεί
από τον ΣΥΡΙΖΑ γιατί κατά την
περίοδο της διακυβέρνησης
Τσίπρα είχε τη ρετσινιά ότι
έδινε -νόμιμα μεν, ανήθικα
δε- δωράκια σε συγγενικό
πρόσωπο στελέχους που ήταν
στην πρώτη γραμμή;
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Ευρωπαϊκή  Πολιτική-Ανάλυση

Μ
πορεί η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση να μετεξελιχθεί και να
λειτουργεί ως ένα κράτος;

Το ερώτημα αυτό έχει απασχολήσει
και συνεχίζει να απασχολεί τόσο την
επιστημονική κοινότητα όσο και τους
πολιτικούς οργανισμούς που δρουν
σε ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο.

Το όραμα για μια πραγματικά ενω-
μένη Ευρώπη παραμένει για πολ-
λούς κύκλους επίκαιρο. Ωστόσο, από τη θεωρία και
τις προσδοκίες χρειάζεται μεγάλη προσπάθεια για
να προσπεραστούν τα πολλά εμπόδια και να προχω-
ρήσει η διαδικασία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.
Το συγκεκριμένο πρότζεκτ καταγράφει έναν κατα-
γεγραμμένο ήδη βαθμό δυσκολίας, που έχει γίνει
αντιληπτός στις τοπικές κοινωνίες. 

Τα τελευταία χρόνια, η Ευρώπη αντιμετώ-
πισε πολλές προκλήσεις που επιβράδυναν ή
ακόμα επηρέασαν αρνητικά όποια προσπά-
θεια για περαιτέρω εμβάθυνση της ευρωπαϊ-
κής ιδέας και ανάληψη πρωτοβουλιών που
θα την υπηρετούν ακόμα πιο αποφασιστικά.
Από το 2015, όταν άρχισε η τεράστια μετανα-
στευτική κρίση, η αυτοσυντήρηση στα κράτη-
μέλη χτύπησε κόκκινο, με αποτέλεσμα όποια
σκέψη για περαιτέρω ενέργειες προς αυτή
την κατεύθυνση να περάσουν σε δεύτερη μοίρα ή
ακόμα και να αναβληθούν. 

Η ΕΕ εμφανίστηκε τότε ανέτοιμη να διαχειριστεί
ολιστικά μια δύσκολη συνθήκη, που αύξησε τους
δείκτες ανασφάλειας μέσα στις κοινωνίες και άφησε
περιθώρια σε κάθε λογής λαϊκιστές και δημαγωγούς
να εκμεταλλευτούν πολιτικά την ευκαιρία για να αμ-
φισβητήσουν ανάμεσα σε άλλα βασικές πολιτικές
κατευθύνσεις της ΕΕ. Λίγο αργότερα, ήρθε η σειρά
του δημοψηφίσματος για το Brexit στη Μεγάλη Βρε-
τανία για να ταράξει τα νερά, αφού ήταν η πρώτη φο-
ρά μετά την οικοδόμηση της Ενωμένης Ευρώπης που
μια χώρα-μέλος, με τη βαρύτητα του Ηνωμένου Βα-
σιλείου, αποφάσισε να εγκαταλείψει την κοινή στέγη,

σκορπώντας απογοήτευση όχι μόνο στην Ευρώπη,
αλλά και σε ένα μεγάλο κομμάτι της κοινής γνώμης
εσωτερικά που είχε εντελώς διαφορετική άποψη.
Ακολούθως, η ΕΕ αλλά και η παγκόσμια κοινότητα
διαχειρίστηκαν μία από τις χειρότερες υγειονομικές
κρίσεις στην ιστορία της ανθρωπότητας, η οποία,

ωστόσο, ξύπνησε σε έναν μεγάλο βαθμό τα
ανακλαστικά της ηγεσίας των ευρωπαϊκών θε-
σμών, η οποία αποφάσισε να δράσει συνολικά
για να διαχειριστεί ένα τόσο μείζον θέμα. Ακο-
λούθησε ο πόλεμος στην Ουκρανία, η ενεργει-
ακή κρίση, αλλά και ο υψηλός πληθωρισμός
σε βασικά αγαθά που συνεχίζει να ταλαιπωρεί
τις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες. Παρ’ όλα
αυτά η ΕΕ, αλλά και όσοι πιστεύουν στο κοινό
μέλλον, αντιστέκονται και προσδοκούν επίτευ-
ξη των βασικών στόχων το επόμενο διάστημα:

ολοκλήρωση του νέου Συμφώνου Μετανάστευσης,
διεύρυνση της ΕΕ προς την ανατολή και ακολούθως
προς τα δυτικά Βαλκάνια, επέκταση της Σένγκεν σε
Ρουμανία και Βουλγαρία και άλλα. 

Πολύ πρόσφατα, σε μια παρουσίαση βιβλίου, ο
πρώην διοικητής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας Μάριο Ντράγκι εξέφρασε την άποψη ότι «η Ευ-
ρώπη πρέπει να γίνει ένα κράτος». «Ας ελπίσουμε
ότι αυτές οι ιδρυτικές αξίες που μας έφεραν κοντά
θα μας κρατήσουν ενωμένους. Σήμερα, το μοντέλο
ανάπτυξης έχει διαλυθεί και πρέπει να εφεύρουμε
εκ νέου έναν τρόπο ανάπτυξης, αλλά για να το κά-
νουμε αυτό, πρέπει να γίνουμε κράτος», ανέφερε
ανάμεσα σε άλλα, δίνοντας ένα σαφές στίγμα για το

προς τα πού πρέπει να κινηθεί η ΕΕ την επό-
μενη μέρα. «Ευσεβείς πόθοι ή ένας ρεαλι-
στικός πολιτικός στόχος;», μπορεί να ανα-
ρωτηθεί ο κάθε καλόπιστος αναγνώστης.
Για να μετατραπεί η ευχή σε πραγματικότη-
τα, χρειάζεται να γίνουν ακόμη πιο αποφα-
σιστικά βήματα και προπάντων τα κράτη-
μέλη να αποφασίσουν άμεσα για τα επόμε-
να καθοριστικά ίσως βήματα. 

Η όποια αδυναμία ενοποίησης της Ευρώ-
πης δεν διαφαίνεται από την αποχώρηση ενός μέ-
λους, όπως συνέβη πριν από λίγα χρόνια με την περί-
πτωση της Βρετανίας, αλλά από το γεγονός ότι κατα-
γράφεται αδυναμία να βρεθεί η κοινή συνισταμένη
στις αναγκαίες προτεραιότητες και πολιτικές. 

Η άνοδος του λαϊκισμού λειτουργεί εξίσου ως
ανασταλτικός παράγοντας, ενώ οι εμφανείς διαφο-
ρές μεταξύ ευρωπαϊκού βορρά και νότου παραμέ-
νουν. Τα τελευταία χρόνια, ακόμα και οι ευρωπαϊκοί
θεσμοί αντιμετώπισαν με επιφυλακτικότητα την
επέκταση του ευρωπαϊκού εγχειρήματος. Για παρά-
δειγμα, η τελευταία χώρα που έγινε μέλος της οικο-
γένειας ήταν η Κροατία πριν από δέκα χρόνια (2013)!
Η πραγματοποίηση του φεντεραλιστικού ονείρου
απαιτεί την ενίσχυση της ευρωπαϊκής ταυτότητας, η
οποία -έστω σε έναν βαθμό- θα υπερτερήσει της
εθνικής, αλλά και τη στήριξη της ευρωπαϊκής δημό-
σιας σφαίρας.

Σε κάθε περίπτωση, η ΕΕ συνιστά ένα σπουδαίο
πολιτικό πείραμα με έντονο θετικό αποτύπωμα στην
εξέλιξη των κρατών και των λαών, το οποίο, παρά τα
όποια λάθη και τις αρρυθμίες, έχει προσφέρει μια
μακρά περίοδο ειρήνης, ανάπτυξης, αλληλεγγύης
και ευκαιριών, τόσο για τους ισχυρούς, αλλά πολύ
περισσότερο για εκείνους που κάποτε βρίσκονταν
στη λίστα της δεύτερης ή της τρίτης ταχύτητας. Η
υπεράσπισή της, η περαιτέρω προσαρμογή της στα
νέα δεδομένα, αλλά και η εμβάθυνση των σχέσεων
εμπιστοσύνης ανάμεσα στους συμμετέχοντες, συνι-
στούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις για τη βιωσι-
μότητά της στο παγκόσμιο στερέωμα.

Γράφει 
o Σπύρος 
Καπράλος

Aναλυτής 
Eυρωπαϊκής 

Πολιτικής 

Ευρωπαϊκός 
φεντεραλισμός 

και πραγματικότητα
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Τ ις τελευταίες μέρες κυκλοφορεί ευρέως στα social ένα γράφημα, σύμφωνα με το
οποίο οι Έλληνες είναι ο πιο αγχωμένος λαός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και συνο-
δεύεται φυσικά από τα ανάλογα σχόλια. Είμαστε πράγματι; Και αν ναι, γιατί;

Το γράφημα βασίζεται σε έρευνα που δημοσιεύθηκε τον περασμένο Ιούνιο και διενεργή-
θηκε από το ολλανδικό σάιτ CBDolie.nl, το οποίο εμπορεύεται προϊόντα κανναβιδιόλης,
που είναι υποπροϊόν της κάνναβης και η χρήση του είναι απόλυτα νόμιμη. Η κανναβιδιόλη
-ή CBD, όπως είναι γνωστή- έχει αγχολυτικές ιδιότητες. Εξού και η σχετική έρευνα, για
την οποία ωστόσο δεν υπάρχουν ποιοτικά στοιχεία, όπως αριθμός δείγματος. Αυτό δεν
αποκλείει τα αποτελέσματά της να εί-
ναι σχετικά έγκυρα και πάντως απο-
κλείεται να μας βγάζει πρώτους σε
στρες και να είμαστε τελευταίοι. Τε-
λευταίοι, όπως αναμενόταν, είναι οι
διάφοροι Σκανδιναβοί. Πάνω από
εμάς, οι Τούρκοι. 

Τελευταίοι 
στις αυτοκτονίες. 
Μέχρι πότε;
Δεν χρειάζεται, βέβαια, να γίνει πολύ

ενδελεχής έρευνα για να καταλάβει

κανείς ότι οι Έλληνες είναι ένας πολύ

στρεσαρισμένος λαός. Αρκεί να ζήσει

εδώ, ανάμεσά μας, για λίγο. Να ζήσει

όπως ζούμε εμείς, όχι ως τουρίστας,

οι τουρίστες καλά περνάνε παντού.

Και πριν προχωρήσουμε στην ανάλυ-

ση να πούμε κάτι άλλο, επειδή το συ-

ναντώ συχνά ως αντεπιχείρημα: Μα,

οι Σκανδιναβοί είναι πρώτοι στις αυ-

τοκτονίες, ενώ εμείς τελευταίοι.

Ισχύει. Περίπου. Εμείς είμαστε πράγ-

ματι τελευταίοι, αλλά πρώτοι δεν είναι

οι Σκανδιναβοί, είναι οι κάτοικοι των

Βαλτικών Χωρών, που δεν περνούν

πολύ καλύτερα από εμάς. Το πολύ

ανησυχητικό, όμως, είναι ότι βάσει

των τελευταίων στοιχείων του Οργα-

νισμού Οικονομικής Συνεργασίας και

Ανάπτυξης (OECD) η Ελλάδα είναι η

μοναδική από τις ευρωπαϊκές χώρες

που μέσα στην τελευταία εικοσαετία

έχει αυξητική τάση στις αυτοκτονίες.

Το 2000 στη χώρα αυτοκτονούσαν 3,5

άνθρωποι σε κάθε 100.000. Το 2019 αυτοκτόνησαν 4,6 άνθρωποι σε κάθε 100.000. 

Το στρες είναι πολυπαραγοντική ασθένεια και δεν είναι πολύ εύκολο να κάνει κα-

νείς ανάλυση στο πόδι ή σε 700 λέξεις. Ξέρουμε, όμως, πάνω κάτω, ποιες συνθή-

κες το δημιουργούν και το ενισχύουν. Ναι, είναι ο σύγχρονος τρόπος ζωής, αλλά

αυτό είναι πολύ απλοϊκό. Αν έφταιγε αυτό από μόνο του, θα είχαμε αυτοκτονήσει

όλοι και δεν θα ταλαιπωριόμασταν με αναλύσεις. Ναι, ο κορονοϊός και η απομόνω-

ση δεν βοήθησαν, αλλά και πάλι, όλοι το περάσαμε κι αυτό. 

Η ζωή αγκαλιά με την επισφάλεια
Ένας βασικός παράγοντας που ενισχύει το στρες είναι η επισφάλεια. Η οικονομική κυ-
ρίως, αλλά και η επαγγελματική, η κοινωνική και τα λοιπά. Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία
ότι ο Έλληνας ζει εδώ και σχεδόν 15 χρόνια σε μια διαρκή επισφάλεια. Και καταβάλλον-

τας έναν διαρκή αγώνα επιβίωσης, λες και παίζεις σε ένα ατελείωτο «Survivor», από το
οποίο δεν επιτρέπεται να αποχωρήσεις. Το 2022, ο ένας στους τέσσερις Έλληνες ζούσε
κάτω από τα όρια της φτώχειας. Ποσοστό βελτιωμένο αρκετά από το 2015, όταν οι πένητες
ήταν ένας στους τρεις. Και πάλι, όμως. Πώς μπορείς να μην είσαι στρεσαρισμένος όταν
δεν έχεις να πληρώσεις τα βασικά; Αλλά και να έχεις να πληρώσεις τα βασικά, πώς να μην
είσαι στρεσαρισμένος όταν ο πληθωρισμός σού θερίζει το εισόδημα, αυτό δεν ανεβαίνει
με τίποτε και δεν τολμάς να ανοίξεις τον λογαριασμό του ρεύματος;

Πέρα από την οικονομία, που είναι βασικός παράγοντας, έρχεται μετά μια σειρά από πράγ-
ματα: Πόσο ήρεμος μπορεί να είσαι,
όταν θέλεις κάθε μέρα δύο ώρες να πας
στη δουλειά σου και άλλες δύο να γυρί-
σεις; Όταν χρειάζεσαι να παλεύεις
διαρκώς σε κάποια δημόσια υπηρεσία
για να κάνεις μια απλή πράξη; Όταν το
παιδί σου πάει στο πανεπιστήμιο και θα
βγει μετά πάσης βεβαιότητας ένας πτυ-
χιούχος άνεργος; Όταν φοβάσαι να αρ-
ρωστήσεις, διότι το Εθνικό Σύστημα
Υγείας της χώρας σου είναι υπό διάλυ-
ση, αν όχι ήδη τερματικά διαλυμένο;
Όταν είσαι εργαζόμενη μητέρα και στις
τέσσερις παρά τέταρτο πρέπει να τα
παρατήσεις όλα για να πας να μαζέψεις
το παιδί και μετά να το κάνεις γλάστρα
στη γωνία, διότι έχεις κι άλλη δουλειά;

Όταν δεν ξέρεις καν τι φόρους θα πλη-
ρώσεις στο τέλος του χρόνου, διότι όλο
και κάποιος θα ξυπνήσει ένα πρωί και
θα πει «όσοι το όνομά τους αρχίζει από
“Α” φέτος ας πάρουν μια αυξησούλα και
30 κάμψεις»; 

Ένα καθημερινό 
«Survivor»
Πριν από λίγες μέρες κατέβηκα το βρά-

δυ στο Ζάππειο σε μια εκδήλωση. Μου

λέει ο ταξιτζής, «η Βασιλίσσης Όλγας

είναι κλειστή». Λέω, «γιατί, δεν έφυγε

ακόμη ο Μπακογιάννης;». Γελάσαμε,

αλλά η Βασιλίσσης Όλγας ήταν όντως

κλειστή. Τη σκάβουν. Από το σκάψιμο

θα βγουν στην άλλη πλευρά της Γης σε

λίγο σε αυτήν την πόλη. Φορούσα τα-

κούνια. Ή που θα αργούσα προκειμέ-

νου να κάνουμε ολόκληρο κύκλο, ή που θα περπατούσα 500 μαρτυρικά μέτρα με

το δεκάποντο. Να το το στρες, χωρίς απολύτως κανέναν λόγο. Κι αυτό, φυσικά, δεν

είναι τίποτε. Την επόμενη μέρα το πρωί, με αφορμή την έρευνα που ανέφερα στην

αρχή, διάβασα την ανάρτηση μιας τυφλής κοπέλας για το πώς παλεύει κάθε πρωί

με σπασμένα ή ανύπαρκτα πεζοδρόμια, έργα, κλειστές διαβάσεις και κλειστούς

δρόμους για να πάει στη δουλειά της. Μια διαδρομή μισής ώρας, της παίρνει συ-

χνά δύο ώρες. 

Κανείς δεν νοιάζεται. Όλοι κάνουν αυτό που σκέφτεται καθένας, χωρίς να υπολο-
γίζει τις συνέπειες που θα έχει στους ανθρώπους που ζουν σε αυτήν τη χώρα· σε
αυτήν την πόλη περισσότερο, έτσι κι αλλιώς είναι η μισή χώρα μαζεμένη εδώ. 

Είμαστε πράγματι ένας πολύ στρεσαρισμένος λαός. Το οποίο είναι και κάπως βολικό βέ-
βαια. Όταν έχεις στρες, δεν προλαβαίνεις να θυμώσεις…

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Είμαστε ο πιο 
στρεσαρισμένος λαός

της Ευρώπης -
Γιατί άραγε;
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Τ
ην πρώτη του δημόσια εμφάνιση έκα-
νε μετά την επισημοποίηση της διά-
σπασης ο πρώην πρωθυπουργός Αλέ-

ξης Τσίπρας στη συνεδρίαση της Κοινοβου-
λευτικής Ομάδας του εναπομείναντος ΣΥΡΙ-
ΖΑ, την Πέμπτη. 

Εισερχόμενος στην αίθουσα της Γερουσίας
της Βουλής, ο πρώην πρόεδρος του κόμμα-
τος έγινε δεκτός με ενθουσιασμό και χειρο-
κροτήματα. Όλοι σηκώθηκαν από τις θέσεις
τους και όσοι βρίσκονταν στα πιο «προνομια-
κά» έδρανα έσπευσαν να τον ασπαστούν πριν
καθίσει δίπλα στον έναν εκ των δύο ευρω-
βουλευτών που απέμειναν στον ΣΥΡΙΖΑ, τον
Κώστα Αρβανίτη. 

Πολλοί -του περιβάλλοντος της ηγετικής
ομάδας- υποστήριξαν ότι η παρουσία του
στην Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ εί-
χε χαρακτήρα στήριξης στον Στέφανο Κασ-
σελάκη, όμως κάτι τέτοιο δεν επιβεβαιώνεται
σε καμία περίπτωση.  Αν άλλωστε ο πρώην
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ ήθελε τόσο πολύ να
στηρίξει τον διάδοχό του, θα είχε παραστεί
στο δείπνο που παρέθεσε το προηγούμενο
βράδυ σε εστιατόριο-μπαρ του Παγκρατίου
στα μέλη της ΚΟ ο Στέφανος Κασσελάκης,
όπου… έλαμψε διά της απουσίας του. 

Το «στοίχημα» που έχασε
Είναι σαφές ότι το «στοίχημα» που έριξε ο

Τσίπρας με τον Στέφανο Κασσελάκη δεν του
βγήκε. Αλλιώς τα είχε στο μυαλό του κι αλ-
λιώς η ζωή τα έφερε. Όπως, δηλαδή, και στην
πρώτη του κυβερνητική θητεία. Αντί να «ψα-
λιδίσει» την ηγεμονία της Έφης Αχτσιόγλου
έκανε κυρίαρχους στον ΣΥΡΙΖΑ έναν… ουρα-
νοκατέβατο 35χρονο επιχειρηματία εξ Αμε-
ρικής και μαζί μ’ αυτόν τον ξάδερφο Γιώργο,
τη Θεοδώρα Τζάκρη και τον… αψύ Σφακιανό
που λίγους μήνες νωρίτερα είχε αποφασίσει
να διαγράψει. 

Με αυτή τη… συντρίμ-τιμ, ο ΣΥΡΙΖΑ πηγαί-
νει από το κακό στο χειρότερο δημοσκοπικά,
έχοντας εδραιωθεί στην τρίτη θέση πίσω από
το ΠΑΣΟΚ, με το οποίο η διαφορά συνεχώς
αυξάνεται, την ώρα που εκείνη από το τέταρτο
ΚΚΕ βαίνει συνεχώς μειούμενη. 

Ο Αλέξης Τσίπρας, λοιπόν, κινδυνεύει από

πρωθυπουργός να βρεθεί μέσα σε λίγα χρόνια
βουλευτής ενός κόμματος που δεν θα συγ-
κεντρώνει ούτε το 10% του εκλογικού σώματος
και αυτό το ξέρει καλά. Είναι άλλωστε και οι
προσδοκίες του προέδρου Κασσελάκη που
προσγειώθηκαν ξαφνικά από το «είμαι ο μό-
νος που μπορεί να κερδίσει τον Μητσοτάκη»
στο «ο πήχης είναι στο 17%». 

Δεν στηρίζει λοιπόν τον Στέφανο Κασσελά-
κη ο Τσίπρας. Τον εναπομείναντα ΣΥΡΙΖΑ στη-
ρίζει στον βαθμό που αυτό είναι το «σπίτι» του,
το οποίο -όπως είναι λογικό- αν δεν στηρίξει
θα πέσει να τον… πλακώσει. Το να φύγει μαζί
με τα «παιδιά του», τη γενιά των 40άρηδων του
ΣΥΡΙΖΑ, θα ήταν απαγορευτικό, ως εκ τούτου
οι επιλογές του ήταν προδιαγεγραμμένες. 

«Περιμένετε έως τις ευρωεκλογές», ήταν το
μήνυμα που είχε στείλει στους διαφωνούντες
του ΣΥΡΙΖΑ με τους οποίους συναντήθηκε λί-
γο πριν τη διάσπαση, χωρίς όμως να καταφέ-
ρει να τους πείσει. Το επιχείρημα υπαινίσσεται
ότι αν ο Κασσελάκης δεν τα καταφέρει στις
επόμενες κάλπες, θα «χαιρετήσει», κάτι που
μόνο φιλοκασσελακικό ζήλο δεν δείχνει. 

Χαρές και πανηγύρια
Τα στελέχη της ηγετικής ομάδας πάντως

πρέπει να πανηγύρισαν σαν να κέρδισαν όν-
τως κάποιες εκλογές βλέποντάς τον στην πόρ-
τα της αίθουσας της Γερουσίας. Το μετέφρα-
σαν σαν στήριξη και έτσι το περιέφεραν στον
φιλικά προσκείμενο Τύπο, με τα τρολ -«παρά-
κεντρα» όπως τα αναφέρει ο Πάνος Σκουρλέ-
της- να κάνουν «πάρτι» για τον Τσίπρα που
ήταν με τον Κασσελάκη την ώρα που η Έφη
Αχτσιόγλου έδινε συνέντευξη στον Νίκο Χα-
τζηνικολάου, χτυπώντας το πρώην κόμμα της
και τον άνθρωπο που της έκλεψε την προ-
εδρία από τα χέρια. 

Η ηγετική ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ μάλιστα φέρε-
ται να έχει τα δικά της σχέδια για τον Αλέξη
Τσίπρα. Είναι πιθανό να του ζητήσει να ηγηθεί
του ευρωψηφοδελτίου. Αν μη τι άλλο έξυπνη
κίνηση, ούτε στα πόδια τους θα τον έχουν ούτε
τη σκιά του θα ρίχνει πάνω στον Στέφανο Κασ-
σελάκη, ενώ είναι και μια από τις ελάχιστες
ελπίδες που έχουν να καταφέρουν τον στόχο
που έχουν βάλει.

Γιατί ο Τσίπρας 
«έσκασε μύτη» 

στον ΣΥΡΙΖΑ

Με την πρώτη εμφάνισή του, μετά τη διάσπαση του κόμματός του, 
στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας, τι μήνυμα 
προσπάθησε να περάσει ο… πληγωμένος πρώην αρχηγός 
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Π
ολλά ονόματα έπεσαν στο τραπέ-
ζι τις τελευταίες ημέρες για τον
νέο πολιτικό φορέα που έχουν

στα σκαριά οι αποχωρήσαντες από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Μεταξύ άλλων ακούστηκαν τα
Σύγχρονη Αριστερά και Νέα Αριστερά ως
πιθανά ονόματα της νέας Κοινοβουλευτι-
κής Ομάδας που θα κάνει τα αποκαλυπτή-
ριά της τη Δευτέρα σε ανοιχτή εκδήλωση. 

Αν και προς το παρόν κρατείται ως
«επτασφράγιστο μυστικό» πώς θα βαφτί-
σουν το… νεογέννητο, φαίνεται ως επι-
κρατέστερο, μέχρι στιγμής, το Αριστερά
Μπροστά. Από ό,τι ακούγεται, σε αυτό
έχουν καταλήξει οι Αλέξης Χαρίτσης,
Έφη Αχτσιόγλου, Ευκλείδης Τσακαλώτος
και οι άλλοι οκτώ βουλευτές για το νέο
κόμμα.

Βέβαια, το όνομα Αριστερά Μπροστά
παραπέμπει, σύμφωνα με κάποιους, στο
κίνημα En Marche που δημιούργησε ο
Εμανουέλ Μακρόν κόντρα στους παλαι-
ούς κομματικούς σχηματισμούς της Γαλ-
λίας και κατάφερε να εκλεγεί πρόεδρος
της Γαλλικής Δημοκρατίας.

Πάντως, σήμερα και αύριο θα πραγμα-
τοποιηθεί η σύσκεψη κατά την οποία θα
παρθεί η σχετική απόφαση, όπως αναφέ-
ρει η πλευρά των ανεξάρτητων βουλευ-
τών. Το όνομα και οι ρόλοι στη νέα Κοινο-
βουλευτική Ομάδα θα ανακοινωθούν επί-
σημα σε ανοιχτή εκδήλωση που θα πραγ-
ματοποιηθεί τη Δευτέρα στις 7 το απόγευ-
μα στο Σεράφειο.

Στο τραπέζι των συζητήσεων έπεσαν

άλλωστε πολλές προτάσεις από φίλους
και εχθρούς. Πρώτος που είχε πάρει θέ-
ση, ο Δημήτρης Βίτσας, πριν ακόμα η Ομ-
πρέλα αποχωρήσει από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο άλ-
λοτε υπουργός είχε μιλήσει τότε για το εν-
δεχόμενο δημιουργίας νέου κόμματος με
το όνομα «Ανανεωτική και Οικολογική
Αριστερά»: ΑΟΡΑ. 

Ήταν άλλωστε η δήλωση που τον έφερε
στο «στόχαστρο» του Στέφανου Κασσελά-
κη, o οποίος τον έστειλε με το ερώτημα
της διαγραφής στην Επιτροπή Δεοντολο-
γίας. Η ομάδα των βουλευτών που έχει
αποχωρήσει από τον ΣΥΡΙΖΑ θέλει να χω-
ρέσει μέσα στον τίτλο και κάτι… οικολογι-
κό, κυρίως για να κάνει τη χάρη στον Πέ-
τρο Κόκκαλη, τον οποίο θέλει διακαώς
μαζί της. Ίσως λοιπόν ολόκληρο το όνομα

του νέου φορέα να ακολουθήσει την πε-
πατημένη του Συνασπισμού, να αναφέρε-
ται όμως για συντομία με μια ή δυο λέξεις. 

Αλά γαλλικό συνασπισμό
Σε αρκετές τοποθετήσεις στελεχών των

αποχωρησάντων τις τελευταίες ημέρες
ακούγεται πάντως και ο όρος Πληθυντική
Αριστερά. Το χρησιμοποιεί συχνά πυκνά η
Σία Αναγνωστοπούλου, το έκανε και ο
Αλέξης Χαρίτσης, ενώ έχει ακουστεί και
από τη Μερόπη Τζούφη. 

Πρόκειται για την ακριβή μετάφραση
του γαλλικού συνασπισμού που διήρκεσε
από το 1997 μέχρι το 2002 και περιελάμ-
βανε τους Σοσιαλιστές, τους Κομμουνι-
στές και τους Πράσινους υπό τον Λιονέλ
Ζοσπέν. Υπήρξε πρακτικά η γαλλική

απάντηση στον Τρίτο Δρόμο που ευαγγε-
λίζονταν ο Βρετανός Τόνι Μπλερ και ο
Γερμανός Γκέρχαρντ Σρέντερ. 

Υπενθυμίζεται ότι ο Συνασπισμός ξεκί-
νησε την πορεία του ως Συνασπισμός της
Αριστεράς και της Προοόδου και μετα-
τράπηκε σε Συνασπισμό της Αριστεράς,
των Κινημάτων και της Οικολογίας, πάντα
όμως αναφερόταν ως Συνασπισμός. 

Αυτό μέχρι τη μετατροπή του σε Συνα-
σπισμό Ριζοσπαστικής Αριστεράς, όταν
και το αρκτικόλεξο έγινε ΣΥΡΙΖΑ, πριν
κολλήσει αρχικά το 2012 το ΕΚΜ (Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο) και το ΠΣ (Προοδευ-
τική Συμμαχία) το 2019. 

Τρολάρισμα από Συριζαίους
Γνώμη πάντως για το όνομα του νέου

φορέα δεν έχουν μόνο οι… φίλοι αλλά και
οι αντίπαλοι. Ο Λάκης Λαζόπουλος πρό-
τεινε στο podcast του να τον πουν «ΞΥΡΙ-
ΖΑ-Πικραμένη Συμμαχία». Ο σύμβουλος
του Στέφανου Κασσελάκη και στιχουργός
Νίκος Μωραΐτης σημείωνε πως «αν δεν
έχουν βρει όνομα, να βοηθήσω: Νέοι
Αποστάτες», ενώ ο αψύς υπερτομεάρχης
αναδημοσίευε ανάρτηση του δημοσιο-
γράφου Νίκου Σερβετά, που έλεγε «να το
πούμε Νέα Αριστερά μήπως πάρουμε μα-
ζί μας και τον Πολάκη». 

«Άμα το βγάλετε έτσι, θα φύγει ο Μπί-
στης», αντέτεινε ο αψύς, με τον Νίκο Μπί-
στη να σηκώνει το γάντι και να του απαντά:
«Μαζί να μην είμαστε, Παύλο, και ας το
πούμε όπως θες».

Πώς θα βαφτίσουν
το «νεογέννητο»

της Αριστεράς

Ποια ονόματα έχουν πέσει στο τραπέζι για τον πολιτικό 
φορέα των 11 - Τη Δευτέρα τα… αποκαλυπτήρια
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«

Ο
υφυπουργός παρά τω πρωθυπουργώ Θανάσης Κον-
τογεώργης ανοίγει στη συνέντευξή του στην «Politi-
cal» όλα τα κρίσιμα θέματα της κυβερνητικής

ατζέντας. Μιλάει για την ακρίβεια και τα μέτρα που
πήρε ή θα πάρει η κυβέρνηση Μητσοτάκη, για την
επίσκεψη Ερντογάν και τις θέσεις της Ελλάδας, για το
φορολογικό νομοσχέδιο και την κοινωνική δικαιοσύ-
νη που επιφέρει χρηματοδοτώντας ανάγκες όπως η
Υγεία και η Παιδεία. Τέλος, αναλύει και το νέο πολιτι-
κό περιβάλλον μετά τη διάσπαση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η ακρίβεια αποτελεί ένα μέτωπο, ίσως αυτό με τη με-
γαλύτερη φθορά για την κυβέρνηση Μητσοτάκη, κα-
θώς αφορά πλέον όλους τους πολίτες… Πόσο βαθιά
μπορεί να βάλει το χέρι η κυβέρνηση για να μειώσει
αυτήν τη δυσαρέσκεια;

Η στρατηγική της κυβέρνησης για την αντιμετώπιση της
ακρίβειας περιλαμβάνει μέτρα για τη μόνιμη ενίσχυση

του εισοδήματος και τη θωράκιση ιδιαίτερα των πιο
ευάλωτων, μέτρα που έχουμε σχεδιάσει προσεκτικά και

τίθενται σταδιακά σε εφαρμογή. Αυξήσεις έπειτα
από 14 χρόνια στον δημόσιο τομέα, αύξηση του
κατώτατου μισθού στον ιδιωτικό τομέα και ξεπά-
γωμα των τριετιών, αύξηση του αφορολόγητου
για οικογένειες με παιδιά. Αναγνωρίζοντας όμως
τη σφοδρότητα του προβλήματος επιδιώκουμε να
συγκρατήσουμε τις μειωμένες τιμές με επιπλέον
μέτρα, όπως το καλάθι του νοικοκυριού και η
πρωτοβουλία για τη μόνιμη μείωση τιμής, όπου

πλέον περιλαμβάνονται περισσότερα από 1.250 προϊόν-
τα 98 εταιρειών με μείωση τουλάχιστον 5%. Αντίστοιχα
θα κινηθούμε και για την περίοδο των Χριστουγέννων,
όπου θα υπάρξει και πάλι το καλάθι με τα αναγκαία προ-
ϊόντα, και για το χριστουγεννιάτικο τραπέζι και για τα
παιδικά παιχνίδια. Παράλληλα είναι σε πλήρη λειτουρ-
γία οι ελεγκτικοί μηχανισμοί του υπουργείου για τον εν-

τοπισμό των φαινομένων αισχροκέρδειας και έχουν
επιβληθεί πρόστιμα ύψους 10,3 εκατ. ευρώ από τις αρ-
χές του χρόνου, το μεγαλύτερο μέρος των οποίων έχει
ήδη εισπραχθεί. Συνεκτιμώντας και τις γενικότερες
συνθήκες στις διεθνείς τιμές, όπου παρατηρείται μια
σχετική σταθεροποίηση, ευελπιστούμε ότι η κατάσταση
μπορεί να βελτιωθεί σε συνάρτηση με τις μόνιμες πα-
ρεμβάσεις που κάνουμε υπέρ της ενίσχυσης του εισο-
δήματος των συμπολιτών μας. 

Βλέπουμε εντυπωσιακές αλλαγές στα κόμματα της
αντιπολίτευσης. Πώς αποτιμάτε αυτό το νέο σκηνικό με
τη διάσπαση του ΣΥΡΙΖΑ; Βλέπετε επιστροφή στο
δίπολο ΝΔ - ΠΑΣΟΚ;

Οι πολίτες προσδοκούν από την κυβέρνηση αποτελέσματα
και προσήλωση στο έργο που της έχει ανατεθεί και από την
αντιπολίτευση να καταθέτει γόνιμες προτάσεις και να συμ-
βάλλει στον δημοκρατικό διάλογο. 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Με τη φορολογική
μεταρρύθμιση θα στηρίξουμε

αναγκαίους τομείς όπως 
η Υγεία και η ΠαιδείαΥφ
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«Δεν φοβόμαστε τον διάλογο 
με την Τουρκία, έχουμε 

διακριτές εθνικές θέσεις» 

στον Σωτήρη 
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Ο ΣΥΡΙΖΑ φαίνεται ότι έπεσε θύμα των εσωτερικών του
αντιφάσεων, καθώς είναι πια σαφές ότι βρίσκεται εδώ και
καιρό σε πλήρη αναντιστοιχία με τις ανάγκες και προτε-
ραιότητες της ελληνικής κοινωνίας. Σε κάθε περίπτωση οι
δυναμικές των κομμάτων και ο σχετικός συσχετισμός των
πολιτικών δυνάμεων προκύπτουν από τις εκλογικές ανα-
μετρήσεις. Δικό μας μέλημα παραμένει να έχει η χώρα ένα
ήρεμο πολιτικό περιβάλλον μέσα στο οποίο επιδιώκουμε
τη γόνιμη αντιπαράθεση και τη συνεννόηση προκειμένου
να συνεχίσουμε τις σημαντικές μεταρρυθμίσεις για τις
οποίες έχουμε λάβει εντολή. 

Οι ευρωεκλογές απέχουν 7 μήνες από τώρα, όμως
θεωρούνται ορόσημο για το ποια αντιπολίτευση θα
έχουμε αλλά και για την κυβέρνηση, καθώς μπορεί να
υπάρξουν αποχή και εκδήλωση δυσαρέσκειας από
έναν δύσκολο χειμώνα…

Όλες οι εκλογικές αναμετρήσεις έχουν πολιτική σημασία
και προσφέρονται για την εξαγωγή πολιτικών συμπερα-
σμάτων. Ωστόσο, οι ευρωεκλογές είναι μια ευκαιρία να
αναδείξουμε την Ευρώπη που θέλουμε, να ενισχύσουμε
τη φωνή της Ελλάδας και να εργαστούμε για την πραγματι-
κή σύγκλιση της χώρας μας με την Ευρώπη που επιδιώ-
κουμε. Στο πλαίσιο αυτό, ανακοινώθηκε από τον πρωθυ-
πουργό στο τελευταίο υπουργικό συμβούλιο ότι η κυβέρ-
νηση προχωράει στην καθολική καθιέρωση της επιστολι-
κής ψήφου για όλους τους ψηφοφόρους από τις ευρωε-
κλογές του 2024. Γινόμαστε έτσι η 15η ευρωπαϊκή χώρα
που εφαρμόζει την επιστολική ψήφο, μια πρωτοβουλία
που συνδέεται και με το πρόβλημα της αυξανόμενης απο-
χής και υποστηρίζει το εκλογικό δικαίωμα των Ελλήνων
του εξωτερικού, των πιο ευάλωτων συμπολιτών μας, των
εποχικών εργαζόμενων, των νέων μαθητών και φοιτητών.

Βλέπουμε ότι παρά το κλίμα προσέγγισης προς την
Τουρκία ενόψει και της επίσκεψης Ερντογάν στην
Αθήνα, η Άγκυρα εμμένει στην προκλητική ρητορική.
Τι αναμένουμε από αυτή την επίσκεψη;

Η Ελλάδα εφαρμόζει μια συνολική στρατηγική που έχει
ενισχύσει τα τελευταία χρόνια το αμυντικό, διπλωματικό
και γεωπολιτικό αποτύπωμά της στην ευρύτερη περιοχή,
αναδεικνύοντας τη χώρα σε κρίσιμο σταθεροποιητικό πα-
ράγοντα. Η συνεδρίαση του Ανώτατου Συμβουλίου Συνερ-
γασίας ύστερα από επτά χρόνια -τέσσερα από τα οποία οι
ελληνοτουρκικές σχέσεις έφτασαν σε οριακό σημείο έν-
τασης- επιδιώκεται να σηματοδοτήσει την αμοιβαία βού-
ληση για συνεργασία προς όφελος των δύο χωρών και για
εξομάλυνση των σχέσεων σε πνεύμα αμοιβαίας ειλικρί-
νειας και σχέσεων καλής γειτονίας, καθώς πραγματοποι-
είται μετά την ολοκλήρωση του πρώτου κύκλου του οδικού
χάρτη των επαφών που είχε συμφωνηθεί ανάμεσα στους
υπουργούς Εξωτερικών των δύο χωρών. Στόχος είναι να
εδραιωθεί η ηρεμία και η βελτίωση των διμερών σχέσεων
να επισφραγιστεί με συμφωνίες που είναι προς όφελος
των δύο χωρών. Οι διαφωνίες παραμένουν, ωστόσο η επι-
δίωξη είναι οι διαφωνίες να μην παράγουν διμερείς κρί-
σεις. Προσερχόμαστε σε αυτήν τη συζήτηση με την Τουρ-
κία με αυτοπεποίθηση και με τις διακριτές πάγιες εθνικές
θέσεις μας, γιατί δεν έχουμε να φοβηθούμε τίποτε. 

Στον κόσμο έχει περάσει ότι η κυβέρνηση με το
φορολογικό νομοσχέδιο τα έβαλε με μια προνομιακή
τάξη της, τους ελεύθερους επαγγελματίες, που είναι η
βάση της μεσαίας τάξης. Το σχόλιό σας…

Η μεσαία τάξη είναι πράγματι η ραχοκοκαλιά της κοινωνι-
κής συμμαχίας που υποστηρίζει την κυβέρνηση. Δικός
μας στόχος ήταν εξαρχής η ανάκτηση της αξιοπιστίας της
οικονομίας, η διατήρηση της δημοσιονομικής υπευθυνό-
τητας, η επίτευξη διατηρήσιμης και μακροπρόθεσμης
ανάπτυξης αλλά και η δίκαιη διανομή του μερίσματος ανά-
πτυξης, καθώς και η δίκαιη κατανομή των βαρών. Πιστοί
στις δεσμεύσεις μας, μειώσαμε φόρους και ασφαλιστικές
εισφορές και ενισχύουμε με μόνιμα μέτρα το εισόδημα. Η
φορολογική μεταρρύθμιση είναι πρωτίστως θέμα κοινω-
νικής δικαιοσύνης και με γνώμονα την περαιτέρω ενίσχυ-
ση της δικαιοσύνης του νομοσχεδίου ενσωματώσαμε βελ-
τιωτικές παρεμβάσεις, τη μείωση κατά 50% του τέλους επι-
τηδεύματος για όλους τους ελεύθερους επαγγελματίες,
τροποποιήσεις ως προς την προσαύξηση του ύψους του
τεκμηρίου με βάση τον τζίρο, προσθήκες στη λίστα των
ελεύθερων επαγγελματιών που εντάσσονται στο μειωμένο
-κατά 50%- τεκμήριο της ελάχιστης αμοιβής, μείωση του
φόρου για δαπάνες αναβάθμισης κτηρίων αλλά και ρητή
πρόβλεψη ότι ο ελεύθερος επαγγελματίας μπορεί να αμ-
φισβητήσει το ποσό που προκύπτει από την εφαρμογή των
τεκμηρίων υπό την προϋπόθεση ότι θα δεχτεί τη διενέρ-
γεια ελέγχου από τις φορολογικές αρχές προκειμένου να
αποδειχθεί η ακρίβεια της δήλωσής του για εισόδημα μι-
κρότερο του τεκμαρτού. Η εφαρμογή της φορολογικής με-
ταρρύθμισης μαζί με άλλα εργαλεία για τον εντοπισμό της

φοροδιαφυγής θα δημιουργήσουν τον χώρο ώστε να στη-
ρίξουμε τους τομείς όπου υπάρχουν οι μεγαλύτερες ανάγ-
κες, όπως η Υγεία και η Παιδεία. 

Πώς κρίνετε την παρέμβαση του πρώην
πρωθυπουργού Αντώνη Σαμαρά για τα θέματα της
εξωτερικής πολιτικής και τον γάμο των ομόφυλων
ζευγαριών;

Οι απόψεις του πρώην πρωθυπουργού είναι γνωστές. Η
κυβέρνηση κινείται με βάση το πρόγραμμα και τις διακη-
ρυγμένες θέσεις της. Στη βάση αυτών εφαρμόζει και την
πολιτική της.

Βρισκόμαστε λίγο πριν από το κλείσιμο του χρόνου με
έντονο εκλογικό αποτύπωμα. Κάντε μας μια
ανασκόπηση της χρονιάς με φόντο τις εκλογές που
έγιναν και πείτε μας το συμπέρασμά σας για τη ΝΔ του
Κυριάκου Μητσοτάκη…

Η κοινωνική συμμαχία που διαμορφώθηκε τα τελευταία
χρόνια και υποστήριξε τον Κυριάκο Μητσοτάκη και τη Νέα
Δημοκρατία επιζητούσε κανονικότητα, ενίσχυση της χώ-
ρας και σύγκλιση με τις προηγμένες χώρες της ΕΕ. Η κοι-
νωνική αυτή συμμαχία, όπως φάνηκε από τις διπλές εκλο-
γές του Μαΐου και του Ιουνίου, παραμένει ισχυρή. Η κυ-
βέρνηση θα ανταποκριθεί στις υψηλές προσδοκίες που
έχουν διαμορφωθεί με βάση την καθαρή εντολή που έλα-
βε και θα προχωρήσει το μεταρρυθμιστικό έργο της για
την άμβλυνση των διαρθρωτικών αδυναμιών, τη βελτίωση
των επιδόσεων του κράτους και μια καλύτερη ζωή για
όλους τους συμπολίτες μας.
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Η στρατηγική της κυβέρνησης για την αντιμετώπιση της ακρίβειας περιλαμβάνει μέτρα 
για τη μόνιμη ενίσχυση του εισοδήματος και τη θωράκιση ιδιαίτερα των πιο ευάλωτων, 
μέτρα που έχουμε σχεδιάσει προσεκτικά και τίθενται σταδιακά σε εφαρμογή

«
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«Για τους ομογενείς κατοίκους της Μελβούρνης, η συμμετο-
χή στις εκλογές απαιτούσε ταξίδι περίπου 4.000 χλμ.! Πλέον θα
μπορούμε να ψηφίζουμε από το σπίτι μας, όπως κάνουμε και
στις ομοσπονδιακές εκλογές της Αυστραλίας», έλεγε χθες σε
ραδιοφωνική του συνέντευξη ο πρόεδρος της ελληνικής κοι-
νότητας στη Μελβούρνη (της μεγαλύτερης στον κόσμο) Βασί-
λης Παπαστεργιάδης και μετέφερε τον ενθουσιασμό των συμ-
πολιτών του για τη μεταρρύθμιση Μητσοτάκη, «που εμβαθύνει
τη δημοκρατία στη χώρα που τη γέννησε».

Ανάλογο είναι το κλίμα και στους ομογενείς που ζουν στις
ΗΠΑ, οι οποίοι επίσης έπρεπε να ταλαιπωρηθούν για να λά-
βουν μέρος στις ευρωεκλογές, αφού τα εκλογικά κέντρα είναι
αριθμητικά λίγα και οι αποστάσεις τεράστιες. 

Άλλωστε, όπως λένε οι εκπρόσωποί τους, η επιστολική ψή-
φος εφαρμόζεται σε 130 χώρες του κόσμου με μεγάλη επιτυ-
χία και θεωρείται αυτονόητο δικαίωμα για τους πολίτες των
σύγχρονων κοινωνιών. 

Το κλίμα αυτό και τα ακλόνητα επιχειρήματα για την ανάγκη
άμεσης εφαρμογής του, όχι μόνο στις ευρωεκλογές, αλλά και
στις εθνικές εκλογές, εικάζεται βασίμως ότι θα κάνουν όσα
κόμματα ψάχνουν αφορμές για να σταθούν απέναντι στην επι-
κείμενη μεταρρύθμιση να το ξανασκεφτούν! Διότι σε διαφορε-
τική περίπτωση θα βάλουν απέναντί τους τις πολυπληθείς κοι-
νότητες ομογενών ανά τον κόσμο, όπως επίσης και σημαντικές
κατηγορίες πολιτών (εποχικοί υπάλληλοι, φοιτητές,
ΑμεΑ κ.ά.) που για αντικειμενικούς λόγους δεν μπο-
ρούν να συμμετάσχουν διά ζώσης στις εκλογές. 

Υψηλή συμμετοχή
Ακόμα και οι Έλληνες που ζουν στην ΕΕ, οι οποίοι

δεν θα ωφεληθούν άμεσα από τη μεταρρύθμιση, κα-
θώς έχουν ούτως ή άλλως το δικαίωμα να συμμετά-
σχουν από τον τόπο κατοικίας τους στις ευρωεκλογές,
έχουν αυτονόητο ενδιαφέρον να επεκταθεί η μέριμνα
και να μπορούν να ψηφίζουν πλέον στις εθνικές εκλογές χωρίς
να χρειάζεται ούτε να μεταβούν σε άλλη πόλη από αυτή που
διαβιούν ούτε να ταξιδέψουν στην Ελλάδα. 

Κυβερνητικά στελέχη, μάλιστα, μνημονεύουν την περίπτω-
ση της Γερμανίας, όπου η επιστολική ψήφος εφαρμόζεται από

το 1957 και εικάζεται βασίμως ότι σε αυτή αποδίδεται η σταθε-
ρά υψηλή συμμετοχή των πολιτών στις εκλογές, η οποία αγγί-
ζει το 80%! Εκεί ποντάρει και το Μέγαρο Μαξίμου, όχι για την
υπερψήφιση της σχετικής διάταξης για τις ευρωεκλογές, όπου

απαιτείται απλή πλειοψηφία 151 βουλευτών και άρα δεν
υπάρχει κανένα πρόβλημα, αλλά προκειμένου να εφαρ-
μοστεί στις επόμενες εθνικές εκλογές, καθώς σε αυτή
την περίπτωση απαιτείται αυξημένη πλειοψηφία των δύο
τρίτων του Κοινοβουλίου (200 βουλευτές) και άρα χρει-
άζονται ευρύτερες συναινέσεις. 

Οι συνεργάτες του πρωθυπουργού εκτιμούν ότι η κοι-
νή λογική δεν έχει βάσιμα επιχειρήματα για να απορρί-
ψει την ανάγκη διαμόρφωσης προϋποθέσεων καθολικής
συμμετοχής του εκλογικού σώματος στις κάλπες. Πολύ

περισσότερο όταν τα τελευταία χρόνια η διάθεση συμμετοχής
βαίνει μειούμενη και πολλοί φοβούνται ότι η αποχή δεν έχει
αγγίξει τα κατώτατα όρια. 

Προφανώς, μέχρι τις αρχές του 2024, οπότε θα έρθει προς
ψήφιση στη Βουλή, θα υπάρξει άπλετος χρόνος για γόνιμη αν-

ταλλαγή προτάσεων μεταξύ της κυβέρνησης και των κομμάτων
της αντιπολίτευσης σχετικά με τις δικλίδες ασφαλείας που αυ-
τονοήτως θα πρέπει να υπάρξουν για τη διασφάλιση του αδιά-
βλητου της διαδικασίας. 

Η κυβέρνηση και ιδιαίτερα ο αναπληρωτής υπουργός Εσω-
τερικών Θεόδωρος Λιβάνιος, ο οποίος σε συνθήκες απόλυτης
μυστικότητας επεξεργάστηκε το σχετικό νομοσχέδιο από την
αρχή μέχρι το τέλος με εντολή του πρωθυπουργού, ευελπι-
στούν ότι με την επιστολική ψήφο θα αυξηθεί ο βαθμός συμμε-
τοχής των πολιτών στις ευρωεκλογές αλλά και ότι τελικώς θα
περάσει με ευρεία πλειοψηφία από τη Βουλή, όταν πιθανότατα
μετά την ευρωκάλπη θα έρθει προς ψήφιση νέα νομοθετική
πρωτοβουλία για την καθιέρωση της καινοτομίας στις εθνικές
εκλογές.

Εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων
Ιδιαίτερα ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, όπως υπενθυμί-

ζουν υψηλόβαθμα κυβερνητικά στελέχη, παραμονές των εθνι-
κών εκλογών την περασμένη άνοιξη, είχαν ζητήσει από την κυ-
βέρνηση να φέρει την επιστολική ψήφο, προκειμένου να λά-
βουν μέρος στις εκλογές εποχικοί υπάλληλοι, φοιτητές και άλ-
λες κατηγορίες πολιτών που διαφορετικά δεν θα μπορούσαν
να προσέλθουν στις κάλπες. 

Και η Πλεύση Ελευθερίας, όμως, το περασμένο καλοκαίρι,
κατά τη συζήτηση των διατάξεων για την ψήφο των αποδήμων,
είχε προτείνει την εισαγωγή της επιστολικής, ενώ σε ανάλογη
κατεύθυνση είχε κινηθεί και η Ελληνική Λύση, με την προϋπό-
θεση, ωστόσο, να προϋπάρξει εκκαθάριση των εκλογικών κα-
ταλόγων. 

Το μόνο κόμμα που σταθερά αντιτίθεται στη μεταρρύθμιση
είναι το ΚΚΕ, το οποίο και αναμένεται να καταψηφίσει το σχετι-
κό νομοσχέδιο. Μένει να φανεί πώς θα κινηθούν οι Σπαρτιάτες
και η Νίκη, οι οποίοι στις προηγούμενες εκλογές δεν ήταν στη
Βουλή και δεν είχαν πάρει θέση στον σχετικό διάλογο. 

«Οι προωθούμενες διατάξεις μεταρρυθμίζουν και εκσυγ-
χρονίζουν όχι μόνο τη δημόσια διοίκηση αλλά και τους δημο-
κρατικούς θεσμούς», σημειώνουν κυβερνητικές πηγές, προ-
αναγγέλλοντας την έναρξη, από τις αρχές του νέου έτους, της
δημόσιας διαβούλευσης για την προωθούμενη μεταρρύθμιση.

Γιατί θα υπάρξει ευρεία κομματική συναίνεση στη νέα μεταρρύθμιση

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης με την επιστο-
λική ψήφο ουσιαστικά εγκλωβίζει τα
κόμματα της αντιπολίτευσης που πόν-

ταραν στη χαλαρή ψήφο των εκλογέων, που
συνήθως υπάρχει στις ευρωκάλπες, για να
τσιμπήσουν κανένα ψηφαλάκι. 

Τώρα, είναι σίγουρο ότι θα υπάρξει σημαντι-
κή αύξηση της συμμετοχής των πολιτών στην
εκλογική διαδικασία, με αποτέλεσμα να ακού-
γεται πιο δυνατά η φωνή της κοινωνίας, που
είναι και το ζητούμενο. Γιατί όπως είπε ο πρω-
θυπουργός «όσο πιο δυνατή ακούγεται η φω-
νή της κοινωνίας, τόσο πιο υπεύθυνη πρέπει
να γίνεται και η επιλογή της κάθε ηγεσίας, ενι-
σχύοντας τη δημοκρατική έκφραση η οποία
απομονώνει αδιέξοδες, ακραίες συμπεριφο-
ρές, αλλά κάνοντας και το πρώτο βήμα ώστε το
νέο αυτό δικαίωμα να ισχύσει και στις επόμε-
νες εθνικές εκλογές».

Πρέπει να… ιδρώσουν τη φανέλα
Αυτή η μεταρρύθμιση σε συνδυασμό με τον

σταυρό προτίμησης και με τη μια ενιαία περι-

φέρεια για όλη τη χώρα στέλνει μήνυμα και
στους δικούς του «γαλάζιους» υποψηφίους
για την Ευρωβουλή ότι θα πρέπει να… ιδρώ-
σουν τη φανέλα για να μπορέσουν να πείσουν
τους πολίτες ότι αξίζουν την εμπιστοσύνη
τους. 

Για τον πρωθυπουργό υπάρχει μία σημαν-
τική στόχευση. Οι απανωτοί εκλογικοί θρίαμ-
βοι και τα υψηλά ποσοστά της ΝΔ πρέπει να
επιβεβαιωθούν και η παράταξη πρέπει να

φανεί ότι παραμένει ψηλά στις προτιμήσεις
των πολιτών και συνεχίζει να έχει την εμπι-
στοσύνη της κοινωνίας. Για αυτόν τον λόγο,
λοιπόν, πρέπει τα «γαλάζια» στελέχη να τρέ-
ξουν μαραθώνιο πριν από τις ευρωεκλογές,
για να επιβεβαιώσουν την πρωτοκαθεδρία
της Νέας Δημοκρατίας.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, λοιπόν, βάζοντας

ψηλά τον πήχη της αναμέτρησης για την Ευ-

ρωβουλή, δίνει στις κάλπες της 9ης Ιουνίου,

ουσιαστικά, χαρακτηριστικά εθνικών εκλο-

γών και είναι αποφασισμένος να κερδίσει και

αυτό το στοίχημα, γιατί έτσι θα εδραιωθεί η

πολιτική σταθερότητα στη χώρα, χωρίς αμφι-

σβητήσεις που θα μπορούσαν να ναρκοθετή-

σουν την αναπτυξιακή της τροχιά. Αλλά και

γιατί ποντάρει στη συνέχιση των ευρωπαϊκών

προσπαθειών από άξιους εκπροσώπους της

ΝΔ στην Ευρωβουλή, ώστε να φέρει ακόμη

περισσότερα οφέλη για τη χώρα, από αμυντι-

κές συμμαχίες και συμφωνίες για το Μετανα-

στευτικό μέχρι και τη διεκδίκηση σημαντικών

πόρων από τα ευρωπαϊκά ταμεία.
Β.Κ.

Η επιστολική ψήφος 
«στριμώχνει» 

την αντιπολίτευση
Τι θέλει να πετύχει ο πρωθυπουργός
με τη νέα εκλογική διαδικασία - 
Γιατί βάζει ψηλά 
τον πήχη της ευρωκάλπης



Ε
να από τα πιο σημαντικά στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ,
ο Κώστας Ζαχαριάδης, ο οποίος πρόσφατα
διεκδίκησε τη θέση του δημάρχου Αθηναίων,

μιλάει στην «Political» για τις εξελίξεις στην Κεν-
τροαριστερά, τις δημοσκοπήσεις, τις ευρωεκλογές
αλλά και την πρόταση της Κουμουνδούρου για την
αντιμετώπιση της ακρίβειας και την πάταξη της φο-
ροδιαφυγής. 

Πρόσφατα ο κ. Ανδρουλάκης έτεινε χείρα φιλίας
στην ομάδα της κυρίας Αχτσιόγλου. Θα μπορού-
σαν κάποια στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ να συμπορευ-
τούν ή να βρουν σημείο επαφής με το ΠΑΣΟΚ;

Προσπαθώ να αποκωδικοποιήσω την πρόταση Αν-
δρουλάκη, δεδομένης της στάσης του στις εθνικές
εκλογές της απλής αναλογικής πριν από 150 μέρες.
Καταλαβαίνω ότι προτείνει σε όλους όσοι ενδιαφερ-
θούν να γίνουν συνιστώσες στο ΠΑΣΟΚ-Κίνημα Αλ-
λαγής, όπως η κίνηση Ανανεωτική Αριστερά του φί-
λου μου και συντρόφου μου Θεόδωρου Μαργαρίτη.
Κάτι τέτοιο εμένα προσωπικά και το κόμμα μας συ-
νολικά δεν μας αφορά. Για το νέο κόμμα θα ρωτήσε-
τε κάποιον από το νέο κόμμα. 

 Θέλω όμως να σας θυμίσω μια πρόσφατη πραγμα-
τική και όχι φανταστική ιστορία. Όταν τέθηκε στον
δεύτερο γύρο των εκλογών του Δήμου Αθηναίων το
δίλημμα Μπακογιάννης ή Δούκας, χωρίς δεύτερη
σκέψη είπαμε δημοσίως «Δούκας». Δεν είπαμε «ού-
τε Μπακογιάννης ούτε Δούκας», όπως κατ’ αναλογία
θα έλεγαν κάποιοι, ούτε «άκυρο -λευκό», ούτε «εμ-
πιστευόμαστε την κρίση των πολίτων». Είπαμε τη
γνώμη μας ξεκάθαρα και παίξαμε ρόλο στη μεγάλη
αυτή ήττα για τη ΝΔ στην Αθήνα. Το μεγάλο ζητούμε-
νο στην κεντρική πολιτική είναι η προοδευτική εναλ-
λακτική πρόταση διακυβέρνησης απέναντι στη συν-
τηρητική κυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας. Σε αυτό
όλοι έχουμε ευθύνες και δυνατότητα επίσης.

Οι δημοσκοπήσεις καταγράφουν πτώση των πο-
σοστών σας. Υπάρχει ο κίνδυνος να χάσετε και
άλλο έδαφος. Σας ανησυχεί αυτό;

Εργάζομαι και όλοι μας δουλεύουμε σκληρά για
αναστραφεί αυτή η τάση. Πιστεύω ότι θα το πετύ-
χουμε. Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συμμαχία μπορεί
και πρέπει να ανασυγκροτηθεί. Ο δρόμος δεν θα εί-
ναι ούτε εύκολος ούτε γραμμικός. Θα πορευτούμε
με βάση το πρόγραμμά μας, τις αρχές και τις αξίες
μας. Θα εστιάσουμε με θετικές προτάσεις την αντι-
πολιτευτική μας τακτική μας στην κυβέρνηση, θα
προσπαθήσουμε να στηρίξουμε τις κοινωνικές αντι-
στάσεις απέναντι στις απαράδεκτες και παράλογες
κυβερνητικές πολιτικές. Πρέπει να παλέψουμε για
να αποκτήσουμε ξανά δεσμούς εμπιστοσύνης με
τους προοδευτικούς πολίτες της χώρας. Η ανάκαμ-
ψη είναι εφικτός και ρεαλιστικός στόχος, αν το κόμ-
μα μας συνδέσει ξανά την πορεία του με τις ελπίδες,
τις προσδοκίες και τις αγωνίες της ελληνικής κοι-
νωνίας. Κατά τη γνώμη μου ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συμμαχία παραμένει ο χώρος που μπορεί να ενώσει
και να ανασυνθέσει την ευρύτερη προοδευτική πα-
ράταξη σε κυβερνώσα κατεύθυνση και προοπτική.

Σε περίπτωση ήττας στις ευρωεκλογές η ευθύ-
νη θα είναι συλλογική ή ατομική στο επίπεδο
του προέδρου;

Θέλω να βλέπω τα πράγματα με ρεαλισμό και θετική
οπτική, πιστεύω ότι μπορούμε να πάμε καλύτερα.
Αυτό θα είναι μια πρώτη νίκη του νέου προέδρου
μας, μια επιτυχία όλων μας και κυρίως μεγάλη χαρά
για την εκλογική μας βάση. Θέλω να ευχαριστήσω
τους ανθρώπους που στέκονται δίπλα μας σε αυτές
τις πολύ δύσκολες ώρες, θέλω να τους ζητήσω συγ-
γνώμη για την ταλαιπωρία, πολιτική και ψυχολογι-
κή, που υφίστανται. Θέλω να πω σε αυτούς που μας
παρακολουθούν αλλά επιλέγουν να έχουν απόστα-
ση από εμάς ότι μπορούμε καλύτερα και θα παλέ-
ψουμε για αυτό.

Ποια είναι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για την αντιμε-
τώπιση της ακρίβειας και την πάταξη της φορο-
διαφυγής;

Ας πάρουμε παράδειγμα από την κοινωνία που ήδη

μας ξεπερνά. Όσο εμείς ομφαλοσκοπούμε, οι ελεύ-
θεροι επαγγελματίες έδωσαν μια μεγάλη μάχη αξιο-
πρέπειας και λογικής απέναντι στο παράλογο και
άδικο φορολογικό νομοσχέδιο της κυβέρνησης.

Στη φοροδιαφυγή υπάρχουν πετυχημένα παρα-
δείγματα διεθνώς. Το ψηφιακό κράτος επιτρέπει και
τον πολλαπλασιασμό των ελέγχων και τις διασταυ-
ρώσεις των στοιχείων. Ζούμε σε μια εποχή που βλέ-
πουμε εξατομικευμένες διαφημίσεις στο Ίντερνετ
ανάλογα με τα ενδιαφέροντά μας, αλλά δεν γίνονται
εξατομικευμένοι έλεγχοι για να πιαστούν οι μεγάλοι
καρχαρίες παρά επιβάλλονται οριζόντια μέτρα. Τι
παραλογισμός, τι υποκρισία, τι μεγάλη διευκόλυνση
στους μεγάλους και πολύ μεγάλους φοροκλέπτες.

Για να καμφθεί η ακρίβεια απαιτούνται συνδυα-
σμένες δράσεις ελέγχων και προστίμων και μείωση
των φόρων ΦΠΑ σε είδη πρώτης ανάγκης και ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης στα καύσιμα, που δημι-
ουργούν ένα σπιράλ πολλαπλασιαστικής ακρίβειας
σε όλη την οικονομική δραστηριότητα.Κ
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Ε
ντείνει καθημερινά πλέον το ΠΑΣΟΚ

την πίεση προς την κυβέρνηση με φόν-

το την καθημερινότητα των πολιτών,

την ακρίβεια και την αντιμετώπιση του ιδιωτι-

κού χρέους. Χθες στη Βουλή σύσσωμη η ΚΟ

του ΠΑΣΟΚ προχώρησε στην κατάθεση τεσσά-

ρων τροπολογιών στο υπό συ-

ζήτηση νομοσχέδιο για τα

«κόκκινα» δάνεια. 

Η πρώτη τροπολογία αφο-

ρούσε τη βιώσιμη ρύθμιση

οφειλών προς τη φορολογική

διοίκηση, τους ασφαλιστικούς

φορείς και τους δήμους με κα-

θιέρωση 120 μηνιαίων δόσεων.

Ακολούθησαν τροπολογίες για

την προστασία των εγγυητών τραπεζικών δα-

νείων και πιστώσεων, την προστασία της κύριας

κατοικίας, της αγροτικής ιδιοκτησίας και το δι-

καίωμα προαίρεσης του δανειολήπτη στην αγο-

ρά του δανείου του, καθώς και τροπολογία που

αφορά την προστασία των δανειοληπτών σε ελ-

βετικό φράγκο από τις ακραίες διακυμάνσεις

της συναλλαγματικής ισοτιμίας. 

Είναι γεγονός ότι κανένας δεν περίμενε να

γίνουν αποδεκτές από την κυβερνητική πλει-

οψηφία, ωστόσο, ο στόχος ήταν να «εκθέσουν»

πολιτικά την κυβέρνηση στα μάτια των πολιτών. 

Την ίδια στιγμή ο Νίκος Ανδρουλάκης βγαί-

νει ακόμη περισσότερο μπροστά δίνοντας έμ-

φαση στο αντιπολιτευτικό ύφος του κόμματός

του. Μιλώντας χθες στη Βουλή άσκησε οξεία

κριτική στην κυβέρνηση καταλογίζοντας αδιέ-

ξοδους χειρισμούς στο ιδιωτικό χρέος.

«Μη αναστρέψιμη πορεία»
«Σήμερα, οι οφειλές νοικοκυριών και επιχει-

ρήσεων, σε τράπεζες, funds, εταιρείες διαχεί-

ρισης απαιτήσεων, εφορία, ΕΦΚΑ, εταιρείες

παροχής ρεύματος, δήμους, ακάλυπτες επιτα-

γές υπερβαίνουν τα 270 δισ. ευρώ. Χρωστούν 7

εκατ. μητρώα, ΑΦΜ και φυσικά πρόσωπα. Μό-

νο οι ληξιπρόθεσμες ασφαλιστικές οφειλές στο

εξάμηνο του τρέχοντος έτους παρουσιάζουν

αύξηση κατά 618 εκατ. ευρώ, σε σχέση με την

αντίστοιχη περσινή περίοδο. Η πορεία αύξησης

των οφειλών είναι μη αναστρέψιμη και δεν

υπάρχει προοπτική ανάσχεσης, μετά την απο-

τυχία των νέων ρυθμίσεων για την επανένταξη

στις 36, 72 και 120 δόσεις», υποστήριξε ο κ. Αν-

δρουλάκης. 

Μάλιστα παρέθεσε και μια σειρά στοιχείων

με τα οποία όπως είπε επιχείρησε να εικονο-

ποιήσει την πραγματικότητα: «Από το 2020

έχουν βγει συνολικά 148.000 πλειστηριασμοί

ακινήτων, με τη μέση αξία ακινήτου στις

128.000 ευρώ. Τους τελευταίους 18 μήνες

έχουν αναρτηθεί 95.000 πλειστηριασμοί. Το

2023 εκτιμάται ότι θα αναρτηθούν 60.000 πλει-

στηριασμοί στη σχετική πλατφόρμα, ενώ για το

2024 αναμένεται να αναρτηθούν περίπου

65.000. Με βάση δηλώσεις εκπροσώπων των

εταιρειών διαχείρισης δανείων, μέχρι το 2025

θα έχουν διενεργηθεί 250.000 πλειστηριασμοί,

περίπου το ένα τρίτο των ακινήτων που συνδέ-

ονται με “κόκκινα” δάνεια».

Σύμφωνα λοιπόν με τον κ. Ανδρουλάκη η

πραγματικότητα έχει ως εξής: 

«Οι τράπεζες δεν διευκολύνουν τις ρυθμίσεις

με βάση τις πραγματικές δυνατότητες των δα-

νειοληπτών, αλλά πωλούν μαζικά δάνεια για να

ξεφορτωθούν το πρόβλημα από τις πλάτες τους. 

Η κυβέρνηση, αντί να δώσει λύση με μια στέ-

ρεη πρόταση, επιμένει σε έναν εξωδικαστικό

μηχανισμό, όπου οι πιστωτές δεν υποχρεούνται

να συμμετέχουν. Στην πραγματικότητα χωρίς

καμία συνέπεια δεν αιτιολογούν την απουσία

ρεαλιστικής πρότασης. Είναι χαρακτηριστικό

ότι στους 30 μήνες λειτουργίας του εξωδικα-

στικού μηχανισμού, μόνο 10.023 οφειλέτες

έχουν ρυθμίσει οφειλές συνολικού ύψους 3,7

δισ. ευρώ, όταν το σύνολο του χρέους υπερβαί-

νει -όπως προείπα- τα 270 δισ. ευρώ». 

Στο πεδίο του πολιτικού «power game» και

συγκεκριμένα στον απόηχο της εξαγγελίας του

πρωθυπουργού για καθιέρωση της επιστολικής

ψήφου, στο ΠΑΣΟΚ μπορεί ουσιαστικά να συ-

ναινούν, δεν κρύβουν όμως τη δυσφορία τους

για τον αιφνιδιασμό από πλευράς κυβέρνησης.

Η γραμματέας της ΚΟ Ευαγγελία Λιακούλη, μι-

λώντας στον AΝΤ1, υπενθύμισε ότι το κόμμα

της πήρε την πρωτοβουλία «και κάναμε τη σχε-

τική πρόταση όταν συζητείτο το νομοσχέδιο για

την ψήφο των Ελλήνων στο εξωτερικό, τότε θέ-

σαμε και το θέμα της επιστολικής ψήφου.

Όμως, η διαδικασία πρέπει να τεθεί στο τραπέ-

ζι, δηλαδή να διασφαλιστεί ο τρόπος με τον

οποίο θα εκτελεστεί τεχνικά και κάθε παράμε-

τρος εφαρμογής. Εμείς είμαστε αυτοί που βά-

λαμε και προτάξαμε το ζήτημα της επιστολικής

ψήφου, εμείς πρέπει να διαπιστώσουμε τις εγ-

γυήσεις ασφάλειας». Χαρακτήρισε, επίσης, την

ανακοίνωση ως τον «απόλυτο αιφνιδιασμό, για

ένα μείζον θεσμικό θέμα Δημοκρατίας». 

«Ηχηρό θεσμικό μήνυμα»
Στο μεταξύ, ο Τομέας Θεσμών του ΠΑΣΟΚ με

ανακοίνωσή του κάνει λόγο για «ηχηρό θεσμι-

κό μήνυμα στην κυβέρνηση» για τις Ανεξάρτη-

τες Αρχές με αφορμή τη σχετική δήλωση της

Εθνικής Επιτροπής Δικαιωμάτων του Ανθρώ-

που (ΕΕΔΑ). Όπως ισχυρίζονται: «Η ΕΕΔΑ χω-

ρίς περιστροφές δέχεται ότι ο ορισμός νέων

μελών σε Ανεξάρτητες Αρχές με πλειοψηφία

μικρότερη της απαιτούμενης από το άρθρο

101Α του Συντάγματος είναι συνταγματικά ανε-

πίτρεπτος. Και με τον τρόπο αυτό, όπως και με

την αίτηση ακύρωσης στο ΣτΕ εκ μέρους του

Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών, αναδεικνύον-

ται τα σοβαρά θέματα λειτουργίας της ΑΔΑΕ και

του ΕΣΡ που προκαλούν οι τυχοδιωκτισμοί της

κυβέρνησης στη Διάσκεψη των Προέδρων της

Βουλής». Και προσθέτουν πως «η απρόσκοπτη

και χωρίς παρεμβάσεις λειτουργία των Ανε-

ξάρτητων Αρχών και η διασφάλιση της προσω-

πικής και λειτουργικής ανεξαρτησίας των με-

λών τους συνιστούν απαράβατο κανόνα για την

ομαλή λειτουργία ενός κράτους δικαίου, κατα-

γράφοντας τις επιθέσεις που έχουν δεχτεί ο

πρόεδρος και τα μέλη της ΑΔΑΕ». 

Ταυτόχρονα είναι εμφανής πλέον η προσπά-

θεια που καταβάλλει ο κομματικός μηχανισμός

για την εξωστρέφεια του κόμματος με δράσεις

και θεματικές εκδηλώσεις σε όλη την Ελλάδα.

Αύριο ο Νίκος Ανδρουλάκης θα μιλήσει στη θε-

ματική εκδήλωση που διοργανώνεται στην

Αλεξανδρούπολη με θέμα «Πρόληψη, διαχεί-

ριση και αντιμετώπιση καταστροφών στο φυσι-

κό περιβάλλον».
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Με τις παρεμβάσεις του προσπαθεί να «εκθέσει» 
την κυβέρνηση στα μάτια των πολιτών 

και να δώσει… αέρα αξιωματικής αντιπολίτευσης στο ΠΑΣΟΚ 

Παλεύει να χτίσει… 
ηγετικό προφίλ

Ν Ι Κ Ο Σ  Α Ν Δ Ρ Ο Υ Λ Α Κ Η Σ



O
Δημήτρης Μπιάγκης, βουλευτής Κέρκυρας και τομε-
άρχης Άμυνας του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, μπροστά στο επί-
μονο ερώτημα που τίθεται προς το ΠΑΣΟΚ αναφορικά

με τη δημοσκοπική του εικόνα, κάνει λόγο «για μαραθώνιο και
όχι για αγώνα δρόμου. Το τέλος του δρόμου όμως είναι πλέον
ορατό και η πορεία του ΠΑΣΟΚ-Κινήματος Αλλαγής προς τα
εμπρός είναι μη αναστρέψιμη». Απαντά ευθέως σε όσους λένε
ότι το ΠΑΣΟΚ είναι ο «ιδανικός αντίπαλος» για τη ΝΔ όπως και
για το ποια στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ θα πρέπει να γίνουν δεκτά εάν
και εφόσον κρούσουν τη θύρα του Κινήματος. Αναφορικά με
την επίσκεψη του Ταγίπ Ερντογάν στην Αθήνα εμφανίζεται
υπέρ της χρησιμότητας του διαλόγου, «ακόμη και όταν οι δια-
φορές φαίνονται ανυπέρβλητες, με κόκκινη γραμμή όμως
οποιαδήποτε συζήτηση για τα εθνικά» όπως λέει χαρακτηριστι-
κά, αλλά διατηρεί τις επιφυλάξεις του, καθώς όπως λέει «κα-
νείς δεν μπορεί να προεξοφλήσει ότι ο Τούρκος πρόεδρος δεν
θα προσπαθήσει κατά την επικείμενη συνάντηση να επαναφέ-
ρει τις εξωφρενικές διεκδικήσεις του έναντι της Ελλάδας». 

Το ΠΑΣΟΚ δημοσκοπικά πέτυχε έναν από τους βασικούς
στόχους που έχει θέσει και πέρασε δεύτερο κόμμα. Ωστό-
σο η διαφορά με τη ΝΔ είναι χαοτική. Τι συμβαίνει και η
δουλειά που κάνετε σε επίπεδο προτάσεων δεν βρίσκει
την ανάλογη ανταπόκριση -στις δημοσκοπήσεις τουλάχι-
στον- από τους πολίτες;

Το ΠΑΣΟΚ υπέστη στην αρχή της προηγούμενης δεκαετίας μια
τεράστια υποχώρηση των ποσοστών του στην κοινωνία, ως
αποτέλεσμα του αντίκτυπου της οικονομικής κρίσης, η οποία
ήταν αδιαμφισβήτητα δυσανάλογη με τις αντίστοιχες ευθύνες
που του αναλογούσαν. Αν και υπονομεύτηκε, λοιδορήθηκε, πο-
λεμήθηκε, ακόμη και με αθέμιτα μέσα, η παράταξή μας δεν λι-
γοψύχησε και στάθηκε στο ύψος των περιστάσεων με υπευθυ-
νότητα και πατριωτισμό, μη υπολογίζοντας το πολιτικό κόστος,
έναντι του λαϊκισμού όσων θα έσκιζαν ή θα καταργούσαν με
έναν νόμο τα μνημόνια και που στη συνέχεια ως κυβερνήσεις
υιοθέτησαν και υπερθεμάτισαν. Με αξιοπρέπεια, με συνέπεια
στις αξίες και ιδέες μας, με εποικοδομητική κριτική και γόνιμη
αντιπολίτευση, με τεκμηριωμένες προτάσεις ανακτούμε καθη-
μερινά τους δεσμούς με την κοινωνία. Πρόκειται για μαραθώ-
νιο και όχι για αγώνα δρόμου. Το τέλος του δρόμου όμως είναι
πλέον ορατό και η πορεία του ΠΑΣΟΚ-Κινήματος Αλλαγής
προς τα εμπρός είναι μη αναστρέψιμη. 

Πώς απαντάτε στην κριτική που θέλει το ΠΑΣΟΚ να είναι ο
ιδανικός αντίπαλος για τη ΝΔ του Κυριάκου Μητσοτάκη; 

Το ΠΑΣΟΚ-Κίνημα Αλλαγής είναι η ιδανική παράταξη για να αν-
τιμετωπίσει αποτελεσματικά τη ΝΔ και τις νεοφιλελεύθερες
ή/και ακροδεξιές πολιτικές της και να επαναφέρει την ελπίδα
για προοδευτική δημοκρατική διακυβέρνηση στη χώρα. Αφού
κάναμε ευρεία αυτοκριτική και ανανέωση σε πρόσωπα και
προγραμματικό λόγο, προχωράμε με σταθερά βήματα και αι-
σιοδοξία. Ακόμη και ως τρίτο κόμμα στη Βουλή αποδείξαμε ότι
πολιτευόμαστε ως η ουσιαστική αξιωματική αντιπολίτευση. Εκ-
προσωπούμε την ευρωπαϊκή Σοσιαλδημοκρατία, τη σύγχρονη
Κεντροαριστερά, που ιστορικά αλλά και νομοτελειακά αποτελεί
τη σοβαρή εναλλακτική επιλογή έναντι της δεξιάς συντηρητι-
κής διακυβέρνησης. 

Έχει ανοίξει μια συζήτηση για το «ποιους πρέπει και ποι-
ους δεν πρέπει» να δεχθεί το ΠΑΣΟΚ στους κόλπους του.
Καταρχάς, υπάρχουν όντως τόσα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ που
βρίσκονται στον προθάλαμο του ΠΑΣΟΚ και σε δεύτερη
φάση, ποιο είναι το ιδεολογικό περίβλημα αυτών των στε-
λεχών που θα περάσουν το κατώφλι του Κινήματος; 

Το ΠΑΣΟΚ-Κίνημα Αλλαγής είναι παραδοσιακά ανοιχτό προς
την κοινωνία, προς το καινούργιο, προς τη συνεχή ανανέωση
και διεύρυνση, ως μία παράταξη αξιών, όπου τα πρόσωπα υπη-
ρετούν τις πολιτικές και όχι το αντίθετο. Όσοι από εμάς στήρι-

ξαν την παράταξη στα δύσκολα χρόνια, αλλά και αυτοί που ανα-
δείχθηκαν μέσα από τους κοινούς αγώνες στη συνέχεια, συμ-
πορευόμαστε με πολιτική αξιοπρέπεια και ήθος και με γνώμο-
να τις αρχές, την ιστορία και την προοπτική ανάκαμψης του Κι-
νήματος και όχι με προσωπικές ατζέντες και όρους ποδοσφαι-
ρικών μεταγραφών. Απευθυνόμαστε στην κοινωνία και σε
όσους σέβονται και υπηρετούν τις παραπάνω αξίες και φυσικά
το αποδεικνύουν μέσω του πολιτικού τους βίου, των λόγων και
πράξεών τους. 

Είμαστε εν αναμονή της επίσκεψης του Τούρκου προ-
έδρου Ταγίπ Ερντογάν. Ποιες είναι οι προσδοκίες σας από
αυτή τη συνάντηση; 

Είμαι από αυτούς που πιστεύουν στη χρησιμότητα του διαλό-
γου, ακόμη και όταν οι διαφορές φαίνονται ανυπέρβλητες, με
κόκκινη γραμμή όμως οποιαδήποτε συζήτηση για τα εθνικά -
συμπεριλαμβανομένων των δυνητικών-, κυριαρχικά δικαιώ-
ματα. Εντούτοις, κανείς δεν μπορεί να προεξοφλήσει ότι ο
Τούρκος πρόεδρος δεν θα προσπαθήσει κατά την επικείμενη
συνάντηση να επαναφέρει τις εξωφρενικές διεκδικήσεις του
έναντι της Ελλάδας ή να επιχειρήσει να βελτιώσει την εικόνα
του θολώνοντας τα νερά, στο πλαίσιο μάλιστα της επιδίωξής του
για συμφωνία προμήθειας σύγχρονων μαχητικών αεροσκα-
φών από νατοϊκό σύμμαχο. Ελπίζω ο κύριος Μητσοτάκης, δε-

δομένης και της αμφιθυμίας που έχει εκδηλωθεί στο εσωτερι-
κό της ΝΔ, να μη δώσει στην επικείμενη συνάντηση το τυχόν
άλλοθι που επιδιώκει ο κύριος Ερντογάν και κυρίως να είναι
κατάλληλα προετοιμασμένος για αντιμετώπιση οποιασδήποτε
προβοκάτσιας. 

Είστε τομεάρχης Άμυνας του ΠΑΣΟΚ. Ποια είναι τα «défa-
ut» που έχετε εντοπίσει ως τώρα στην πορεία της νέας
ηγεσίας του υπουργείου; 

Ελπίζω η νέα ηγεσία του υπουργείου Εθνικής Άμυνας να ανταπο-
κριθεί στα ερωτήματα και τις τεκμηριωμένες προτάσεις μας αντι-
στρέφοντας μια ομολογουμένως αρνητική κατάσταση που έχει
δυστυχώς διαμορφωθεί από την πολιτική και στρατιωτική ηγεσία
κατά την πρόσφατη τετραετία, κυρίως αναφορικά με την απαξίω-
ση, ηθική και οικονομική, των στρατιωτικών αλλά και τη διαρκώς
μειούμενη επιθυμία των νέων να εισαχθούν σε στρατιωτικές σχο-
λές. Αναμένω επίσης, και ως μέλος της Ειδικής Διαρκούς Επιτρο-
πής Εξοπλιστικών Προγραμμάτων και Συμβάσεων, να καταρτι-
στούν επιτέλους ο προβλεπόμενος από τον νόμο Μακροπρόθε-
σμος Προγραμματισμός Αμυντικών Εξοπλισμών καθώς και ο Κυ-
λιόμενος Προγραμματισμός Συμβάσεων Στρατιωτικών Εξοπλι-
σμών και να περιοριστούν οι ad hoc και συγκυριακές αποφάσεις
εξοπλιστικών προγραμμάτων, ενισχύοντας παράλληλα τη συμμε-
τοχή της εγχώριας αμυντικής βιομηχανίας και καινοτομίας. Δ
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«Η πορεία του ΠΑΣΟΚ 
προς τα εμπρός είναι 

μη αναστρέψιμη»

στον 
Αντώνη 

Αντωνόπουλο
aantonopoulos10@gmail.com



POLITICAL
ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

20 ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Η
Κατερίνα Μονογυιού εξελέγη για πρώτη φορά βου-
λευτής Κυκλάδων το 2019 με τη Νέα Δημοκρατία. Εί-
ναι νέα, γοητευτική, σε κερδίζει με το βλέμμα, το χα-

μόγελο και τις δραστηριότητές της. Όσοι τη γνωρίζουν θαυ-
μάζουν την εργατικότητα, το ήθος και την αξιοπρέπειά της.
Και φυσικά το χαμόγελό της!

Ο πατέρας της Κατερίνας Μονογυιού διατηρεί επιχείρηση
με ενοικιαζόμενα μηχανάκια στη Μύκονο και η μητέρα της
αφοσιώθηκε στην ανατροφή και την εκπαίδευση των παιδιών
της. Οι γονείς της από την πρώτη στιγμή υποστήριζαν κάθε
βήμα της μονάκριβής τους κόρης. Η ίδια είχε μεγάλη αδυνα-
μία στον παππού της Νικόλα, με τον οποίο περνούσε πολλές
στιγμές, και σήμερα είναι ιδιαίτερα δεμένη με τη γιαγιά της
Φλώρα.

Από μικρή ηλικία ήταν ενεργή πρόσκοπος και διετέλεσε
υπεύθυνη δημοσίων σχέσεων της Περιφερειακής Εφορείας
Προσκόπων Κυκλάδων. Ο προσκοπισμός τής δίδαξε την αξία
του εθελοντισμού, της αλληλεγγύης και της προσφοράς
στους συνανθρώπους μας. Ανά τακτά χρονικά διαστήματα και
σε συνεργασία με μητροπόλεις πραγματοποιούσε κοινωνι-
κές δράσεις και δωρεές που είχαν στόχο να βοηθήσουν και
να ενδυναμώσουν τις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες και τα
παιδιά.

Γεννήθηκε και μεγάλωσε στη Μύκονο. Είναι πτυχιούχος

της σχολής Διατροφής και Διαιτολογίας του Ανώτατου Τεχνο-
λογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύματος (ΑΤΕΙ) της Κρήτης. Η ίδια
μιλάει αγγλικά.

Από το 2012, όταν και αποφάσισε να ασχοληθεί με τα κοινά,
ήταν πολιτεύτρια Κυκλάδων με τη Νέα Δημοκρατία. Από τότε
μέχρι και σήμερα έχει έντονη παρουσία και πολιτική
δράση. Ήταν υπεύθυνη Γυναικών της ΔΗΜΤΟ Μυκό-
νου και μέλος της ΟΝΝΕΔ Κυκλάδων.

Σε μία από τις συνεντεύξεις της είχε πει στο πα-
ρελθόν: «Από μικρή ήξερα τι επάγγελμα ήθελα να
ακολουθήσω, εκείνο της αισθητικού. Στη συνέχεια
έδωσα Πανελλήνιες και πέρασα στη Σχολή Διατρο-
φής και Διαιτολογίας στην Κρήτη. Πάντα όμως η αγά-
πη μου για τον τόπο μου, τις Κυκλάδες, ήταν μεγάλη
και ήθελα διακαώς να εναποθέσω το προσωπικό μου
λιθαράκι για την ανάπτυξη των νησιών. Η πολιτική με γοήτευε
ανέκαθεν».

Στις εθνικές εκλογές της 7ης Ιουλίου 2019 εκλέχθηκε βου-
λευτής Κυκλάδων με τη Νέα Δημοκρατία και επανεκλέχθηκε
και στις εκλογές του 2023 συγκεντρώνοντας χιλιάδες σταυ-
ρούς. Η λαμπερή εμφάνισή της ήταν ένας από τους λόγους
που οι φωτογραφικοί φακοί επικεντρώθηκαν πάνω της και
στις δύο ορκωμοσίες της.

Στις Κυκλάδες όλοι μιλούν με τα καλύτερα λόγια για εκεί-

νη, καθώς γνωρίζουν πως αγαπάει πάρα πολύ τα νησιά και
ασχολείται ενεργά με αυτά. Η δράση της είναι μεγάλη τόσο
στα βουλευτικά έδρανα όσο και έξω από το Κοινοβούλιο.

Η Κατερίνα Μονογυιού ήταν η πρώτη βουλευτής που δή-
λωσε δημοσίως και ανοιχτά σε συνεντεύξεις της ότι έχει δυσ-

λεξία και διάσπαση προσοχής. Στο παρελθόν είχε δη-
λώσει πως πρέπει να αγκαλιάζουμε την κάθε είδους
διαφορετικότητα, ενώ παράλληλα η ίδια έχει αναλάβει
δράσεις για την ευαισθητοποίηση και την ενημέρωση
των πολιτών για τη δυσλεξία. «Στόχος είναι τα παιδιά
με μαθησιακές δυσκολίες να μη στοχοποιούνται, να
μην αισθάνονται μειονεκτικά και να κατανοήσουν όλοι
πως, παρότι είναι διαφορετικά, δεν υστερούν σε τίπο-
τα», δήλωσε παλιότερα σε συνέντευξή της.

Βήμα βήμα απέδειξε εμπράκτως ότι πατάει καλά στα
πόδια της στη θέση ευθύνης που έχει αναλάβει. Άλλωστε, ο
λαός των Κυκλάδων την έστειλε δύο φορές στο Κοινοβούλιο,
δείχνοντας την εμπιστοσύνη στο πρόσωπό της.

Η απαστράπτουσα Κατερίνα ασχολείται ασταμάτητα με τις
Κυκλάδες, κάνει διαρκώς περιοδείες, προσπαθεί να λύνει η
ίδια προσωπικά τα προβλήματα που απασχολούν τους κατοί-
κους των πανέμορφων νησιών, ενώ έχει στόχο να προσφέρει
όσο το δυνατόν περισσότερα έχοντας καθημερινή κοινοβου-
λευτική δραστηριότητα. 

Κατερίνα 
Μονογυιού

Αναλαμβάνοντας καθήκοντα υφυπουργού Τουρισμού

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Η ήρεμη δύναμη της ΝΔ 
σε Κυκλάδες και Βουλή
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 21Κατερίνα Μονογυιού

Η
Κατερίνα Μονογυιού είχε ένα βελούδινο διαζύγιο
με τον πρώην σύζυγό της και διατηρούν καλές σχέ-
σεις. Τον Ιανουάριο του 2022 η μοίρα έπαιξε άσχη-

μο παιχνίδι στην οικογένειά της και την ίδια. Ο αγαπημένος
της αδερφός Γιώργος έχασε τη ζωή του σε σοκαριστικό
τροχαίο με το αυτοκίνητο που μόλις είχε αγοράσει. Η Κατε-
ρίνα έμαθε το συμβάν τη στιγμή που βρισκόταν μαζί με την
παρέα της στο κέντρο της Αθήνας, ενώ μετέβη στο νοσοκο-
μείο και αναγνώρισε τη σορό του αδερφού της. Ο θάνατος
του Γιώργου Μονογυιού ήταν βίαιος και ακαριαίος και τα
αποτελέσματα της ιατροδικαστικής εξέτασης μετά το δυ-
στύχημα προκάλεσαν τότε σοκ. Όπως ανέφεραν οι αρμόδι-
οι ιατροδικαστές, ο άτυχος άνδρας έφερε πολλαπλές κακώ-
σεις σώματος, επίσης είχε πολλαπλές εκδορές, κατάγματα
άνω και κάτω άκρων, εγκαύματα στο πρόσωπο στη δεξιά
πλευρά, στην πρόσθια τραχηλική χώρα και στη δεξιά χείρα,
ενώ καταλάμβαναν το 5% της επιφάνειας του σώματος.

Εννέα μήνες μετά η οικογένειά της κατάφερε να κερδί-
σει κάποια πρώτα χαμόγελα. Σε στενό οικογενειακό κύ-
κλο βαπτίστηκε στην παραλία στο εκκλησάκι του Αγίου
Ιωάννη στη Μύκονο ο τότε δύο ετών γιος του Γιώργου, τον
οποίο είχε αποκτήσει μαζί με την αγαπημένη του σύζυγο
Αθηνά. Νονά του μικρού ήταν η θεία του Κατερίνα και ο
νεοφώτιστος ονομάστηκε Γεώργιος-Μιχαήλ. Το πρώτο
από τον αδικοχαμένο πατέρα του, ενώ το δεύτερο είναι το

όνομα του παππού του από την πλευρά της οικογένειας
του επιχειρηματία.

Πριν από περίπου έναν μήνα η Κατερίνα Μονογυιού το-
ποθετήθηκε στην Ειδική Μόνιμη Επιτροπή για τα θύματα
Οδικής Ασφάλειας. Εκείνη τη μέρα ήταν δίπλα της και τρεις
συμπολίτες μας, ο Δημήτρης, η Καίτη και ο Νότης, οι οποίοι
μοιράστηκαν τις τραυματικές βιωματικές εμπειρίες τους
και τον πόνο που βίωσαν έχοντας χάσει δικούς τους αν-
θρώπους σε τροχαία δυστυχήματα.

Ο στόχος της επιτροπής ήταν ξεκάθαρος: η ευαισθητο-
ποίηση και η εκπαίδευση της κοινωνίας ώστε να μειωθεί
δραστικά ο αριθμός των θυμάτων σε τροχαία δυστυχήματα.
Η κυρία Μονογυιού δήλωσε ότι θα βρίσκεται στο πλευρό
του προέδρου της Επιτροπής και των εργασιών της με σκο-
πό να συμβάλει στη μείωση των θανατηφόρων τροχαίων
κατά 50% έως το 2030. Επιπλέον, τόνισε πως έχουμε «χρέος
ως πολίτες και ως βουλευτές να κάνουμε δράσεις στα σχο-
λεία για να εκπαιδεύσουμε τους νέους ανθρώπους και να
στείλουμε ένα ηχηρό μήνυμα για τη σημασία της οδικής
ασφάλειας».

Παράλληλα, έπειτα από βιωματική εμπειρία η Κατερίνα
Μονογυιού επέλεξε να πρωτοστατήσει σε αλλαγές του νο-
μοθετικού πλαισίου για την ιατρικώς υποβοηθούμενη ανα-
παραγωγή, καθώς διαπίστωσε τις απαράδεκτες προβλέ-
ψεις του προηγούμενου νομοθετικού πλαισίου, το οποίο

προέβλεπε τη συναίνεση του τέως συζύγου μιας γυναίκας
για να μπορέσει να χρησιμοποιήσει τα δικά της μη γονιμο-
ποιημένα ωάρια. Ήδη από τον Φεβρουάριο του 2022 πραγ-
ματοποίησε συνάντηση εργασίας με τον τότε υπουργό
Υγείας Θάνο Πλεύρη, ο οποίος από την πρώτη στιγμή αγκά-
λιασε τις προτάσεις για τον εκσυγχρονισμό του πλαισίου.
Με το νέο νομοθετικό πλαίσιο καταργήθηκε η απαιτούμενη
συναίνεση του συζύγου για την κρυοσυντήρηση ωαρίων
από τη γυναίκα που το επιθυμεί και επιτρέπεται στη δια-
ζευγμένη γυναίκα να κάνει χρήση των κρυοσυντηρημένων
ωαρίων της χωρίς τη συναίνεση του συζύγου-συντρόφου.
Παράλληλα, με βάση τα διεθνή επιστημονικά δεδομένα
αυξήθηκε το ηλικιακό όριο των γυναικών που μπορούν να
προσφύγουν σε μέθοδο ιατρικώς υποβοηθούμενης ανα-
παραγωγής από το 50ό έτος στο 54ο έτος της ηλικίας και
επιτρέπεται η κρυοσυντήρηση ωαρίων όχι μόνο για ιατρι-
κούς αλλά και για κοινωνικούς λόγους, δίνοντας τη δυνα-
τότητα στις γυναίκες να διατηρήσουν τα ωάριά τους και να
κάνουν χρήση αυτών όποτε το επιθυμήσουν.

Η βουλευτής σκοπεύει να συμβάλει και να συνεισφέρει
ακόμη περισσότερο σε θέματα που αφορούν την ιατρικώς
υποβοηθούμενη αναπαραγωγή και την ενδυνάμωση των
γυναικών. Το βέβαιο είναι ένα: ο Γιώργος θα την κοιτάει από
εκεί ψηλά, θα χαμογελάει και θα είναι σίγουρα υπερήφα-
νος για εκείνη.

Ο Γιώργος θα είναι σίγουρα υπερήφανος!

Στην επιτροπή για τα ατυχήματα

Μαζί με τους αγαπημένους της 
γονείς στην ορκωμοσία της Μαζί με τον αγαπημένο της αδερφόΠάντα δίπλα στους νέους ανθρώπους Στη βάφτιση του γιου τού Γιώργου

Μαζί με τον Μητροπολίτη Σύρου Με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη Σε κάθε νησί των Κυκλάδων δηλώνει παρούσα
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Τ
α κόμματα της αντιπολίτευσης ενη-
μέρωσε ο υπουργός Εξωτερικών
Γιώργος Γεραπετρίτης ενόψει της

επίσκεψης του Ταγίπ Ερντογάν και της συ-
νάντησής του με τον Κυριάκο Μητσοτάκη,
στην Αθήνα, στις 7 Δεκεμβρίου. Η ελληνική
διπλωματία θέλει το Ανώτατο Συμβούλιο

Συνεργασίας να κινηθεί σε
ήπιους τόνους και σε κάθε
περίπτωση να μη μοιάζει με
την προηγούμενη επίσκε-
ψή του, που έγινε το 2017
και ήταν επεισοδιακή. 

Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
είχε φροντίσει τότε με προ-

κλητικό τρόπο να εγείρει αξιώσεις και να
ανοίξει θέματα από όλο το φάσμα των ελλη-
νοτουρκικών σχέσεων, μειονότητα Θράκης,
Αιγαίο, Κυπριακό, χρησιμοποιώντας εξαι-
ρετικά υψηλούς τόνους τόσο κατά τη συ-
νάντησή του με τον τότε Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας Προκόπη Παυλόπουλο όσο και
με τον τότε πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα.

Αν και ήταν η πρώτη επίσκεψη Τούρκου
προέδρου έπειτα από 65 χρόνια που είχε
έρθει για τελευταία φορά ηγέτης της γεί-
τονος στην Ελλάδα, το κλίμα ήταν ιδιαίτε-
ρα τεταμένο λόγω της σοβαρής προσφυ-
γικής κρίσης.

Ζήτημα αναθεώρησης της Λωζάννης
«Χαρακτηριστικά ναυαγίου προσέλαβε η

χθεσινή επίσκεψη του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν στην Αθήνα, καθώς δημοσίως και μεγα-
λοφώνως αποτυπώθηκαν οι μεγάλες διαφο-
ρές ανάμεσα σε Αθήνα και Άγκυρα, με τον
Τούρκο πρόεδρο να εγείρει εκ νέου ζήτημα
επικαιροποίησης της Συνθήκης της Λωζάν-
νης», ανέφερε τότε ο ελληνικός Τύπος.

Μάλιστα, η ασυμφωνία των δύο χωρών,
ιδιαίτερα σχετικά με το ζήτημα της αναθεώ-
ρησης της Συνθήκης της Λωζάννης, ήταν
τόσο εμφανής, ώστε η στιχομυθία μεταξύ
του Προέδρου της Δημοκρατίας Προκόπη
Παυλόπουλου και του Ταγίπ Ερντογάν σχο-
λιάστηκε εκτενώς: «Δεν γινόταν να μην
απαντήσει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας

στα περί αναθεώρησης της Συνθήκης της
Λωζάννης από τον Ταγίπ Ερντογάν». Με αυ-
τή τη φράση σχολίαζαν κύκλοι της Προ-
εδρίας της Δημοκρατίας τον θόρυβο που
προκλήθηκε από το γεγονός ότι μία ως είθι-
σται τυπική διπλωματική στιχομυθία στο
Προεδρικό Μέγαρο ξέφυγε από το πρωτό-
κολλο, μετατράπηκε σε διάλογο μπροστά
στις κάμερες, επί όλης της ατζέντας των Ελ-
ληνοτουρκικών και βάρυνε το κλίμα της

επίσκεψης Ερντογάν από τα πρώτα λεπτά.  
«Η Συνθήκη της Λωζάννης είναι αδια-

πραγμάτευτη, δεν παρουσιάζει κανένα κε-
νό και δεν χρειάζεται αναθεώρηση, ούτε
επικαιροποίηση», είχε σημειώσει ο κ. Παυ-
λόπουλος.

Αυτή τη φορά ο Ταγίπ Ερντογάν δεν πρό-
κειται να επισκεφτεί την Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, καθώς πρόκειται για μια επί-
σκεψη εργασίας. Στο Μέγαρο Μαξίμου

υπάρχει, πάντως, διάθεση να ανοίξουν και
τα δύσκολα θέματα, υπενθυμίζοντας ότι
πάγια θέση της Αθήνας είναι η παραπομπή
των διαφορών της υφαλοκρηπίδας και της
ΑΟΖ στη Χάγη.  

Η ελληνική διπλωματική φαρέτρα
Η δημοσίευση της έκθεσης για το μέλλον

των σχέσεων Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρ-
κίας εκτιμάται ως ένα επιπλέον «εργαλείο»
στην ελληνική διπλωματική φαρέτρα, κα-
θώς επί της ουσίας υποδεικνύει ότι η πο-
ρεία των ευρωτουρκικών σχέσεων συναρ-
τάται σε μεγάλο βαθμό από τις ελληνοτουρ-
κικές. 

«Οι σχέσεις της Τουρκίας με την Ελλάδα
είναι ουσιώδους σημασίας», τόνισε ο ύπα-
τος εκπρόσωπος της ΕΕ Ζοζέπ Μπορέλ σε
συνέντευξη Τύπου, υπονοώντας σαφώς ότι
η βελτίωση των ευρωτουρκικών σχέσεων
περνά μέσα από την πρόοδο των Ελληνο-
τουρκικών και μάλιστα με τρόπο αναλογικό
και αναστρέψιμο, καθώς τελεί υπό την αί-
ρεση να παραμείνει σταθερή η κατάσταση
στην Ανατολική Μεσόγειο, με ειδική ανα-
φορά στα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου Μαρτίου και Ιουνίου 2021, αλ-
λά και στο Κυπριακό. 

Παρέμβαση για τις εξελίξεις έκανε και η
υφυπουργός Εξωτερικών Αλεξάνδρα Πα-
παδοπούλου, λέγοντας ότι η χώρα μας ανα-
γνωρίζεται ως πυλώνας σταθερότητας και
ασφάλειας σε μια γεωγραφική περιοχή
ιστορικών εξελίξεων που επεκτείνεται από
τον ευρωπαϊκό Βορρά, την Ανατολική Ευ-
ρώπη, τα Βαλκάνια και τη Μαύρη Θάλασσα,
έως τη Βόρεια Αφρική, την Ανατολική Με-
σόγειο και τη Μέση Ανατολή. 

Όπως επεσήμανε σε χαιρετισμό που
απηύθυνε σε φόρουμ που διοργανώθηκε
από το Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων του
Παντείου Πανεπιστημίου, «η Ελλάδα έχει
έμπρακτα αποδείξει ότι είναι αξιόπιστος
σύμμαχος, εταίρος και φίλος που εκπληροί
τις υποχρεώσεις του και είναι πάντα ανοι-
χτός στον διάλογο ως η μόνη αποδεκτή
οδός για την επίλυση των διαφορών».

Όταν τον Ιανουάριο του 2022 η Ελλάδα καλωσό-
ριζε στην 114 Πτέρυγα Μάχης στην Τανάγρα τα
πρώτα έξι μαχητικά Rafale, o τουρκικός Τύπος,
εφαρμόζοντας απολύτως στην πράξη την παροιμία
«όσα δεν φτάνει η αλεπού τα κάνει κρεμαστάρια»,
επιχειρούσε να υποβαθμίσει την εξοπλιστική ενί-
σχυση της χώρας μας με τα κορυφαία γαλλικά αε-
ροσκάφη. Ωστόσο, τα νέα δεδομένα που δημιουρ-
γούνται στον αέρα του Αρχιπελάγους φαίνεται πως
προβληματίζουν έντονα και ενοχλούν την Άγκυρα.
Η αντίδραση είναι απολύτως λογική, μιας και οι ει-

κόνες που φτάνουν στα τουρκικά επιτελεία από
την Ελλάδα δημιουργούν έντονο προβληματισμό,
αναγκάζοντας το τουρκικό καθεστώς να περιορί-
ζεται σε γραφικές δηλώσεις που μόνο θυμηδία
μπορούν να προκαλέσουν.

Πρωτοσέλιδο της τουρκικής εφημερίδας «Milli-
yet» κάνει λόγο για «ντρίμπλα» της Τουρκίας με
την απόκτηση 40 Eurofighter, δύο χρόνια πριν πά-
ρει η Ελλάδα τα F-35. Ας δούμε λοιπόν τα δεδομέ-
να. Ακόμα και αν η Τουρκία καταφέρει να πάρει τα
40 Eurofighter, που αυτή τη στιγμή εκφράζονται

σοβαρές ενστάσεις από τη συμπαραγωγό Γερμα-
νία, η Ελλάδα θα συνεχίσει να έχει αεροπορική
υπεροχή, έχοντας στη «φαρέτρα» της καλύτερα
μαχητικά της Δύσης.  Συγκεκριμένα, 24 Rafale, 83
F-16 Viper, 38 αναβαθμισμένα F-16 Block 50+ adv,
25 Mirage 2000-5 και φυσικά 18 «αόρατα» μαχητι-
κά F-35. Δεν μιλάμε λοιπόν για οποιαδήποτε μα-
χητικά, αλλά για τα πιο σύγχρονα μαχητικά σε Ευ-
ρώπη και ΗΠΑ. Καλές λοιπόν οι «ντρίμπλες» που
ονειρεύονται οι Τούρκοι, αλλά η ελληνική Άμυνα
δεν «τσιμπάει».  ΒΑΣΙΛΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΑΚΟΣ

Από το «ναυάγιο» 
του 2017 στα ήρεμα

νερά του σήμερα
Γράφει 

η Αλεξία 
Τασούλη

Ελπίδες ότι η επίσκεψη Ερντογάν στις 7 Δεκεμβρίου 
θα είναι σε ήπιους τόνους και δεν θα θυμίζει 

το τελευταίο επεισοδιακό ταξίδι του πριν από έξι χρόνια

Τουρκικές γελοιότητες με «ντρίμπλες» στις ελληνικές «οχιές» και τα Rafale
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Ε
παγρύπνηση και έντονη κινητικότητα
επικρατούν στο ελληνικό Πεντάγωνο
με φόντο τις δραματικές εξελίξεις στην

περιοχή της Μέσης Ανατολής και με δεδομέ-
νες τις νέες προκλήσεις που αναδύονται σε
Βαλκάνια και Ανατολική Μεσόγειο.

Πολιτική και στρατιωτική ηγεσία κινούνται
σε δύο παράλληλους άξονες, αφενός θωρακί-
ζοντας τα σύνορα σε στεριά, αέρα και θάλασσα
και αφετέρου προχωρώντας με μεθοδικές κι-
νήσεις στην εξοπλιστική ενίσχυση των τριών
Κλάδων. Μπορεί η Πολεμική Αεροπορία, το

Πολεμικό Ναυτικό και ο Στρα-
τός Ξηράς να αντεπεξέρχονται
με απόλυτη επιτυχία σε προ-
κλήσεις και υποχρεώσεις της
Συμμαχίας, ωστόσο, όλοι ανα-
γνωρίζουν ότι υπάρχουν αδυ-
ναμίες και ελλείψεις, που βά-
σει των συνθηκών που δια-
μορφώνονται θα πρέπει να κα-

λυφθούν άμεσα και χωρίς την παραμικρή προ-
χειρότητα.

Η Πολεμική Αεροπορία ήδη έχει περάσει
στη νέα εποχή ενισχύοντας την αποτρεπτική
της ισχύ με τα καλύτερα μαχητικά της Δύσης.
Το Πολεμικό Ναυτικό επίσης έχει στα σκαριά
τις καλύτερες φρεγάτες παγκοσμίως, τις FDI
Belh@rra, ενώ και ο Στρατός Ξηράς αναβαθμί-
ζει οπλικά συστήματα, ενώ παραλαμβάνει νέα
οχήματα και άρματα μάχης. 

Οι ελλείψεις ωστόσο είναι πιο εμφανείς στο
Πολεμικό μας Ναυτικό, που προφανώς δεν
μπορούν να καλυφθούν από τις Belh@rra, όσο
πανίσχυρες και αν είναι και όσο και αν υπό-
σχονται απόλυτη κυριαρχία στο Αιγαίο και την
Ανατολική Μεσόγειο. Είναι δεδομένο πως η
προσπάθεια πρέπει να συνεχιστεί με ταχείς
ρυθμούς, χωρίς να επηρεάζεται από τις δυσκο-
λίες στην οικονομία. 

Πόσο θα διαρκέσουν οι εργασίες 
Προγράμματα όπως αυτό του εκσυγχρονι-

σμού των φρεγατών ΜΕΚΟ (Multi-
purposE KOmbination - Συνδυασμός Πολλα-
πλών Λειτουργιών) κλάσης ΥΔΡΑ θα έπρεπε να
είχαν αρχίσει να «τρέχουν» εδώ και τουλάχι-
στον έναν χρόνο, με το Πολεμικό Ναυτικό να
τονίζει πως το ζήτημα πρέπει να κλείσει… χθες
και τα τέσσερα πλοία να μπουν στα ναυπηγεία
άμεσα. Οι ίδιοι άλλωστε ξέρουν καλύτερα από
τον καθένα πως για να μπει ένα πλοίο στα…
πιτς και να ολοκληρωθούν οι εργασίες ανα-
βάθμισης θα απαιτηθούν σχεδόν δύο χρόνια.
Περιθώρια λοιπόν για αδικαιολόγητες αδρά-

νειες δεν υπάρχουν και με δεδομένο ότι οι Be-
lh@rra (σ.σ.: και οι κορβέτες πιθανότατα) θα
έρθουν το 2025, οποιαδήποτε καθυστέρηση
μπορεί να έχει επιπτώσεις στην επιχειρησιακή
δράση του στόλου μας.

Σύμφωνα με τις τελευταίες πληροφορίες,
πολιτική και στρατιωτική ηγεσία στη λεωφόρο
Μεσογείων έχουν λάβει το «πράσινο φως» για
να προχωρήσει άμεσα η αναβάθμιση μέσης
ζωής των φρεγατών ΜΕΚΟ του Πολεμικού μας
Ναυτικού, δίνοντάς τους ζωή για τουλάχιστον
15 χρόνια ακόμη. 

Το κόστος ανέρχεται περίπου στα 600 εκατ.
ευρώ και έχει δοθεί να εκτελεστεί στη γερμανι-
κή κοινοπραξία ThyssenKrupp Marine Sy-
stems (TKMS)-Thales Netherlands, η οποία
είναι και η κατασκευάστρια των φρεγατών.
Πληροφορίες αναφέρουν πως η Thyssen-
Krupp Marine Systems θα τρέξει και το πρό-
γραμμα αναβάθμισης μέσης ζωής των υπο-
βρυχίων 214 κλάσης ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ, τα οποία

έφτασαν αισίως τα 12 χρόνια υπηρεσίας και
απαιτείται να λάβουν «τονωτικές ενέσεις». 

Επισημαίνεται πως η γερμανική εταιρεία
TKMS έχει συνάψει ευρύτερη στρατηγική συ-
νεργασία με τα Ναυπηγεία Σκαραμαγκά, στα
οποία θα κάνει όλες τις εργασίες για ΜΕΚΟ και
υποβρύχια. Με τον τρόπο αυτό θα ενισχυθεί η
ναυπηγική ζώνη στη χώρα μας, αυξάνοντας
φυσικά και τις θέσεις εργασίας. 

Ποιος θα καλύψει το κενό; 
Όπως αναφέραμε, η αναβάθμιση των τεσσά-

ρων ΜΕΚΟ θα διαρκέσει δύο χρόνια, τουλάχιστον.
Πάμε δηλαδή για το 2026, στην καλύτερη περί-
πτωση. Η πρώτη FDI Belh@rra, η F601 «ΚΙΜΩΝ»,
θα έρθει σε έναν χρόνο. Επομένως μιλάμε για ένα
χρονικό διάστημα στο οποίο θα υπάρξει «κενό»
στη φαρέτρα του Πολεμικού Ναυτικού. 

Προφανώς και οι… μπαρουτοκαπνισμέ-
νες φρεγάτες τύπου S κλάσης ΕΛΛΗ δεν μπο-
ρούν να καλύψουν το κενό, επομένως επανέρ-

χεται το σενάριο της ενδιάμεσης λύσης. Ποια
θα είναι αυτή; Με το θέμα των κορβετών να έχει
μπει στον «πάγο», έχουν επανέλθει στο τραπέζι
σενάρια για απόκτηση αμερικανικών φρεγα-
τών LCS, οι οποίες αποσύρονται από το αμερι-
κανικό Ναυτικό. Στόχος, να καλύψουν τις
ανάγκες του ελληνικού στόλου μέχρι την πα-
ραλαβή των νέων φρεγατών και την αναβάθμι-
ση των ΜΕΚΟ. 

Από την άλλη πλευρά του Ατλαντικού υπάρ-
χουν διαβεβαιώσεις ότι τα όποια τεχνικά προ-
βλήματα έχουν ξεπεραστεί, ενώ το κόστος για
τέσσερα πλοία θα φτάσει περίπου τα 500 εκατ.
ευρώ, με τις διαμορφώσεις που θα απαιτήσει
το Πολεμικό μας Ναυτικό. 

Το ερώτημα είναι, βεβαίως, αν αυτά τα πλοία
μπορούν να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες του
Πολεμικού Ναυτικού. Η αλήθεια είναι πως ικα-
νότητες αεράμυνας περιοχής δεν έχουν, ούτε
δυνατότητες στον ανθυποβρυχιακό πόλεμο. Εί-
ναι επομένως μια λύση ανάγκης μέχρι να έρ-
θουν οι Belh@rra και να επιστρέψουν οι ΜΕΚΟ. 

Στο μεταξύ, ωστόσο, το Πολεμικό Ναυτικό θα
πρέπει να κινηθεί για τον μεγάλο στόχο της
απόκτησης κορβετών, ώστε ο στόλος να γυρί-
σει σελίδα με νέες πλώρες και όχι με ενδιάμε-
σες λύσεις που ενδεχομένως να φέρουν επι-
πλέον «πονοκεφάλους». Θυμίζουμε πως εκ-
κρεμεί και η απόφαση για την option της μίας
επιπλέον φρεγάτας Belh@rra. Η «κλειδωμέ-
νη» τιμή του ενός δισ. πλέον δεν υφίσταται,
μιας και οι πρώτες ύλες έχουν εκτοξευτεί,
ωστόσο, οι Γάλλοι της Naval Group διαμηνύουν
πως αν η Ελλάδα αποφασίσει να ενεργοποι-
ήσει την option η τιμή θα είναι άκρως συμφέ-
ρουσα, ακόμα και με τα σημερινά δεδομένα. Το
θέμα είναι να ληφθεί η απόφαση…

«Πράσινο φως» 
για άμεση αναβάθμιση
τεσσάρων φρεγατών ΜΕΚΟ -
Πόσο θα κοστίσει 
ο εκσυγχρονισμός τους

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος

skoularb@gmail.com Πρόσω ολοταχώς για
το Πολεμικό Ναυτικό
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του

Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών 
της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 
στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρόεδρος
του κόμματος 
Ελλάδα 
- Ο άλλος δρόμος,
πρώην 
ευρωβουλευτής

Η
είδηση του θανάτου του πρώην υπουργού
Εξωτερικών των ΗΠΑ Χένρι Κίσινγκερ σε ηλι-
κία 100 ετών αναγγέλθηκε με πηχυαίους τίτ-

λους στον παγκόσμιο και εγχώριο Τύπο. Γνωστός και ως
δήθεν «μάγος» της εξωτερικής πολιτικής, ο Κίσινγκερ
έβαλε τη δική του σφραγίδα στην εξωτερική πολιτική
των ΗΠΑ την εποχή του ψυχρού πολέμου και του αντα-
γωνισμού των τότε δύο υπερδυνάμεων, της ΕΣΣΔ και
των ΗΠΑ. Είχε άμεση εμπλοκή και σημαίνοντα ρόλο
στις επεμβάσεις των ΗΠΑ στον πόλεμο του Βιετνάμ και
γενικότερα στην Ινδοκίνα, καθώς επίσης και στο πραξι-
κόπημα που οργάνωσε η CIA στη Χιλή κατά του Αλιέντε
και όχι μόνο. Ο «διπλωμάτης του διαβόλου, σφαγέας της
Κύπρου» («Δημοκρατία», 1/12/2023), η «αντιφατική φυ-
σιογνωμία της Ιστορίας που ζημίωσε δολίως τον Ελλη-
νισμό» («Εστία», 1/12/2023), ο «δαίμονας αλλά και άλ-
λοθι» («Η Καθημερινή», 1/12/2023) αιωνόβιος Κίσινγ-
κερ παρέμεινε εξαιρετικά δραστήριος μέχρι το τέλος
της ζωής του και παρά τα 100 του χρόνια τον περασμένο
Ιούλιο επισκέφτηκε την Κίνα σε μια προσπάθεια να
συμβάλει στην ομαλοποίηση των σχέσεων της Ουάσιγ-
κτον με το Πεκίνο.

Για τον λόγο αυτόν άλλωστε έγινε δεκτός με τιμές από
τον Σι Τζινπίνγκ στο Πεκίνο στις 20 Ιουλίου 2023. Ο Κι-
νέζος ηγέτης κατά τη συνάντησή τους, αφού χαρακτήρι-
σε τον Κίσινγκερ «αξέχαστο παλιό φίλο», επισήμανε την
καθοριστική συμβολή του στις σινοαμερικανικές σχέ-
σεις (www.globaltimes.cn, 20/7/2023). Άλλωστε, ο Κί-
σινγκερ ήταν αυτός που πρωτοστάτησε στην περίφημη
«διπλωματία του πινγκ πονγκ», που σηματοδότησε το
ξεπάγωμα των σχέσεων ΗΠΑ - Κίνας στη δεκαετία του
’70 και αφού ήδη είχε μεσολαβήσει ένα μεγάλο διάστη-
μα εντάσεων ανάμεσα στις δύο χώρες με αφορμή τον
πόλεμο στην Κορέα, τις σχέσεις ΗΠΑ - Φορμόζας (νυν
Ταϊβάν), τον πόλεμο στην Ινδοκίνα με κύρια αιχμή την
επέμβαση των ΗΠΑ στο Βιετνάμ κ.λπ.

Παρά ταύτα και ενώ η πολιτιστική επανάσταση του
Μάο βρισκόταν στο απόγειό της, ο Κίσινγκερ επισκέ-

φτηκε μυστικά την Κίνα στις 9 Ιουλίου 1971 και συμφώ-
νησε σε συναντήσεις που είχε με την τότε κινεζική ηγε-
σία την αναθέρμανση των σινοαμερικανικών σχέσεων.
Αποτέλεσμα της πολιτικής Κίσινγκερ ήταν η υπογραφή
της Διακήρυξης της Σαγκάης του 1972, η οποία σηματο-
δότησε την προσέγγιση ΗΠΑ και Κίνας.

Ήταν 21 Φεβρουαρίου 1972 όταν ο τότε πρόεδρος των
ΗΠΑ Ρίτσαρντ Νίξον έφτανε στο Πεκίνο προκειμένου να
συναντηθεί αυθημερόν με τον Κινέζο ηγέτη Μάο Τσε-
τούνγκ. Επρόκειτο για μια σημαντική ιστορική αμερικα-
νική πρωτοβουλία προσέγγισης με τη Λαϊκή Κίνα του
Μάο. Μια κίνηση η οποία αποσκοπούσε στη διαμόρφω-
ση μιας νέας εποχής στις σινοαμερικανικές σχέσεις.

Έτσι, η γνωστή «Ping Pong Diplomacy» που προώθη-
σε ο Χένρι Κίσινγκερ άνοιγε τον δρόμο της Κίνας προς
τη Δύση, ενώ ταυτόχρονα την απομάκρυνε ακόμη πε-
ρισσότερο από την τότε ΕΣΣΔ. Βέβαια, οι σχέσεις ΕΣΣΔ
και Λαϊκής Κίνας είχαν ήδη αρχίσει να ψυχραίνονται
από την εποχή του Νικήτα Χρουστσόφ, που στο περίφη-
μο 20ό Συνέδριο του Κομμουνιστικού Κόμματος της Σο-
βιετικής Ένωσης (ΚΚΣΕ) το 1956 προχώρησε στην απο-
καθήλωση του Στάλιν, γεγονός το οποίο η ηγεσία του
Κομμουνιστικού Κόμματος Κίνας (ΚΚΚ) υπό τον Μάο
Τσετούγκ είχε στη συνέχεια καταγγείλει.

Η συνάντηση Νίξον - Μάο στις 21 Φεβρουαρίου 1972
εξόργισε ακόμη περισσότερο τη Μόσχα και ενέτεινε το
σχίσμα ανάμεσα στο ΚΚΣΕ και το ΚΚΚ, μια κόντρα η
οποία οδήγησε στην έντονη διαμάχη των κομμουνιστι-
κών κομμάτων των χωρών της Δύσης και της Λατινικής
Αμερικής, με τις εκεί διάφορες μαοϊκές αριστερές ορ-
γανώσεις.

Κατά την παραμονή του στην Κίνα από τις 21 έως τις
28 Φεβρουαρίου 1972 ο Ρίτσαρντ Νίξον κατά κύριο λόγο
επικεντρώθηκε σε συναντήσεις με τον τότε Κινέζο πρω-
θυπουργό Τσου Εν Λάι. Για την ακρίβεια, πραγματοποι-
ήθηκαν έξι γύροι συνομιλιών μεταξύ των δύο πλευρών
στο διάστημα 21-26 Φεβρουαρίου 1972. Στην αμερικα-

νική αντιπροσωπεία, εκτός από τον πρόεδρο Νίξον,
συμμετείχαν ο υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ Γουί-
λιαμ Ρότζερς, ο τότε προεδρικός σύμβουλος Εθνικής
Ασφάλειας Χένρι Κίσινγκερ και πληθώρα άλλων στελε-
χών. Από κινεζικής πλευράς στην αντιπροσωπεία, εκτός
από τον πρωθυπουργό Τσου Εν Λάι, συμμετείχαν ο Κι-
νέζος υπουργός Εξωτερικών Τσι Πενγκ Φέι (Chi Peng-
fei), ο αναπληρωτής υπουργός Εξωτερικών Τσιάο
Κούαν Χούα (Chiao Kuan-hua) και άλλα στελέχη.

Αποτέλεσμα των διαπραγματεύσεων ΗΠΑ και Κίνας
ήταν η υπογραφή στις 27 Φεβρουαρίου 1972 της περί-
φημης Διακήρυξης της Σαγκάης, στην οποία οι ΗΠΑ για
πρώτη φορά αποδέχτηκαν τη γνωστή «One China prin-
ciple», δηλαδή ότι η Κίνα είναι μία, ενιαία και αδιαίρετη
και ότι η Ταϊβάν, γνωστή την εποχή εκείνη ως Φορμόζα,
αποτελούσε αναπόσπαστο τμήμα της ενιαίας Κίνας.
Μια εξέλιξη η οποία αναμφισβήτητα πιστώθηκε στις
μεγάλες διεθνείς επιτυχίες του Μάο Τσετούνγκ και του
Τσου Εν Λάι.

Ο ενθουσιασμός στην κινεζική πλευρά για τη μεγάλη
αυτή επιτυχία της κινεζικής ηγεσίας εκδηλώθηκε με τη
μαζική υποδοχή της κινεζικής αντιπροσωπείας στο αε-
ροδρόμιο του Πεκίνου κατά την επιστροφή της από τη
Σαγκάη στις 29 Φεβρουαρίου 1972. Έτσι, τον Τσου Εν
Λάι και τους υπολοίπους της κινεζικής αντιπροσωπείας
τούς υποδέχτηκαν τουλάχιστον 5.000 συμπατριώτες
τους. Στους παρόντες μπορούσε να διακρίνει κανείς την
τότε σύζυγο του Μάο Τσετούνγκ, Τσιανγκ Τσινγκ (Ch-
iang Ching), μέλος του ΠΓ του ΚΚΚ, γνωστή στην πορεία
ως «η χήρα του Μάο» και μέλος «της ομάδας των 4».
Στους παρόντες επίσης το γνωστό μέλος του ΠΓ του
ΚΚΚ Γε Τσιεν Γινγκ (Yeh Chien-yin) αλλά και ο μετέπειτα
γγ του ΚΚΚ Χούα Κούο Φενγκ (Hua Kuo-fen), που όντας
πρωθυπουργός της Κίνας διαδέχτηκε τον Μάο Τσε-
τούγκ μετά τον θάνατό του στις 9 Σεπτεμβρίου 1976,
κλείνοντας τον δρόμο της Τσιανγκ Τσινγκ προς την
εξουσία. Και φυσικά όλοι μαζί με δηλώσεις τους απέ-
δωσαν τα εύσημα στον Μάο Τσετούνγκ για τη μεγάλη
αυτή κινεζική επιτυχία.

Πενήντα δύο λοιπόν χρόνια μετά τη μυστική επίσκε-
ψη Κίσινγκερ στο Πεκίνο, ο κινεζικός Τύπος με αφορμή
τον θάνατό του επισήμανε με νόημα: «Έχοντας επιζήσει
από τον Β’ Παγκόσμιο Πόλεμο, ο Κίσινγκερ πέρασε το
μισό της ζωής του αλληλεπιδρώντας με την Κίνα, αντι-
προσωπεύοντας το υψηλότερο επίπεδο διπλωματικής
σοφίας στις ΗΠΑ, το οποίο θα έπρεπε να εκτιμάται ιδιαί-
τερα» (www.globaltimes.cn, 30/11/2023).

Το ερώτημα βέβαια για το Πεκίνο αλλά και για όλη την
ανθρωπότητα είναι αν και κατά πόσο η Ουάσιγκτον θα
ακολουθήσει ξανά τη διπλωματική παρακαταθήκη της
σινοαμερικανικής προσέγγισης του Κίσινγκερ.

Πάντως, για την Ελλάδα και τον ελληνισμό κεντρικό
σημείο αναφοράς παραμένει πάντοτε «ο σκοτεινός ρό-
λος του Κίσινγκερ στη χούντα και στη σφαγή της Κύ-
πρου» (www.political.gr, 1/12/2023).

O Κίσινγκερ και η σινοαμερικανική 
«διπλωματία του πινγκ πονγκ»



Ο
φόβος του θανάτου έφτιαξε θρη-
σκείες, εκκλησίες και τις κοινωνίες
που ανυποψίαστες και καχύποπτες

πορεύονται στις λεωφόρους της άγνοιας και
μιας ελπίδας κουτσής και ανάπηρης για τον
απελπισμένο άνθρωπο που τον χτυπά μια θα-
νατηφόρα νόσος όπως ο καρκίνος. Ο οποίος,
λαμπρός και πάνοπλος, συνθλίβει το αδύναμο
υποκείμενο που ταπεινωμένο ζητά αυτό που
μοιάζει με ζωή ενώ είναι ο θάνατος που λάμ-
πει αφήνοντας κάποιες σκιές ύποπτες ππου
μοιάζουνμε ζωή.

Ο άνθρωπος που βρίσκεται μπροστά στην
απουσία νοήματος ζωής αλλά και μιας ζωής με
το μόνο νόημα της δυστυχίας και του πόνου που
του χαρίζει εκδικητικά η επάρατη νόσος ως ίσως
η μόνη και δικαιότερη εκδοχή της απειλής επί
δικαίων και αδίκων. Όλοι μπροστά στον θάνατο
είμαστε ίσοι κάτω από τη φούστα του Δερβίση.

Ζω τα τελευταία χρόνια την απειλή του θανά-
του από τον καρκίνο των ωοθηκών της συντρό-
φου μου. Στην αρχή άκουσα τις οδηγίες των σο-
φών γιατρών με τις πρωτοκολλημένες οδηγίες
και τα ποσοστά θανάτου από την απουσία απο-
τελεσματικής θεραπείας. Με μια δαμόκλειο
σπάθη για το τι θα μας ξημερώσει μετά από δέ-
κα χειρουργεία και άλλες τόσες χημειοθερα-
πείες, ζεστές, κρύες, ενδοφλέβιες και ενδοκοι-
λιακές.

Ως γιατρός δεν θα σχολίαζα τα ποσοστά επι-
τυχίας κάθε μορφής ογκολογικής αγωγής. Αυ-
τό ξέρουν, αυτό κάνουν οι συνάδελφοι (αφού
και εγώ το ίδιο κάνω στον δικό μου τομέα). Επι-
πλοκές κάνουν όλοι πλην των πεθαμένων για-
τρών, το πιστεύω ακράδαντα και το ζω ως χει-
ρουργός.

Αυτό που θέλω να καταγγείλω ως απελπι-
σμένος και άθεος επιστήμων είναι η απουσία
και θεού αλλά και ανθρωπιάς από συναδέλ-
φους που αντιμετωπίζουν τη σύντροφό μου ως
εχθρό που τους έβαλε ένα δύσκολο μαθηματι-
κό πρόβλημα που, επειδή δεν μπορούν να το
λύσουν, ενοχοποιούν τον ασθενή που τους
έδωσε το πρόβλημά του χωρίς τη λύση από το
λυσάρι.

Διάσημος συνάδελφος, ειδικός στα ογκολο-
γικά χειρουργεία, μου συνέστησε τον ψόφο
(κατά Αξελό) ως καλύτερη αγωγή στην περί-
πτωσή της (το έχω και γραπτά, όχι μόνο προφο-
ρικά!). Άλλος συνάδελφος μου ζήτησε εκτός
ασφάλειας (ιδιωτικής και καλής) 100.000 ευρώ,
με φιλική-συναδελφική εναλλακτική τιμή τις
20.000 ευρώ (για το ιστορικό, τρεις μήνες μετά
το τέλειο χειρουργείο που μόνο αυτός θα μπο-
ρούσε να κάνει, η γυναίκα ήταν γεμάτη περιτο-
ναϊκούς όγκους που δήθεν είχαν αφαιρεθεί
από την εκπληκτική χειρουργική τεχνική του).

Οι αντιφατικές και συγκρουόμενες απόψεις
για την πορεία της θεραπείας ήταν ο κανόνας,
πχ, «είναι όλα καλά τώρα και καθαρή», μέχρι το
«φέρε την τώρα στο χειρουργείο γιατί θα πάθει
ειλεό». Κάτι σαν το μαστίγιο με το καρότο του

καλού και του κακού μπάτσου. Μέσα στην
απελπισία μου αναγκάστηκα να καταφύγω
ακόμα και σε μαγικές θεραπείες, όπως κεραίες
με μαγνητισμό που ρυθμίζει το γονίδιο, ή σε
σπηλιές με μαγνητικό πεδίο όπως αυτές του
Αλή Μπαμπά. (Σαν παρένθεση και οι λογικοί και
οι ανορθολογικοί μάγοι έχουν όλοι αποτιμήσει
το κόστος της θεραπείας στις 20.000 ευρώ με
έναν μαγικό τρόπο… όπως οι τιμές
του χρηματιστηρίου.)

Σε αυτή τη φάση η σύντροφός μου
ακολουθεί μια ενδιάμεση λύση, μετα-
ξύ λυκαυγούς και λυκόφωτος. Μπρο-
στά σε αυτή την αδυναμία να καταρ-
γήσω το «νους ημών εν εκάστω θεός»
αποφάσισα να της κάνω ευθανασία
και μετά να αυτοκτονήσω για να μην
τιμωρηθώ, τιμώντας το καμυϊκό δί-
λημμα πως το μόνο φιλοσοφικό ερώ-
τημα είναι η αυτοκτονία… Που είναι
και ρεαλιστικό, γιατί φως στο τούνελ
δεν μπορώ να δω, ούτε βέβαια μπορώ
να πάω στο Άγιο Όρος να πιστέψω στα
θεϊκά μάγια των όμορφων δειλινών
της Χαλκιδικής. Να σας θυμίσω πως
ένας γνωστός διανοούμενος συγγραφέας αυτο-
κτόνησε προ ετών όταν βρέθηκε μπροστά στο
ίδιο δίλημμα. Πρόσφατα καθηγητής ογκολογίας
στο Χάρβαρντ έγραψε ένα κείμενο γιατί δεν θα
κάνει εξετάσεις και θεραπείες μετά τα 70, εξη-
γώντας πως έχει 70% πιθανότητες να έχει ανίατο
νόσημα (καρκίνος, άνοια, κ.λπ.). για αυτό και θα
αυτοκτονούσε προκαταβολικά για να μην επι-
βαρύνει τα παιδιά και τους φίλους του. Ο γνω-

στός δημοσιογράφος Χατζηνικολάου έκανε ένα
σπαρακτικό κάλεσμα για τη μοναχική πορεία
του καρκινοπαθούς και τις επιπλοκές της χημει-
οθεραπείας που αντιμετωπίζει. 

Το ερώτημα, συνάδελφοι, ξέρω πως δεν έχει
εύκολη απάντηση, ούτε καν απάντηση, αλλά θα
πρότεινα μια επιτροπή σοφών που θα αξιολο-

γούν τα περιστατικά με καρκίνο και
θα δίνουν μια δεύτερη γνώμη δωρεάν
τουλάχιστον, γιατί το κόστος των θε-
ραπειών αυτών με ιδιωτική, δημόσια
ή όχι ασφάλεια καταστρέφει, εκτός
από την Υγεία, και την οικογενειακή
οικονομία. Υποψιάζομαι από αυτά
που πληρώνω εγώ σαν γιατρός, με
όλες τις γνωστές διευκολύνσεις των
συναδέλφων, πόσο θα πλήρωνε ένας
κοινός θνητός και τρομάζω στην ιδέα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, μπορώ να
σας εκμυστηρευτώ ότι στη διάρκεια
της μεσσιανικής απειλής του θανάτου
ανακάλυψα και μια κλίση στον απο-
κρυφισμό που σιχαινόμουνα. Από
υποκείμενο του Διαφωτισμού, ένωσα
την απελπισία της συνείδησής μου

στην ορθολογική σκέψη. από Υποκείμενο που
νόμιζα ότι έβαζα τους όρους στους διαλόγους
με τα λογικά έλλογα, έγινα υποκείμενο με
όρους που ανεχόταν τη μαγεία, τον αποκρυφι-
σμό και την αστρολογία.

Στο φιλοσοφικό ερώτημα για την αλήθεια του
θανάτου απάντησα όπως ο φιλόσοφος (Γαλιλαί-
ος) που τρόμαξε με την απειλή της μεσαιωνικής
πυράς και ομολόγησε την πίστη στα άστρα,

αφού σκότωσε τον θεό μέσα του βάζοντας στη
θέση του ένα αχρείο υποκείμενο με ανθρώπινη
εικόνα και απάνθρωπη συνείδηση…

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχασα το πνεύμα μου
και προσκυνώ τα διαχωρισμένα πνεύματα για
να βρω απαντήσεις στη φρίκη του θανάτου. Κά-
ποτε μου άρεσε η φράση του Ελύτη πως «το τυ-
χαίο του θανάτου μας χαρίζει την αιωνιότητα ».

τώρα που το τυχαίο με απειλεί κατάλαβα πως η
κοινότοπη ευχή «να ’χεις την υγειά σου» είναι
θεϊκό δώρο ακόμα και αν κρατά κάποιες στιγ-
μές και όχι μια αιωνιότητα!

Κατάλαβα επίσης πως ένας υπηρέτης του Ιπ-
ποκράτη από θεϊκός σύμβουλος γίνεται φασί-
στας υπόδουλος του ναρκισσισμού του, με τον
οποίο εξουσιάζει τη ζωή του ταπεινωμένου σώ-
ματος από μια ανόητη πλην θανατηφόρα νόσο.
Αυτοί οι μικροί θεοί, του Ιπποκράτη οι δούλοι,
επιστρέφουν στη μαγική σκέψη και νομίζουν
πως είναι κάτοχοι της απόλυτης γνώσης και
αλήθειας.

Αυτοί οι μικροί σοφοί, μπροστά σε μια κρυ-
στάλλινη σφαίρα, κρατούν τη μοίρα της ανθρω-
πότητας, αφού η άγνοια και η μεταφυσική σκέ-
ψη κυριαρχούν στα μυαλά και τις ψυχές τους,
υποδουλώνοντας τον ορθολογισμό και την επι-
στήμη… Ξέρουν πολύ καλά πως το μικρό μερί-
διο αλήθειας που κατέχουν δεν είναι αρκετό να
σώσει ούτε μια ψυχή, ούτε την πεταλούδα που
πετάει μαζί της.

Μήπως είναι οι καιροί έτοιμοι να ακούσουν
το αληθινό μήνυμα της γνώσης που θα κρίνει το
μέρος του Πύργου που κανείς δεν έχει δικαίω-
μα να μπει αλλά μόνο υποχρέωση να ακούει τις
εντολές του δήμιου, χωρίς όμως να τις αμφι-
σβητεί. Οι δικαστές δεν είναι πια εκεί, ούτε οι
θεοί για να τον φορτώσουν ενοχές, τον ρόλο αυ-
τόν τον έχουν αναλάβει προ πολλού οι συνάν-
θρωποί μας με την κρίση και την κριτική τους!
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O
σα συμβαίνουν στον ΣΥΡΙΖΑ θυμίζουν μαγαζί
που… ξεπουλάει σε τιμές Black Friday και το…
αφεντικό χαίρεται γιατί θα απαλλαγεί από πολλά

«ελαττωματικά» προϊόντα! 

ΤΤην περασμένη εβδομάδα, ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Στέ-
φανος Κασσελάκης βγήκε με τους νοικοκύρηδες ελεύθε-
ρους επαγγελματίες στον δρόμο, για να στείλει το μήνυμα
προς την κυβέρνηση ότι αυτός είναι με τους… κυρ Παντε-
λήδες και η Νέα Δημοκρατία με τους… μπαχαλάκηδες!
Την ίδια στιγμή, οι σύντροφοι στο κόμμα του φεύγουν ο
ένας πίσω από τον άλλον γιατί βλέπουν ότι το προϊόν εί-
ναι… μούφα! Αλλά και έτσι να έχουν τα πράγματα, ο αρχη-
γός Στέφανος πιστεύει ότι θα γίνει… πρωθυπουργός! Έχει
πάρει… ζεστά τον ρόλο του και δεν πτοείται από την ελεύ-
θερη πτώση στην οποία βρίσκεται το κόμμα
του! Αυτός νομίζει ακόμη ότι βρίσκεται μέσα
στο παιδικό δωμάτιο, στην πόρτα του οποίου
υπάρχει η επιγραφή «χτυπήστε την πόρτα του
πρωθυπουργού»! 

Όσο και αν φαίνεται περίεργο, ο αρχηγός
Στέφανος τρίβει τα χέρια του για την «αιμορρα-
γία» στο κόμμα του, γιατί τα πράγματα θα ξεκα-
θαρίσουν μία και έξω. Θα γνωρίζει τι θα του
μείνει στο μαγαζί και στη συνέχεια θα βάλει σε
πρώτο πλάνο τη μετεξέλιξη του ΣΥΡΙΖΑ σε κάτι
αντίστοιχο με το Δημοκρατικό Κόμμα στις
ΗΠΑ. Αριστερά τέλος και σ’ όποιον αρέσει! Ο ΣΥΡΙΖΑ μετά
την εκλογή του Κασσελάκη είναι ένα κόμμα με δύο όψεις.
Από τη μία είναι αυτοί που θέλουν να παραμείνουν στις ρο-
μαντικές αρχές της Αριστεράς και από την άλλη βρίσκεται
ο… φρέσκος αρχηγός, ο οποίος θέλει να εκκαθαρίσει το
κόμμα και να κοιτάξει προς τα… δεξιά! Για αυτό και συμ-
μετείχε στην πορεία των ελεύθερων επαγγελματιών, οι
οποίοι αντιδρούν στο φορολογικό νομοσχέδιο της κυβέρ-
νησης, στέλνοντας το μήνυμα ότι άλλοι Τσακαλώτοι και

Κατρούγκαλοι δεν θα υπάρξουν στο μέλλον για να υπερ-
φορολογήσουν τους «κυρ Παντελήδες». 

Ο ΣΥΡΙΖΑ συνιστά ένα κόμμα που κινείται σε μόνιμους
ρυθμούς… Black Friday. Όπως δείχνουν οι δημοσκοπή-
σεις, το κόμμα πάει για μονοψήφιο ποσοστό. Αυτό, όμως,
δεν είναι κατ’ ανάγκη κακό για τον Κασσελάκη, αν το δού-
με στη μεσομακροπρόθεσμη προοπτική του. Ο ίδιος πι-
στεύει ότι ακόμη και με ποσοστό 8%-10% στις ευρωεκλογές
θα είναι αρχηγός του κόμματος και μάλιστα ισχυρός. Αυτοί
που θα ψηφίζουν ΣΥΡΙΖΑ, θα ψηφίζουν γιατί… γουστά-
ρουν τον Κασσελάκη, τον Τάιλερ και τη σκυλίτσα τους! Τό-
σο απλά! 

Ο Κασσελάκης θέλει να αρχίσει να «χτίζει» σιγά σιγά πά-
νω στο ποσοστό που θα λάβει στις προσεχείς ευρωεκλο-

γές. Θέλει να δει πρώτα πού βρίσκεται ο… πάτος
του βαρελιού και μετά να προχωρήσει σε κινήσεις
για την ανάκαμψη του κόμματος. Μόνο που δεν ξέ-
ρουμε εάν αυτό είναι εφικτό, όσο κρατάει μαζί του
τον Πολάκη. Ίσως να μην αργήσει και πολύ η ώρα,
όπου αυτόν τον τύπο θα τον διαγράψει από τα κιτά-
πια του, προκειμένου να προσελκύσει ψηφοφό-
ρους από το φάσμα της Κεντροαριστεράς έως και
τη Δεξιά. Ουσιαστικά, η στρατηγική του Κασσελά-
κη, όσο και αν το κόμμα του υποχωρεί στις δημο-
σκοπήσεις, θα κάνει περισσότερη ζημιά στον Αν-
δρουλάκη. 

Σε κάθε περίπτωση, ο Στέφανος Κασσελάκης, προκει-
μένου να ικανοποιήσει το… ψώνιο που είχε από μικρός για
να γίνει πρωθυπουργός, πρέπει να κάνει μεγάλη υπομονή.
Είναι έκτος στην καταλληλότητα για την πρωθυπουργία, με
πολύ λίγες θετικές γνώμες και πρέπει να απαλλαγεί από τα
αριστερά βαρίδια (και τον Πολάκη) για να πάει παραπέρα.
Απειλείται πλέον ανοιχτά σε επίπεδο ποσοστών από το
ΚΚΕ, ενώ σε λίγο καιρό ίσως δίνει μάχη για την καταλλη-
λότητα με τον… Νατσιό της Νίκης!

Ο Κασσελάκης θα φτιάξει ένα καθαρό κόμμα, αλλά για
να προσελκύσει… πελατεία θα περάσουν μάλλον πολλά
χρόνια. Ποντάρει πολύ στους νέους και στα δυναμικά
στρώματα της κοινωνίας, αλλά αν οι δημοσκοπήσεις τον
δείχνουν στα Τάρταρα, είναι σίγουρο ότι δεν θα μπορεί
να εμπνεύσει και θα αργήσει πάρα πολύ καιρό για να φέ-
ρει κόσμο στο… μαγαζί του. Ή, τουλάχιστον, θα αρχίσει
να εμπνέει μετά από πολλά χρόνια, αν το εκλογικό σώμα
βαρεθεί τον Μητσοτάκη και εφόσον ο σημερινός πρωθυ-
πουργός δείξει ότι βαρέθηκε και θέλει να αποσυρθεί!
Όμως, για να βαρεθεί ο κόσμος τον Μητσοτάκη, πρέπει ο
Κασσελάκης να… προσγειωθεί, να μην κάνει γκάφες, να
γίνει πιο συγκεκριμένος και όχι να… μπουρδολογεί.
Πρέπει να καταθέσει πολιτικές προτάσεις με αρχή, μέση
και τέλος, να σταματήσει τα πολλά σόου στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης και να πάψει να νομίζει ότι είναι προπο-
νητής της Ρεάλ Μαδρίτης, ενώ επί της ουσίας είναι γενι-
κός αρχηγός στην ομάδα… Γουέμπλεϊ του τοπικού ερα-
σιτεχνικού πρωταθλήματος Βοιωτίας (ναι, υπάρχει τέ-
τοια)!

Λίγη συστολή, λιγότερη έπαρση, προτάσεις με πρακτι-
κές και μετρήσιμες λύσεις, μπορούν να τον καταστήσουν
ελκυστικό ως πολιτικό όταν θα περάσει τα 40 του χρόνια,
δηλαδή από το 2028 και μετά. Δεν ξέρουμε, όμως, εάν αντί
αυτών εμφανιστεί με… αλυσοπρίονα και… συναρπάσει τα
πλήθη, για να τον προτιμήσουν το 2027, όπως έκανε ο άλ-
λος ο παλαβός στην Αργεντινή! Μάλλον δύσκολο, αλλά σε
αυτήν εδώ τη χώρα, όπου τα έχουμε δει όλα, ας μην απο-
ρήσουμε, αν δούμε και αυτό. Με υπομονή και σκληρή
δουλειά και υπό την προϋπόθεση ότι ο Μητσοτάκης και η
Νέα Δημοκρατία θα επιλέξουν την… ξεκούραση το 2031,
ο λαός μπορεί να… δοκιμάσει τότε και τον Στέφανο. Εάν
φυσικά εξακολουθεί να είναι επικεφαλής κόμματος και
δεν εξαφανιστεί με την ίδια ταχύτητα που εμφανίστηκε
πριν από μερικούς μήνες…
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του

Λουκά
Γεωργιάδη

Δημοσιογράφος

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Black Friday… ξεπουλάει 
και ο Κασσελάκης… χαίρεται!
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E
πειτα από επτά μέρες κατάπαυσης του
πυρός στη Γάζα η εκεχειρία «έσπασε»
και ο εφιάλτης επέστρεψε. Ξεκίνησαν

οι σφοδρές συγκρούσεις, ενώ Χαμάς και Ισ-
ραήλ αλληλοκατηγορούνται για παραβίαση της
εκεχειρίας. Πάνω από 60 θανάτους προκάλε-
σαν τα ισραηλινά πλήγματα στη Λωρίδα της Γά-
ζας μετά τη λήξη της ανακωχής μεταξύ του Ισ-
ραήλ και της Χαμάς, όπως ανακοίνωσε το
υπουργείο Υγείας στον ελεγχόμενο από την ισ-
λαμιστική παλαιστινιακή οργάνωση θύλακα.

«Το υπουργείο Υγείας κατέ-
γραψε πάνω από 60 θανά-
τους, καθώς και δεκάδες
τραυματίες μεταξύ των αμά-
χων στους αεροπορικούς
βομβαρδισμούς», δήλωσε.

Σύμφωνα με δημοσιογράφους
του Γαλλικού Πρακτορείου, οι

τραυματίες γεμίζουν τα νοσοκομεία στη Γάζα,
που είναι στα όρια των δυνατοτήτων τους. Το
γραφείο του Ισραηλινού πρωθυπουργού Μπε-
νιαμίν Νετανιάχου ανακοίνωσε ότι η Χαμάς πα-
ραβίασε τους όρους της συμφωνίας όσον αφο-
ρά την απελευθέρωση όλων των ομήρων γυ-
ναικών που κρατούνται στη Γάζα και την κατά-
παυση του πυρός εκτοξεύοντας ρουκέτα προς
το Ισραήλ.

Αργά χθες το απόγευμα σε πολλές περιοχές
του Κεντρικού Ισραήλ ήχησαν σειρήνες προει-
δοποίησης για ρουκέτες, σύμφωνα με τον ισ-
ραηλινό στρατό, κάτι που συνέβη για πρώτη
φορά μετά την επανεκκίνηση των εχθροπρα-
ξιών ανάμεσα στο Ισραήλ και τη Χαμάς.

Διακόπηκε η είσοδος
ανθρωπιστικής βοήθειας

Επίσης, διακόπηκε η είσοδος ανθρωπιστι-
κής βοήθειας και καυσίμων από το πέρασμα
της Ράφα στη Λωρίδα της Γάζας, σύμφωνα με
τις αιγυπτιακές πηγές ασφαλείας και αρωγής.
Ο όγκος της ανθρωπιστικής βοήθειας που ει-
σερχόταν στον παλαιστινιακό θύλακα κατά τη
διάρκεια της επταήμερης ανακωχής είχε αυ-
ξηθεί, αν και πηγές των φορέων αρωγής δή-
λωναν ότι παραμένει πολύ λιγότερη από την
αναγκαία. Οι Παλαιστίνιοι ανέφεραν ότι ο ισ-
ραηλινός στρατός πέταξε φυλλάδια στη Χαν
Γιουνίς, καλώντας τους κατοίκους να μετακι-
νηθούν νότια στη Ράφα, προειδοποιώντας ότι
η περιοχή είναι επικίνδυνη. Οι προειδοποι-
ήσεις υποδηλώνουν ότι το Ισραήλ σχεδιάζει
να στοχεύσει περαιτέρω τις περιοχές στα νό-
τια της Λωρίδας. Στην προηγούμενη φάση της
σύγκρουσης επικεντρώθηκε στο βόρειο τμή-
μα του θύλακα.

Πάντως, δεν είναι ξεκάθαρο πού αναμένεται
να καταφύγουν τα πάνω από τα δύο τρίτα του
πληθυσμού του παλαιστινιακού θύλακα των
2,3 εκατ. που έχουν εκτοπιστεί από τις 7 Οκτω-
βρίου, καθώς το Ισραήλ συνεχίζει την επίθεσή
του. Το Ιράν κατηγόρησε το Ισραήλ και τις Ηνω-
μένες Πολιτείες για την επανέναρξη των μαχών

στη Λωρίδα της Γάζας. «Μετά τη δολοφονία
πάνω από 15.000 Παλαιστινίων, οι σιωνιστές
βαμπίρ ξεκίνησαν έναν νέο γύρο δολοφονιών
υπό τη συνεχή υποστήριξη της αμερικανικής
κυβέρνησης», δήλωσε ο εκπρόσωπος του ιρα-
νικού υπουργείου Εξωτερικών Νάσερ Κανάνι
και πρόσθεσε ότι «η πολιτική και νομική ευθύ-
νη για τη συνέχιση της επίθεσης και της σφα-
γής ανήκει στο Ισραήλ, τις ΗΠΑ και τις λίγες κυ-

βερνήσεις που υποστηρίζουν αυτό το καθε-
στώς του Απαρτχάιντ». 

Ερντογάν: «Έγκλημα 
κατά της ανθρωπότητας»

Σύμφωνα με το Κατάρ, το οποίο ηγείται των
διαπραγματεύσεων για την εκεχειρία, οι δια-
πραγματεύσεις μεταξύ της Χαμάς και του Ισ-
ραήλ συνεχίζονται «με στόχο την επιστροφή σε

κατάσταση παύσης», αν και ο νέος βομβαρδι-
σμός του Ισραήλ στη Γάζα περιπλέκει τις προ-
σπάθειες διαμεσολάβησης και «επιτείνει την
ανθρωπιστική καταστροφή στη Λωρίδα».

Ο Τούρκος πρόεδρος Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
χαρακτήρισε τις επιθέσεις του Ισραήλ στη Γάζα
«έγκλημα πολέμου, έγκλημα κατά της ανθρω-
πότητας», μιλώντας στην COP28. «Αυτό που
συμβαίνει στη Γάζα είναι ένα έγκλημα πολέ-
μου, ένα έγκλημα κατά της ανθρωπότητας.
Όσοι διαπράττουν τέτοια εγκλήματα πρέπει να
δικαστούν σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο», εί-
πε ο πρόεδρος Ερντογάν στην ομιλία του στη
Σύνοδο Κορυφής του ΟΗΕ για το κλίμα στο
Ντουμπάι. «Η Τουρκία πάντα υποστήριζε την
ειρήνη σε όλες τις κρίσεις και εργαζόταν για δί-
καιες λύσεις», πρόσθεσε.

Εκεχειρία τέλος, ο θάνατος...
επέστρεψε ξανά στη Γάζα

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

«Μπορεί να ξεπεράσουν τις 75.000 οι νεκροί
στη Μ. Ανατολή», λέει στρατιωτικός αναλυτής

Ο στρατιωτικός αναλυτής Σον Μπελ, μιλώντας στο Sky News, έκανε μια δραματική

εκτίμηση για τον συνολικό αριθμό των νεκρών από τον πόλεμο στη Μέση Ανατολή, ση-

μειώνοντας πως «είναι αρκετά πιθανό να ξεπεράσουν τις 75.000, από τη στιγμή που το

Ισραήλ είναι αποφασισμένο να καταστρέψει τη Χαμάς». «Με τον ρυθμό που σκοτώνον-

ταν οι Παλαιστίνιοι πριν από την εκεχειρία, εκατοντάδες χιλιάδες θα σκοτωθούν αν το

Ισραήλ αποφασίσει να καταστρέψει την οργάνωση», σημείωσε στο βρετανικό δίκτυο

και τόνισε ότι οι αμυντικές δυνάμεις του Ισραήλ, βάσει δικιάς τους εκτίμησης, έχουν

σκοτώσει 5.000 από τους 25.000 –συνολικά- μαχητές της Χαμάς, ενώ το υπουργείο

Υγείας της Γάζας ισχυρίζεται πως έχουν χάσει τη ζωή τους 15.000 Παλαιστίνιοι από τη

στιγμή που άρχισε η σύρραξη. Αυτό σημαίνει, όπως είπε ο Σον Μπελ, «ότι θα πρέπει να

σκοτωθούν άλλοι 60.000 άνθρωποι για να εξουδετερώσει το Ισραήλ όλους τους μαχη-

τές της Χαμάς», με τον συνολικό αριθμό να ανέρχεται στις 75.000. 

Ξανάρχισαν οι βομβαρδισμοί 
στη Λωρίδα, με τον Νετανιάχου
να κατηγορεί τη Χαμάς 
ότι παραβίασε τους όρους 
της συμφωνίας ρίχνοντας
ρουκέτα στο Ισραήλ 
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Μ
ε ζεϊμπέκικο, «Ζορμπά», νησιώτικα
αλλά, πρωτίστως, με λόγια και πρά-
ξεις αναγνώρισης της μακροχρό-

νιας θητείας και προσφοράς του, το NYPD
αποχαιρέτησε τον διοικητή Κ-9 του Τμήματος
Συγκοινωνιών Ιωάννη Πάππα (John Pappas),
ο οποίος αφυπηρέτησε μετά από 29 χρόνια
υπηρεσίας.

Στην τελετή αποχαιρετισμού, η οποία έλαβε
χώρα με κάθε επισημότητα το πρωί της Τετάρ-
της στις εγκαταστάσεις του τμήματος, στη
συμβολή της Νόρθερν Μπούλεβαρντ με την
33η Οδό, στο Λονγκ Άιλαντ Σίτι, πλήθος συνα-
δέλφων αλλά και φίλων έσπευσε προκειμέ-
νου να σφίξει το χέρι του απερχόμενου διοι-
κητή και να του ευχηθεί «καλή σταδιοδρομία».

Ήδη από τις 11.00 το πρωί, στον περιβάλ-
λοντα χώρο έπαιζε ελληνική μουσική, τιμών-
τας την ελληνική καταγωγή του Ιωάννη Πάπ-
πα, ενώ στον εσωτερικό χώρο στελέχη του
NYPD και επισκέπτες είχαν την ευκαιρία να
απολαύσουν επιλεγμένα ελληνικά εδέσματα
και να τον επισκεφθούν στο γραφείο του, πριν
στηθεί το κυρίως τελετουργικό, την οργάνω-
ση του οποίου ανέλαβε το αρμόδιο τμήμα της
Αστυνομίας της Νέας Υόρκης.

Ύμνοι από συναδέλφους του
για την προσφορά του

Τον συντονισμό της εκδήλωσης ανέλαβε ο
υπαστυνόμος Α’ Τζακ Κόνγουεϊ (Jack Con-
way), ο οποίος καλωσόρισε το κοινό και μίλη-
σε με ιδιαίτερα θερμά λόγια για την προσφο-
ρά του Ιωάννη Πάππα στο Σώμα.

Στη συνέχεια, τον λόγο έλαβε ο αστυνομι-
κός ιερέας Γεώργιος Αναστασίου, ο οποίος
συνδέεται με στενή φιλία με τον κ. Πάππα,
ενθυμούμενος τον τρόπο με τον οποίο τον εί-
χε προσεγγίσει όταν εντάχθηκε για πρώτη
φορά στο NYPD.

«Όταν μπήκα στην Αστυνομία, ο πρώτος
άνθρωπος με τον οποίο ήρθα σε επαφή ήταν
ο Γιάννης. Τότε, μου είπε μια ατάκα την οποία
θυμάμαι πάντα: “Σ’ ευχαριστώ που ήρθες στη

δουλειά σήμερα”. Ευχαριστούμε κι εμείς
όλους εσάς που έρχεστε στη δουλειά και
συγκροτείτε αυτό το Σώμα», ανέφερε ο πατήρ
Γεώργιος.

Τη συνεισφορά του Ιωάννη Πάππα στη δια-
μόρφωση και ανάπτυξη του ειδικού Τμήμα-
τος Κ-9 του NYPD για τις συγκοινωνίες
(NYPD K9 Transit Bureau) εξήραν, μεταξύ
άλλων, ο υπαρχηγός του Κεντρικού Τμήματος
Συγκοινωνιών Ρέιμοντ Πόρτεους (Raymond
Porteus), ο αναπληρωτής επιθεωρητής Τζό-
ναθαν Μπόμπιν (Johnathan Bobin) και ο από-
στρατος διοικητής του Τμήματος Τζόζεφ Φοξ
(Joseph Fox).

Λαμβάνοντας τον λόγο, ο Ιωάννης Πάππας
εξέφρασε την ευγνωμοσύνη του προς τους
συναδέλφους και ανωτέρους του στο NYPD,
υπενθυμίζοντας πως ο ίδιος είναι παιδί μετα-
ναστών που εργάστηκαν σκληρά, ενώ έκανε
ειδική αναφορά και στην οικογένειά του.

Χόρεψε… Σφακιανάκη
και αποχώρησε με Ζορμπά

«Είμαι παιδί μεταναστών. Οι γονείς μου ερ-
γάστηκαν σκληρά, όπως και πολλοί άλλοι με-
τανάστες. Είμαι παντρεμένος με μετανά-
στρια. Επίσης, είμαι πολύ περήφανος για το
γεγονός ότι οι γονείς μου επέλεξαν τις ΗΠΑ.

Μερικές φορές ξεχνάμε τη σπουδαιότητα της
χώρας μας. Είμαι ευγνώμων για όλα. Αγαπώ
τους ανθρώπους μου, αγαπώ τη μονάδα μου,
αγαπώ την οικογένειά μου», ανέφερε μεταξύ
άλλων ο Ιωάννης Πάππας.

Στη συνέχεια, πριν από το επίσημο «ξεπρο-
βόδισμα» (Walkout) ο Ελληνοαμερικανός
βαθμοφόρος ζήτησε να χορέψει ένα ζεϊμπέ-
κικο, επιλέγοντας το τραγούδι «Εγώ είμαι
Έλληνας» του Νότη Σφακιανάκη. Λίγο αργό-
τερα, τον συνόδευσαν οι δυο κόρες και η σύ-
ζυγός του, τη χιώτικη καταγωγή της οποίας
τίμησε αργότερα, με έναν νησιώτικο χορό.

Τέλος, με αστυνομικούς και σκυλιά του Κ-
9 να παρατάσσονται, έκανε την τιμητική έξο-
δο μαζί με τον αστυνομικό σκύλο Πάλλα, που
επίσης συνταξιοδοτείται, εν μέσω της μουσι-
κής του «Ζορμπά», κλείνοντας κατ’ αυτόν τον
τρόπο μια σταδιοδρομία σχεδόν 30 ετών.

Με… ζεϊμπέκικο βγήκε
στη σύνταξη ο  Έλληνας
διοικητής Κ-9 στη Ν. Υόρκη

Η ιστορία του Ιωάννη Πάππα, παιδιού μεταναστών, 
που έγινε στέλεχος του NYPD 



ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΔΕΚΕMBΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL ΚΟΙΝΩΝΙΑ29

ΔΙΩΞΗ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟΥ ΕΓΚΛΗΜΑΤΟΣ

Στα άδυτα των χάκερ της ΕΛΑΣ
Ο

ι μεγάλες επιτυχίες της Δίωξης Ηλε-
κτρονικού Εγκλήματος έχουν κάνει
αίσθηση σε όλη την Ευρώπη. Οι Έλλη-

νες αξιωματικοί της Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγ-
κλήματος συγκαταλέγονται στους πιο μάχι-
μους και έμπειρους της Ευρώπης. Τα ποσοστά

εξιχνίασης υποθέσεων και ο
όγκος των ερευνών ξεπερ-
νούν κάθε άλλη χώρα. Με τον
σωστό συντονισμό και την
επιστημονική κατάρτιση των
στελεχών η ελληνική Δίωξη
Ηλεκτρονικού Εγκλήματος
έχει σημειώσει τεράστιες

επιτυχίες και όσο η τεχνολογία για τους κακο-
ποιούς εξελίσσεται, η Δίωξη Ηλεκτρονικού Εγ-
κλήματος βρίσκει τον τρόπο να την προσπερνά.
Πρόκειται για ένα δύσκολο έργο, το οποίο ανα-
λύουμε διεξοδικά στην «Political».

Η Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλή-
ματος ξεκίνησε να λειτουργεί το 2004 ως τμή-
μα που ανήκε στην τότε Υποδιεύθυνση Δίωξης
Οικονομικών Εγκλημάτων, Αρχαιοκαπηλίας
και Ηθών της Διεύθυνσης Ασφάλειας Αττικής
(αντίστοιχο τμήμα λειτούργησε και στη Διεύ-
θυνση Ασφάλειας Θεσσαλονίκης). Το 2011 έγι-
νε Υποδιεύθυνση και ανήκε στη Διεύθυνση Οι-
κονομικής Αστυνομίας και Δίωξης Ηλεκτρονι-
κού Εγκλήματος.

Με το ΠΔ 178/2014 προβλέφθηκαν η ίδρυση
και η διάρθρωση της Διεύθυνσης Δίωξης Ηλε-
κτρονικού Εγκλήματος με έδρα την Αθήνα και
η ίδρυση και διάρθρωση Υποδιεύθυνσης Δίω-
ξης Ηλεκτρονικού Εγκλήματος με έδρα τη
Θεσσαλονίκη. Είναι μια αυτοτελής κεντρική
υπηρεσία και υπάγεται απευθείας στον αρχηγό
της Ελληνικής Αστυνομίας.

Η αποστολή της Διεύθυνσης Δίωξης Ηλε-

κτρονικού Εγκλήματος συμπεριλαμβάνει την
πρόληψη, την έρευνα και την καταστολή εγ-
κλημάτων ή αντικοινωνικών συμπεριφορών
που διαπράττονται μέσω του Διαδικτύου ή άλ-
λων μέσων ηλεκτρονικής επικοινωνίας.

Η εσωτερική δομή της υπηρεσίας
Στην εσωτερική της δομή αποτελείται από

πέντε τμήματα που συμπληρώνουν όλο το φά-
σμα προστασίας του χρήστη και ασφάλειας του
κυβερνοχώρου. Έτσι, στη νέα αναβαθμισμένη
δομή της αποτελείται από:
α. Τμήμα Διοικητικής Υποστήριξης και Διαχεί-
ρισης Πληροφοριών,
β. Τμήμα Καινοτόμων Δράσεων και Στρατηγικής,
γ. Τμήμα Ασφάλειας Ηλεκτρονικών και Τηλε-
φωνικών Επικοινωνιών και Προστασίας Λογι-
σμικού και Πνευματικών Δικαιωμάτων,
δ. Τμήμα Διαδικτυακής Προστασίας Ανηλίκων
και Ψηφιακής Διερεύνησης και
ε. Τμήμα Ειδικών Υποθέσεων και Δίωξης Δια-
δικτυακών Οικονομικών Εγκλημάτων.

Επιπρόσθετα, η Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονι-
κού Εγκλήματος της Ελληνικής Αστυνομίας
και το επιχειρησιακό κέντρο CYBERALERT
11188 ορίστηκε ως σημείο επαφής για την Ελ-
ληνική Δημοκρατία που λειτουργεί σε 24/7,
παρέχοντας άμεση συνδρομή σε περιπτώσεις
έρευνας και δίωξης αδικημάτων σχετικών με
υπολογιστικά συστήματα και δεδομένα, υπό
την εποπτεία εισαγγελέα Εφετών.

Οι τρεις βασικοί άξονες
Οι βασικοί άξονες στους οποίους εξελίσσε-

ται το έγκλημα στον κυβερνοχώρο, όπως έχουν
οριστεί και από τις ευρωπαϊκές προτεραιότη-
τες, είναι: 

• Οικονομικές απάτες (Payment Fraud): Οι
απάτες χωρίς την παρουσία τραπεζικής κάρτας
(Card not present Fraud) συνεχίζουν να είναι
βασική προτεραιότητα, ενώ παράλληλα διευ-
κολύνουν και άλλες μορφές εγκλημάτων.

• Σεξουαλική εκμετάλλευση ανηλίκων
μέσω Διαδικτύου (Child Sexual Exploita-

tion): Ένα αδίκημα το οποίο οι δράστες προ-
σεγγίζουν τον/την ανήλικο/η μέσω διαδι-
κτύου ή στον πραγματικό κόσμο, ο διαμοι-
ρασμός όμως του οπτικοακουστικού υλικού
μέσω Διαδικτύου αυξάνει δραστικά τον αν-
τίκτυπό του. 

• Εγκλήματα εξαρτώμενα από το διαδίκτυο
(Cyber-Dependent Crime): Οποιοδήποτε έγ-
κλημα μπορεί να διαπραχθεί με τη χρήση υπο-
λογιστών, δικτύων υπολογιστών ή άλλων τύ-
πων τεχνολογιών πληροφοριών και επικοινω-
νίας (ΤΠΕ). Περιλαμβάνει εγκλήματα όπως η
δημιουργία και η διάδοση κακόβουλου λογι-
σμικού, παραβίαση υπολογιστικών συστημά-
των με σκοπό την κλοπή ευαίσθητων προσωπι-
κών ή εταιρικών δεδομένων και επιθέσεις άρ-
νησης εξυπηρέτησης υπηρεσίας (Denial of
Service - DoS) με σκοπό την οικονομική ζημιά
ή την πλήξη της αξιοπιστίας.

Το μεγαλύτερο ποσοστό των υποθέσεων
αυτών κατανεμήθηκε στα ακόλουθα αδι-
κήματα:

Όλα όσα πρέπει να ξέρετε 
για τους κυνηγούς των εγκληματιών 

του Διαδικτύου

Κάθε χρόνο όλο και περισσότερες υποθέσεις

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

Χαρακτηριστικό είναι το ακόλουθο διάγραμ-
μα στο οποίο αποτυπώνεται η εκθετική αύξη-
ση στο σύνολο των υποθέσεων που χειρίστηκε
η υπηρεσία τα προηγούμενα χρόνια. Συγκε-
κριμένα, το 2022 υπήρξε αύξηση 40,8% στο

σύνολο των νέων υποθέσεων που χειρίστηκε
η ΔΙΔΗΕ. Το 2023 δεν διαπιστώνεται αύξηση
σε σχέση με το προηγούμενο έτος, καθώς μέ-
χρι σήμερα η υπηρεσία έχει χειριστεί 9.895
νέες υποθέσεις:
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Γ
ια την πολύπλευρη δράση της υπηρεσίας
κατά του διαδικτυακού εγκλήματος μιλάει
στην «Political» ο Βασίλης Παπακώστας. Ο

διευθυντής της Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήμα-
τος (ΔΗΕ) περιγράφει τον τρόπο καταπολέμησης
των cyber κακοποιών και της μάστιγας των τρολ,
ενώ ενισχύει την αίσθηση ασφάλειας που πλέον
έχει περάσει στους πολίτες. Η ΔΗΕ έχει «βγάλει»
υποθέσεις με απόλυτη επιτυχία σε διεθνές επίπε-
δο. Δεν είναι τυχαίο το νούμερο των σχεδόν 10.000
υποθέσεων μέσα σε έναν χρόνο, αριθμός που ξε-
περνάει πολλές ευρωπαϊκές χώρες. Μιλάμε για
μια από τις πιο μάχιμες υπηρεσίες, όπου οι εγκλη-
ματίες «εξοπλίζονται» με σύγχρονες τεχνικές και
πραγματοποιούν εκβιασμούς, απάτες μέσω Διαδι-
κτύου και παιδική πορνογραφία. Πρόσφατα μάλι-
στα αντιμετώπισαν κατάσταση που μόνο σε χολι-
γουντιανές ταινίες είχαμε δει: βασανισμοί σε live
σύνδεση. Μια υπόθεση πρωτόγνωρη για τα ελλη-
νικά χρονικά κι όμως η ΔΗΕ κατάφερε να μπει στο
σκοτεινό Διαδίκτυο και να σώσει δύο νεαρά παιδιά
από μεσαιωνικά βασανιστήρια.

Πώς μπορούν να βρεθούν ανάμεσα σε τόσους
χιλιάδες χρήστες ποιοι παρακολουθούσαν
τους βιασμούς και τα βασανιστήρια των δύο
νεαρών;

Ο κάθε διαδικτυακός χρήστης για να συν-
δεθεί στο Διαδίκτυο χρησιμοποιεί ένα
πρωτόκολλο επικοινωνίας, στο οποίο του
αποδίδεται μια IP address (Internet Pro-
tocol address), η οποία αντιστοιχεί σε
έναν μοναδικό αριθμό που χρησιμοποι-
είται από ηλεκτρονικές συσκευές για τη
μεταξύ τους αναγνώριση και επικοινωνία
μέσα σε ένα δίκτυο υπολογιστών. Η IP σε
συνδυασμό με τη μέρα, την ώρα και τη ζώνη ώρας
αποτελούν το ηλεκτρονικό ίχνος που είναι το ηλε-
κτρονικό αποτύπωμα του χρήστη, μοναδικό στην
παγκόσμια διαδικτυακή κοινότητα. Το ηλεκτρονι-
κό ίχνος αποτελεί από τα σημαντικότερα αποδει-
κτικά στοιχεία που σε συνδυασμό με τα υπόλοιπα
ευρήματα των ερευνών οδηγούν στον εντοπισμό
των δραστών και στην παραπομπή τους στη δι-
καιοσύνη. Όποιος συνδέεται σε μια πλατφόρμα
συνεπώς αφήνει και το ηλεκτρονικό του ίχνος, το
οποίο δύναται να αναζητηθεί και να αξιοποιηθεί
από τις διωκτικές αρχές στο πλαίσιο της προανά-
κρισης ή της προκαταρκτικής εξέτασης.

Συχνά συναντάμε χρήστες οι οποίοι προσπαθούν
να εκμεταλλευτούν τεχνολογίες απόκρυψης των

ηλεκτρονικών τους ιχνών (Δίκτυα Tor, λογισμικά
ανώνυμης περιήγησης [anonymizer], σύνδεση μέσω
διακομιστών Proxy Server, Virtual Private Network
[VPN] δίκτυα κ.λπ.) προκειμένου να εξασφαλίσουν
την ανωνυμία τους. Και οι διωκτικές αρχές όμως

έχουν πλέον εξελιχθεί και αξιοποιώντας τις
δυνατότητες των νέων τεχνολογιών, της ανα-
κριτικής διείσδυσης αλλά και της διασυνορια-
κής συνεργασίας καταφέρνουν να εξιχνιά-
σουν αδικήματα που τελούνται μέσω Διαδι-
κτύου. Στα εγκλήματα μέσω Διαδικτύου κυ-
νηγάμε τους κακοποιούς αλλά και την τεχνο-
λογία. Ισχυρό τους όπλο είναι τα εξελιγμένα
μέσα που χρησιμοποιούν, αλλά και εμείς εί-

μαστε άρτια εκπαιδευμένοι και καλά οργανωμένοι.

Οι σημαντικές επιτυχίες της υπηρεσίας σας
έχουν δημιουργήσει αίσθηση ασφάλειας
στους πολίτες. Ποια είναι τα κύρια όπλα σας
σε αυτό τον cyber πόλεμο;

Καθώς το έγκλημα στον κυβερνοχώρο εξελίσσε-
ται καθημερινά εργαλειοποιώντας κάθε νέα δυνα-
τότητα που προσφέρεται στο Διαδίκτυο, είναι καί-
ριας σημασίας να επενδύουμε στην προμήθεια

εξειδικευμένου εξοπλισμού και εργαλείων που θα
συνεισφέρουν στην ψηφιακή διείσδυση κατά την
έρευνα πολύπλοκων υποθέσεων. Έτσι, η υπηρε-
σία μας κινείται προς την κατεύθυνση αυτή αξιο-
ποιώντας παράλληλα το άρτια εκπαιδευμένο στε-
λεχιακό δυναμικό της, το οποίο συμμετέχει σε εκ-
παιδεύσεις και μετεκπαιδεύσεις αιχμής προκει-
μένου να παραμένουμε ενήμεροι των τεχνολογι-
κών εξελίξεων αλλά και να ανταλλάσσουμε πλη-
ροφορίες και τεχνογνωσία σχετικά με νέες κυβερ-
νοαπειλές, προετοιμαζόμενοι για την καλύτερη
αντιμετώπισή τους σε επίπεδο καταστολής αλλά
και πρόληψης.

Αξιοποιούμε στο μέγιστο τα κανάλια άμεσης
επικοινωνίας και ανταλλαγής πληροφοριών τόσο
στον ελλαδικό χώρο όσο και σε ευρωπαϊκό αλλά
και διεθνές επίπεδο, λαμβάνοντας υπόψη τη διε-
θνοποιημένη φύση του εγκλήματος στον κυβερ-
νοχώρο. Λαμβάνουμε αναφορές από τους οργανι-
σμούς NCMEC (National Center for Missing and
Exploited Children) και NCECC (Canada National
Child Exploitation Coordination Center), που
εδρεύουν σε ΗΠΑ και Καναδά. Ανταλλάσσονται
άμεσα πληροφορίες μέσω της Διεθνούς Αστυνο-

μικής Συνεργασίας με στόχο να φτάσουμε το συν-
τομότερο δυνατό στην ανακάλυψη των δραστών,
προστατεύοντας και οχυρώνοντας τους πολίτες.
Έτσι διατηρούμε το ποσοστό των εξιχνιάσεων ιδι-
αίτερα υψηλό.

Επιπλέον, στο πλαίσιο του European Multidisci-
plinary Platform Against Criminal Threats (EM-
PACT), στο οποίο συμμετέχει και η υπηρεσία μας,
πραγματοποιείται διαρκής συντονισμένη επιχεί-
ρηση των κρατών-μελών της ΕΕ με επικεφαλής τη
Europol για την καταπολέμηση των Επιθέσεων
ενάντια σε Πληροφοριακά Συστήματα (Attacks a-
gainst Information Systems), της Σεξουαλικής
Εκμετάλλευσης Ανήλικων (Child Sexual Exploita-
tion) και των Απατών με Ηλεκτρονικά Μέσα Πλη-
ρωμής (Non–cash payment fraud).

Συμμετέχουμε σε διεθνείς επιχειρήσεις, κοινές
δράσεις και έρευνες σε ευρωπαϊκό και παγκόσμιο
επίπεδο ανταλλάσσοντας τεχνογνωσία και καλές
πρακτικές με τους επικεφαλής και τους εμπειρογνώ-
μονες των αντίστοιχων υπηρεσιών ανά τον κόσμο.

Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι στελέχη μας συμ-
μετείχαν στην 6η Παγκόσμια Επιχείρηση Αναγνώ-
ρισης Σεξουαλικά Κακοποιημένων Ανήλικων Θυ-
μάτων (6th Victim Identification Task Force), που
πραγματοποιήθηκε στην έδρα της Europol, στη
Χάγη της Ολλανδίας, για τον εντοπισμό ανήλικων
θυμάτων σεξουαλικής κακοποίησης και διακίνη-
σης οπτικοακουστικού υλικού μέσω Διαδικτύου.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

στον Nίκο 
Τσιλιπουνιδάκη

ΒΑΣΙΛΗΣ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ

«Ακολουθούμε το γράμμα 
του νόμου και για 

τα τρολ του Διαδικτύου»

Ισχυρό όπλο των ηλεκτρονικών εγκληματιών είναι 
τα εξελιγμένα μέσα που χρησιμοποιούν, αλλά και εμείς 
είμαστε άρτια εκπαιδευμένοι και καλά οργανωμένοι

«

Ο διευθυντής της Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήματος μιλάει αποκλειστικά στην «Political»



Κατά τη διάρκεια της άσκησης εντοπίσαμε υλικό μέσω εξειδι-
κευμένης ψηφιακής έρευνας στο εμφανές και στο σκοτεινό
διαδίκτυο (dark web), που αφορούσε ανήλικο κορίτσι που
διέμενε στην Ελλάδα. Έπειτα από έρευνα προέκυψαν ηλε-
κτρονικά ίχνη και στη χώρα μας, τα οποία με την κατάλληλη
αξιοποίηση οδήγησαν στην ταυτοποίηση προσώπων και ακο-
λούθως στην εξιχνίαση της υπόθεσης. Σε θέματα σεξουαλι-
κής κακοποίησης και παιδικής πορνογραφίας η καρδιά μας
σφίγγεται.

Στον τομέα της καταπολέμησης της εκδικητικής πορνογρα-
φίας και της πορνογραφίας ανηλίκων, η υπηρεσία μας πραγ-
ματοποίησε πανελλαδική αστυνομική επιχείρηση με την κω-
δική ονομασία «Συγκοινωνούντα Δοχεία». Κατόπιν αξιοποί-
ησης πληροφοριακών στοιχείων και έπειτα από ενδελεχή
ψηφιακή διείσδυση και πολύμηνη ανάλυση προέκυψε ότι
χρήστες του Διαδικτύου διατηρούσαν πρόσβαση σε διακομι-
στές (servers) δημοφιλούς σελίδας κοινωνικής δικτύωσης
και διακινούσαν μεγάλο όγκο εγχώριου και διεθνούς υλικού
σεξουαλικής κακοποίησης ανηλίκων, καθώς και εκδικητικής
πορνογραφίας ανηλίκων και ενηλίκων.

Το επίμαχο υλικό εμπλουτιζόταν και ανανεωνόταν σε τακτι-
κή βάση ώστε να είναι δυνατή η διαρκής αγοραπωλησία και
ανταλλαγή ταυτόχρονα σε όλους τους διακομιστές. Μάλιστα,
σε πολλές περιπτώσεις γνωστοποιούσαν την πόλη διαμονής
των θυμάτων ή αντιστοίχιζαν το υλικό που κατείχαν σε άλλα
δημοφιλέστερα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, ώστε να είναι
δυνατή και η μελλοντική, απευθείας επικοινωνία των παρα-
ληπτών με τα θύματα και να τα εκβιάσουν για τη λήψη χρημα-
τικών ποσών ή για επιπλέον υλικό.

Στον τομέα των διαδικτυακών απατών και έπειτα από εμπε-
ριστατωμένη αστυνομική και ψηφιακή - διαδικτυακή έρευνα
η υπηρεσία μας εξιχνίασε υπόθεση κλοπής κρυπτονομισμά-
των και σε συνεργασία με το Ευρωπαϊκό Κέντρο Κυβερνοεγ-
κλήματος της Europol (EC3) και άλλες αστυνομικές αρχές
ταυτοποιήθηκαν τα στοιχεία αλλοδαπών, κατοίκων εξωτερι-
κού. Επίσης, πρόσφατα εξαρθρώθηκε πολυμελής εγκληματι-
κή οργάνωση, τα μέλη της οποίας προέβαιναν συστηματικά
σε απάτες με υπολογιστή με τη μέθοδο «Phishing». Η συνολι-
κή ζημία των θυμάτων υπερέβαινε τα 6 εκατ. ευρώ, ενώ η
έρευνα περιλάμβανε τεχνικές - ψηφιακές έρευνες μεγάλης
έκτασης και όγκου, αναλύσεις δεδομένων, ειδικές ανακριτι-
κές πράξεις και αστυνομικές έρευνες, από τη συνδυαστική
ανάλυση των οποίων προέκυψε η δράση της εγκληματικής
οργάνωσης.

Συνεπώς η υπηρεσία μας, εναρμονιζόμενη με τις νέες τά-
σεις του κυβερνοεγκλήματος, αντιμετωπίζει με ιδιαίτερη
ευαισθησία όλες τις υποθέσεις χωρίς αποκλεισμούς σε συ-
νεργασία με τις εισαγγελικές και άλλες αστυνομικές αρχές
εντός και εκτός της χώρας, ανταποκρινόμενη δυναμικά με
στόχο την προστασία του πολίτη.

Το τελευταίο καιρό έγινε πολύ μεγάλο θέμα η δράση
των τρολ του Διαδικτύου. Μπορεί να καταπολεμηθεί η
παραβατική δράση τους;

Το Διαδίκτυο αποτελεί έναν χώρο ελεύθερης έκφρασης των
χρηστών από όλο τον κόσμο και θα πρέπει να το αντιμετωπί-
ζουμε σεβόμενοι τις ατομικές ελευθερίες και τα ανθρώπινα
δικαιώματα. Στην περίπτωση όμως που οι αναρτήσεις παρα-
βαίνουν τη νομοθεσία, η υπηρεσία μας ακολουθεί τις προβλε-
πόμενες διαδικασίες εφαρμόζοντας το γράμμα του νόμου για
την ανακάλυψη των δραστών που πιθανόν να κρύβονται πίσω
από τη δυνάμει ανωνυμία που αισθάνονται ότι τους προσφέ-
ρει ένα διαδικτυακό προφίλ. Όσον αφορά τα αδικήματα που
ενδέχεται να συσχετίζονται με αντίστοιχες υποθέσεις, η υπη-
ρεσία μας κινείται, ανάλογα με το αδίκημα, είτε αυτεπαγγέλ-
τως είτε κατόπιν έγκλησης στην οποία οι θιγόμενοι θα πρέπει

να προσκομίσουν το σύνολο των διαθέσιμων αποδεικτικών
στοιχείων που κατέχουν. Στην περίπτωση αυτή είναι σημαντι-
κό να τονίσουμε ότι, εφόσον είναι δυνατό, καλό θα ήταν να δη-
μιουργηθεί ένα αντίγραφο των ψηφιακών αποδεικτικών στοι-
χείων, καθώς υπάρχει περίπτωση αυτά να διαγραφούν ανά
πάσα στιγμή και να μην είναι διαθέσιμα.

Επίσης, παρατηρούμε ότι οι παραβάτες επιδεικνύουν υψη-
λά επίπεδα προσαρμοστικότητας στις νέες τεχνολογίες, ενι-
σχύοντας παράλληλα τη συνεργασία και την εξειδίκευση. Στο
πλαίσιο αυτό, αξιοποιούν και τις τεχνικές Τεχνητής Νοημοσύ-
νης (AI) και Μηχανικής Μάθησης (ML) για να ενισχύσουν τις
δυνατότητές τους και να πραγματοποιήσουν πιο εξελιγμένες
και αποτελεσματικές κυβερνοεπιθέσεις.

Η πρόοδος της AI φέρνει μαζί της νέες προκλήσεις στην
παραπληροφόρηση, στην παραβίαση προσωπικών δεδομέ-

νων αλλά και στην παραγωγή deepfake εικόνων αλλά και
οπτικοακουστικού υλικού.

Αντίστοιχα και οι αρχές επιβολής του νόμου ανά τον κόσμο
αξιοποιούν τις τεχνολογίες αυτές, ενώ από εξειδικευμένες
εταιρείες αναπτύσσονται εργαλεία με τα οποία θα μπορούν να
εντοπιστούν μελλοντικά απατηλοί λογαριασμοί ή τα λεγόμενα
μποτ. Αναμένουμε τα αποτελέσματα από τη χρήση των εργα-
λείων αυτών με στόχο την αυτοματοποίηση της διαδικασίας
εντοπισμού αντίστοιχων προφίλ για την καλύτερη προστασία
των χρηστών του Διαδικτύου. Επιπλέον, ως μέρος της ψηφια-
κής στρατηγικής της η Ευρωπαϊκή Ένωση πρωτοστατεί στη
δημιουργία του πρώτου ολοκληρωμένου νόμου στον κόσμο
για την τεχνητή νοημοσύνη, μέσω της κίνησης του AI ACT, θέ-
λοντας να ρυθμίσει και να εξασφαλίσει καλύτερες συνθήκες
για την ανάπτυξη και τη χρήση αυτής της καινοτόμου τεχνο-
λογίας.

Οι προκλήσεις αυτές υπογραμμίζουν την ανάγκη για ενι-
σχυμένη επιτήρηση και ηθικά ρυθμιστικά πλαίσια για την εν-
σωμάτωση της δικαιοσύνης, της ανθρώπινης αξιοπρέπειας
και του σεβασμού των ανθρώπινων δικαιωμάτων στον κόσμο
της AI.

Οι καταγγελίες πολιτών βοηθούν την υπηρεσία να
«ψάξει» περισσότερο;

Οι πολίτες μπορούν να βοηθήσουν την υπηρεσία μας αναφέ-
ροντας ή καταγγέλλοντας παράνομες πράξεις που τελούνται
στο Διαδίκτυο. Να τονίσουμε ότι όσο πιο άμεσα καταγγελθεί
ένα αδίκημα τόσο περισσότερα στοιχεία θα μπορέσουμε να
συλλέξουμε συνεισφέροντας στην ακρίβεια και την αποτε-
λεσματικότητα των ερευνών. Επίσης, οι καταγγελίες θα πρέ-
πει να είναι όσο το δυνατόν πιο συγκεκριμένες και τεκμη-
ριωμένες και να περιλαμβάνουν όλα τα διαθέσιμα urls και
screenshots προκειμένου να παρέχουν τα απαραίτητα στοι-
χεία για την πλήρη διερεύνησή τους, καθώς ανά πάσα στιγμή
υπάρχει το ενδεχόμενο να διαγραφούν. Για τον λόγο αυτόν οι
πολίτες καλό θα ήταν να διατηρούν όλα τα διαθέσιμα απο-
δεικτικά στοιχεία που συνοδεύουν την καταγγελία και να
αναγράφουν και στοιχεία επικοινωνίας τους σε περίπτωση
που απαιτηθούν περισσότερες διευκρινίσεις για την περαι-
τέρω διερεύνηση.

Σημαντικό στοιχείο για τους πολίτες είναι να ξέρουν πού
και πώς πρέπει να απευθυνθούν. Η ΔΗΕ έχει δείξει τον τελευ-
ταίο καιρό πως η τεχνογνωσία και ο επαγγελματισμός των με-
λών της υπηρεσίας έχουν γίνει φόβητρο. Να υπενθυμίσουμε
ότι οι πολίτες μπορούν να καλούν στο 11188 για οποιαδήποτε
διευκρίνιση ή απορία για την καταγγελία που θέλουν να υπο-
βάλουν. Επίσης, ο υπουργός Προστασίας του Πολίτη Γιάννης
Οικονόμου είναι κοντά μας και δείχνει πάντα ιδιαίτερο ενδια-
φέρον για τις αποστολές μας.
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Η ΔΗΕ έχει δείξει τον τελευταίο 
καιρό πως η τεχνογνωσία και 
ο επαγγελματισμός των μελών 
της υπηρεσίας έχουν γίνει φόβητρο

«
«Σφίγγεται η καρδιά μας
σε θέματα σεξουαλικής

κακοποίησης και παιδικής
πορνογραφίας»



Α
νθρωποκυνηγητό έχουν εξαπολύσει οι άνδρες
του Ανθρωποκτονιών για τον εντοπισμό του
δράστη ή των δραστών της εκτέλεσης του

60χρονου Αλβανού, ο οποίος έπεσε νεκρός το βράδυ της
Πέμπτης στο Παλαιό Φάληρο. Από προχθές το βράδυ οι
αστυνομικοί «χτενίζουν» την περιοχή και προσπαθούν
μέσα από κάμερες ασφαλείας να βρουν το δρομολόγιο

των εκτελεστών, με τις πληροφορίες να
αναφέρουν πως «έχουν» σε βίντεο τον
δράστη.

Όσο για τα στοιχεία του θύματος, είναι
λίγο μπερδεμένα... Το επίθετό του
Droboniku ή Prifti και το όνομά του Thi-
mi, του Rolad ή Ronald και της Aleksan-
dra ή Aleksandri ή Aleksandi, ενώ φέ-

ρεται να είναι γεννημένος στην Αλβανία.
Σεσημασμένος με βαρύ παρελθόν είναι ο 60χρονος

που δέχτηκε επίθεση έξω από το σπίτι του στην οδό Άτ-
λαντος στο Παλαιό Φάληρο και μεταφέρθηκε εν ζωή στο
Νοσοκομείο «Ευαγγελισμός», όπου κατέληξε λίγο αρ-
γότερα παρά τις προσπάθειες των γιατρών. Το θύμα είχε
σταθμεύσει τη μηχανή του έξω από το σπίτι του και όταν
κατέβηκε ένας άγνωστος άνδρας με καλυμμένα τα χα-
ρακτηριστικά τον πλησίασε και τον πυροβόλησε 3 ή 4
φορές στο στήθος, σύμφωνα με μαρτυρίες κατοίκων.

Τι βλέπει η ΕΛΑΣ;
Στο σημείο βρέθηκαν δύο κάλυκες των 9mm που

εστάλησαν στα εγκληματολογικά εργαστήρια, ενώ μια
άλλη σφαίρα καρφώθηκε σε μπαλκόνι του 1ου ορόφου
πολυκατοικίας. Οι κάτοικοι είναι τρομοκρατημένοι. Η
δολοφονική επίθεση έγινε κοντά σε πολυσύχναστη παι-
δική χαρά, σε μια κατεξοχήν οικιστική περιοχή με κίνη-
ση όλες τις ώρες.

Ο 60χρονος άνδρας είχε εμπλακεί σε διάφορες υπο-

θέσεις και ήταν γνωστός των Αρχών. Πριν από αρκετό
καιρό είχε κατηγορηθεί για συμμετοχή σε εγκληματική
οργάνωση που εμπλέκεται σε διακίνηση ναρκωτικών και

λαθραίων τσιγάρων και σε απάτες μέσω πλαστογραφίας.
Το ξεκαθάρισμα λογαριασμών είναι δεδομένο. Η εμ-

πλοκή του σε διαφορετικές παραβατικές πράξεις δείχνει
ότι είχε ανοιχτά μέτωπα. Η πολύπλευρη δράση του δυ-
σκολεύει τις έρευνες και αυτό που εξετάζουν οι Αρχές
είναι η σύνδεση της δολοφονίας του 60χρονου με το
όχημα με το Καλάσνικοφ που βρέθηκε πριν από λίγες
μέρες στην οδό Νηρηιδών.

Στην πολύπλευρη παραβατική δράση του 60χρονου,
εκτός από τις υποθέσεις πλαστογραφίας και των λαθραί-
ων τσιγάρων, ο Prifti φέρεται να είχε με κάποιον τρόπο
εμπλοκή και σε υπόθεση που ερευνούσε η Δίωξη Ναρ-
κωτικών. 

Η εκτέλεσή του ήταν επαγγελματική και θύμιζε σε
πολλά τη δολοφονία των δύο Αλβανών υπηκόων σε κα-
φετέρια της Νέας Σμύρνης. Ο 60χρονος είχε βαρύ φάκε-
λο και σχέσεις στο παρελθόν με «οικογένειες» που είχαν
αντικρουόμενα συμφέροντα. 

Τι λέει γείτονας του θύματος
«Την ώρα της επίθεσης είχα βγάλει βόλτα τον σκύλο

μου. Θα μπορούσα να ήμουν στο λάθος μέρος τη λάθος
στιγμή. Περνάω τέτοιες ώρες ακόμη και με τα παιδιά
μου. Τι θα γινόταν αν ο δολοφόνος με έβλεπε μπροστά
του εκείνη τη στιγμή;», είναι οι αγωνιώδεις ερωτήσεις
κατοίκου της πολυκατοικίας όπου διέμενε το 60χρονο
θύμα και λόγω του φόβου του από το αιματηρό σκηνικό
μάς ζητάει να μη γράψουμε το όνομά του. «Δεν είχε δη-
μιουργήσει ποτέ πρόβλημα. Τον έβλεπα πολύ συχνά να
αφήνει τη μηχανή του στο ίδιο πάντα σημείο. Όταν έχει
καλό καιρό, η παιδική χαρά είναι γεμάτη παιδιά. Είναι
ήσυχη γειτονιά. Φανταστείτε η σφαίρα να μην καρφωνό-
ταν στο μπαλκόνι, αλλά στο κεφάλι κάποιου περαστικού
ή στον ένοικο του διαμερίσματος», συνέχισε ο γείτονας
του θύματος. 

Μια σοκαριστική υπόθεση συγκλονίζει την τοπική
κοινωνία της Ναυπάκτου τις τελευταίες ώρες. Ένας
57χρονος διευθυντής γυμνασίου στη
Ναύπακτο προσήλθε στο αστυνομικό
τμήμα της πόλης και κατήγγειλε ότι ενη-
μερώθηκε πως μαθητής της β’ γυμνασί-
ου, ηλικίας 13 ετών, δημιουργεί μέσω
εφαρμογής γυμνές φωτογραφίες μαθη-
τριών και τις επιδεικνύει σε άλλους μα-
θητές.

Στο πλαίσιο της προανάκρισης, προ-
σήλθε στο αστυνομικό τμήμα ο πατέρας ενός κοριτσιού

και κατήγγειλε ότι, όπως πληροφορήθηκε από την ίδια,
ο παραπάνω μαθητής και ακόμη ένας 13χρονος μέσω

application είχαν δημιουργήσει γυ-
μνές φωτογραφίες με τα πρόσωπα
διάφορων ανήλικων μαθητριών γυ-
μνασίου, μεταξύ των οποίων και της
κόρης του.

Από την προανάκριση προέκυψε
ότι τον τελευταίο μήνα οι δύο μαθητές
όντως δημιουργούσαν γυμνές φωτο-
γραφίες με τα πρόσωπα ανήλικων

κοριτσιών, με εφαρμογή που «αφαιρεί» τα ρούχα των

εικονιζόμενων και στη συνέχεια μοιράζονταν το υλικό
με άλλα άτομα. 

Μάλιστα, διαπιστώθηκε ότι ο ένας 13χρονος ήταν μέ-
λος ιδιωτικού γκρουπ σε γνωστή εφαρμογή ανταλλαγής
μηνυμάτων, όπου διακινούνταν πορνογραφικό υλικό
γυναικών και κοριτσιών.

Αξίζει να σημειωθεί ότι η Αστυνομία συνέλαβε τα παι-
διά και τους γονείς και των δύο 13χρονων και τους κατά-
σχεσε τα κινητά. Οι ανήλικοι αντιμετωπίζουν κατηγο-
ρίες για προσβολή γενετήσιας αξιοπρέπειας, πορνο-
γραφία ανηλίκων, εκδικητική πορνογραφία, ενώ οι γο-
νείς τους για παραμέληση εποπτείας ανηλίκου.

Ναύπακτος: 13χρονοι «έγδυναν» συμμαθήτριές τους με app και διακινούσαν τις φωτογραφίες
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Ξεκαθάρισμα λογαριασμών
δείχνει το βρόμικο παρελθόν

Γνώριμος των Αρχών ο Αλβανός 
που πυροβολήθηκε έξω από το σπίτι του

- Είχε κατηγορηθεί για συμμετοχή 
σε εγκληματική οργάνωση 

που εμπλέκεται με διακίνηση
ναρκωτικών και λαθραίων τσιγάρων

ΜΑΦΙΟΖΙΚΗ ΕΚΤΕΛΕΣΗ ΣΤΟ ΠΑΛΑΙΟ ΦΑΛΗΡΟ

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη



Ο
μόφωνα ένοχο για όλες τις πράξεις
και χωρίς ελαφρυντικό έκρινε τον
27χρονο οδηγό που παρέσυρε,

τραυμάτισε θανάσιμα και εγκατέλειψε την
21 ετών Έμμα πέρυσι τον Νοέμβριο στην
Καμάρα στο κέντρο της Θεσσαλονίκης.

Το Τριμελές Εφετείο Κακουργημάτων
Θεσσαλονίκης τού επέβαλε ποινή κάθειρ-
ξης 16,5 ετών και, σύμφωνα με την απόφα-
ση, η έφεση δεν έχει αναστέλλουσα δύναμη
στην εκτέλεση της ποινής, με συνέπεια ο
27χρονος καταδικασθείς να επιστρέψει
στις φυλακές. Νωρίτερα η εισαγγελέας της
έδρας είχε προτείνει να κηρυχθεί ένοχος
για επικίνδυνη οδήγηση που είχε ως αποτέ-
λεσμα τον θάνατο, εγκατάλειψη τροχαίου
ατυχήματος και οδήγηση χωρίς άδεια.

Κατά την αγόρευσή της η εισαγγελική
λειτουργός εξέφρασε την πεποίθηση ότι ο
κατηγορούμενος οδηγός έτρεχε πάνω από
το νόμιμο όριο ταχύτητας, αλλιώς -όπως εί-
πε- δεν θα εκσφενδόνιζε την πεζή στον αέ-
ρα. «Δεν έτρεχε ούτε με 104 χλμ./ώρα (σ.σ.:
όπως εκτίμησε ο πραγματογνώμονας) αλλά
ούτε με 55 χλμ./ώρα (σ.σ.: σύμφωνα με τον
τεχνικό σύμβουλο). Η αλήθεια είναι κάπου
στη μέση. Η ταχύτητα ήταν σημαντική για να
προκαλέσει αυτές τις βλάβες», σημείωσε.

Ξέσπασαν σε δάκρυα οι γονείς
Επίσης, η εισαγγελέας στάθηκε στην

απόφαση των γονιών της Έμμας να δωρί-
σουν τα ζωτικά της όργανα μετά τον θάνατό
της. «Ήταν πολυτραυματίας, κατέληξε έπει-
τα από πέντε μέρες. Οι γονείς, παρά τον πό-
νο τους, βρήκαν τη δύναμη να προσφέρουν
ζωή σε άλλους ανθρώπους που είχαν ανάγ-
κη, δωρίζοντας τα ζωτικά της όργανα», ήταν
τα χαρακτηριστικά λόγια της εισαγγελέως.

Η παραπάνω αναφορά, σε συνδυασμό
με άλλες αναφορές για τη ζωή της Έμμας,
προκάλεσε συγκινησιακή φόρτιση στους
γονείς, οι οποίοι ξέσπασαν σε δάκρυα.
Στην απολογία του ο 27χρονος κατηγο-
ρούμενος επέμεινε ότι το αυτοκίνητο πή-
γαινε με 55 χλμ./ώρα, τονίζοντας ότι είδε
ξαφνικά την παθούσα μπροστά του και δεν
μπόρεσε να αντιδράσει. Αρνήθηκε δε ότι
μετά την παράσυρση χτύπησε ξανά τη φοι-
τήτρια στην προσπάθειά του να φύγει, ενώ
ζήτησε συγγνώμη από την οικογένειά της
για την εγκατάλειψη.
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Καταπέλτης η εισαγγελέας 
για τον 27χρονο που τραυμάτισε

θανάσιμα και εγκατέλειψε 
το 21χρονο κορίτσι

Προφυλακίστηκε ο παλαιοημερολογίτης ιερέας για σεξουαλική επίθεση σε 12χρονο
Στη γραμμή της πλήρους άρνησης της κατηγορίας, ότι

προέβη σε γενετήσιες πράξεις με ένα αγόρι που δεν
έχει συμπληρώσει την ηλικία των δώδεκα ετών, κι-
νήθηκε η απολογία του 68χρονου παλαιοημερολο-
γίτη ιερέα από τη Σαλαμίνα. Ο κατηγορούμενος, ο
οποίος κατά την προσαγωγή του στα δικαστήρια
προσπαθούσε με τα ράσα να καλύψει το πρόσωπό
του, δήλωσε αθώος και υποστήριξε πως οι πράξεις
για τις οποίες κατηγορείται δεν αντιστοιχούν στα
όσα έχει περιγράψει το ανήλικο θύμα.

Παρά τους ισχυρισμούς του, ανακρίτρια και ει-
σαγγελέας διέταξαν την προφυλάκισή του για την κατηγο-
ρία των γενετήσιων πράξεων με ανήλικο που δεν συμπλή-
ρωσε τα 12 έτη κατ’ εξακολούθηση. O 68χρονος ρασοφόρος

συνελήφθη την περασμένη Κυριακή στη Σαλαμίνα μετά την
καταγγελία στις Αρχές από τους γονείς του 12χρονου.
Το αγόρι πριν από περίπου έναν μήνα τούς εκμυστη-
ρεύτηκε ότι ο ιερέας, ο οποίος διατηρεί στενή σχέση
με την οικογένεια, εκμεταλλευόταν την απουσία τους
και προέβαινε κατ’ επανάληψη σε γενετήσιες πρά-
ξεις. Το μαρτύριο του 12χρονου, σύμφωνα με την κα-
ταγγελία, ξεκίνησε τον περασμένο Ιανουάριο και μέ-
χρι τον Ιούνιο το αγόρι δεχόταν τις αρρωστημένες επι-
θέσεις του ιερέα. Οι γονείς ενημέρωσαν τις διωκτικές
αρχές, οι οποίες προχώρησαν στην έκδοση εντάλμα-

τος σύλληψης. Παράλληλα, διενεργήθηκε έρευνα στην οι-
κία και στον ιερό ναό, στον οποίο λειτουργούσε ο παλαιοη-
μερολογίτης ιερέας, με τους αστυνομικούς να προχωρούν

σε κατάσχεση ψηφιακών πειστηρίων, τα οποία θα ελεγχ-
θούν από το ηλεκτρονικό έγκλημα, μήπως περιέχουν απα-
γορευμένο υλικό πορνογραφίας.

Ο 68χρονος κατά το παρελθόν είχε απασχολήσει ξανά τις
δικαστικές αρχές για άλλες δύο καταγγελίες σεξουαλικής
παρενόχλησης και κακοποίησης ανηλίκων. Μάλιστα, για τη
μία από τις δύο υποθέσεις που αφορά γενετήσιες πράξεις
σε βάρος ενός 11χρονου το 2018 έχει καταδικαστεί πρωτό-
δικα, όμως η ποινή είναι με αναστολή και το Εφετείο δεν
έχει γίνει μέχρι σήμερα. Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κατη-
γορούμενος θεωρήθηκε επικίνδυνος τέλεσης νέων αδικη-
μάτων και έτσι μετά την απολογία του για τη νέα υπόθεση με
το 12χρονο αγόρι κρίθηκε προσωρινά κρατούμενος και
οδηγήθηκε στη φυλακή. 

Γράφει η Λία
Κοντοπούλου
liakontopoulou@gmail.com

«Δικαιωθήκαμε, αλλά το παιδί μας 
δεν γυρίζει πίσω», λέει η μάνα της

Για δικαίωση έκανε λόγο η μητέρα της 21χρονης Έμμας σχολιάζοντας την απόφα-
ση του Τριμελούς Εφετείου Κακουργημάτων Θεσσαλονίκης. Η μητέρα της Έμμας
Κέλλυ Καμπάκη μίλησε στην «Political» σχολιάζοντας την απόφαση του δικαστηρί-
ου: «Ατιμωρησία τέλος για τους δολοφόνους. Η Έμμα μου δεν θα γυρίσει πίσω. Σή-
μερα (σ.σ.: χθες) βγήκε η απόφαση του δικαστηρίου, σαν σήμερα κηδέψαμε το παιδί
μας. Η Έμμα στέλνει μηνύματα. Του είπα “θα περάσεις καλά εκεί τώρα που θα
πας”… Δεν ήθελα να τον κοιτάξω ούτε μια στιγμή. Δεν θέλω να αποτυπωθεί η εικόνα
του στο μυαλό μου. Με πληγώνει που η συνοδηγός δεν ζήτησε μια συγγνώμη. Δεν
έχω λόγια για την προκλητική της στάση. Υπήρχαν στιγμές μέσα στο δικαστήριο που
νόμιζα ότι θα καταρρεύσω, αλλά είχα χρέος απέναντι στο παιδί μου να σταθώ δυνα-
τή. Η αγάπη μου για την Έμμα με κρατάει δυνατή».

Από την πλευρά του ο πατέρας της αδικοχαμένης νεαρής φοιτήτριας υπογράμμι-
σε ότι «η απόφαση δεν φέρνει πίσω το παιδί μας», ενώ στάθηκε στο μήνυμα που
στέλνει με την ετυμηγορία του το δικαστήριο «σε όσους κυκλοφορούν εκεί έξω και
νομίζουν ότι ο δρόμος είναι πίστα». «Το δικαστήριο έκρινε, αποφάσισε και τιμώρη-
σε τον δολοφόνο του παιδιού μας», είπε κρατώντας στα χέρια του τα κεράκια που εί-
χε αγοράσει λίγη ώρα πριν από τη φονική παράσυρση η 21χρονη θέλοντας να κάνει
έκπληξη στη φίλη της, η οποία εκείνη τη μέρα είχε τα γενέθλιά της. 

Ομόφωνα ένοχος 
και16,5 χρόνια 
φυλακή για το... 
αίμα της Έμμας
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Τ
η μετάθεση επενδυτικών σχεδίων και την
αξιοποίηση της υπερβάλλουσας ρευστό-
τητας ή τη μείωσή της σε… ανεκτά επίπε-

δα «θυσιάζουν» μεγάλες αλλά και μικρομεσαίες
επιχειρήσεις, καθώς και νοικοκυριά, προκειμέ-
νου να προχωρήσουν σε πρόωρη αποπληρωμή

των δανείων τους, λόγω των
υψηλών επιτοκίων.

Όπως προκύπτει από τα στοι-
χεία της Τραπέζης της Ελλάδος,
ένα σημαντικό μέρος από τη μεί-
ωση των καταθέσεων τον Οκτώ-
βριο, εκτός της πληρωμής τρε-
χουσών φορολογικών και λει-
τουργικών υποχρεώσεων των

επιχειρήσεων, διοχετεύτηκε στην αποπληρωμή
δανείων. Ο Οκτώβριος βρήκε πολλές μεγάλες,
μεσαίες και μικρομεσαίες επιχειρήσεις με αυξη-
μένη ρευστότητα, ως αποτέλεσμα των αυξημέ-
νων εσόδων από τις πωλήσεις τους, είτε αυτές
σχετίζονται με τις εξαγωγές είτε με το αυξημένο
τουριστικό ρεύμα που σημειώθηκε και φέτος στη
χώρα μας. Έτσι, ενώ τον Σεπτέμβριο είχε σημει-
ωθεί αύξηση των καθαρών καταθέσεων κατά
2,229 δισ. ευρώ, έναν μήνα μετά σημειώθηκαν

εκροές 2,143 δισ. ευρώ, εκ των οποίων τα 2,044
δισ. ευρώ αφορούσαν απόσυρση καταθέσεων
από τις επιχειρήσεις. Βέβαια, ένα σημαντικό μέ-
ρος από αυτό το ποσό αφορούσε την απόδοση
του ΦΠΑ, κάτι που αποτυπώθηκε και στα επιπλέ-
ον έσοδα του προϋπολογισμού στο δεκάμηνο, τα
οποία επέτρεψαν επιπλέον παροχές από την
πλευρά της κυβέρνησης. 

Οι επιχειρήσεις, διαπιστώνοντας τη σημαντική
επιβάρυνση του κόστους εξυπηρέτησης των δα-
νείων τους, αλλάζουν τις προτεραιότητές τους και
θέτουν ως βασικό στόχο τη μείωση της έκθεσής
τους στον δανεισμό. Αξίζει να σημειωθεί ότι με
βασικό επιτόκιο του ευρώ στο 4%, το μέσο επιτό-
κιο δανείων για επιχειρήσεις, ελεύθερους επαγ-
γελματίες και αγρότες διαμορφώθηκε τον περα-
σμένο Σεπτέμβριο πάνω από το 7,5%. Σημειώνεται
ότι στο πλαίσιο των μέτρων προστασίας που έχει
λάβει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, λόγω της
ενεργειακής κρίσης και του πληθωρισμού, τα μό-

να δάνεια που έχουν κάποιο δίχτυ προστασίας
προς τα πάνω είναι τα στεγαστικά. Από εκεί και
πέρα, οι λήπτες επιχειρηματικών και καταναλωτι-
κών δανείων αλλά και οι χρήστες πιστωτικών
καρτών βρίσκονται στο… έλεος του Θεού!

Οι επιχειρήσεις που διαθέτουν επαρκή ρευ-
στότητα επέλεξαν τη λύση της πρόωρης, μερικής
ή ολικής αποπληρωμής δανείων τον Οκτώβριο,
ώστε να απαλλαγούν από τον… εφιάλτη του υψη-
λού κόστους χρήματος, μειώνοντας αισθητά ή
μηδενίζοντας τις οφειλές τους προς τις τράπεζες.
Η τάση αυτή καταγράφεται από το τελευταίο τρί-
μηνο του 2022 και συνεχίζεται με αυξημένους
ρυθμούς, καθώς υπάρχει αβεβαιότητα για τις οι-
κονομικές εξελίξεις το 2024, η οποία επιτείνεται
από τη σύρραξη Ισραήλ-Χαμάς, που ανά πάσα
στιγμή μπορεί να οδηγήσει σε νέο σπιράλ πλη-
θωρισμού και επιπλέον ανόδου των επιτοκίων.
Μάλιστα, σύμφωνα με πληροφορίες της «Politi-
cal», τα επιτελεία των τραπεζών διαπιστώνουν ότι
η τάση αποπληρωμής δανείων είναι ανάλογη με
το 2015, όταν υπήρχε η απειλή εξόδου από την
Ευρωζώνη, λόγω της αναταραχής που προκάλε-
σαν οι απανωτές… ανοησίες της συγκυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ!

HELLENIQ ENERGY
Ισχυρά κέρδη 968 εκατ.,
επενδύσεις 200 εκατ. 
και προμέρισμα

ΓΙAΝΝΗΣ 
ΣΤΟΥΡΝAΡΑΣ 
Ο ροκ σταρ 
των οικονομολόγων
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Η ένταση στην εξόφληση
υποχρεώσεων θυμίζει 

το… αμόκ του 2015! 

Οι επιχειρήσεις αποπληρώνουν 
δάνεια και μεταθέτουν επενδύσεις 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com



Τ
ον Ιούνιο του 2012, σε μια ιδιαίτερα
κρίσιμη συγκυρία για τη χώρα, όταν
ο Γιάννης Στουρνάρας κάθισε στην

«ηλεκτρική καρέκλα» του υπουργείου Οι-
κονομικών, οι «New York Times» σε δημο-
σίευμά τους τον χαρακτήρισαν «ροκ σταρ

των οικονομολόγων». Στο
ίδιο δημοσίευμα αναφερόταν
πως ο Γιάννης Στουρνάρας
είναι ένας από τους λίγους
οικονομολόγους που λει-
τουργούν εκτός πολιτικής
των κομμάτων και επίσης
βασική πηγή πληροφοριών
για τους ξένους πιστωτές

που ζητούσαν ρεαλιστικές εκτιμήσεις για
την πραγματική κατάσταση της οικονομίας.

Ευρωπαϊστής
Ο διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος

ήταν και παραμένει απολύτως αφοσιωμένος
στην ευρωπαϊκή ιδέα. Ως ένας από τους κο-
ρυφαίους οικονομολόγους της χώρας, συμ-
μετείχε στις διαπραγματεύσεις για την έντα-
ξη της Ελλάδος στη ζώνη του ευρώ πριν από
περίπου μια εικοσαετία. Την περίοδο 2012-
2014 υπηρέτησε τη χώρα του -στο ίδιο
υπουργικό συμβούλιο με τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη- ως υπουργός Οικονομικών και ήταν
επικεφαλής στις δύσκολες διαπραγματεύ-
σεις με την Ευρώπη και το ΔΝΤ για το χρέος.

«Την εποχή εκείνη, το 2012-2014, πολλοί
πίστευαν ότι η Ελλάδα έπρεπε να βγει από
το ευρώ για το δικό της συμφέρον. Ίσχυε
εντελώς το αντίθετο. Η έξοδος από το ευρώ
θα είχε πλήξει σοβαρά όχι μόνο την Ελλά-
δα αλλά ολόκληρη την ευρωζώνη. Το 80%
των αναλυτών έκανε λάθος εκείνη την
εποχή», έχει τονίσει ο διοικητής της Τρα-
πέζης της Ελλάδος, με τον ίδιο να μη σκέ-
φτεται ούτε δευτερόλεπτο το Grexit.

Πρακτικός και αποφασιστικός
Θεωρείται άνθρωπος πρακτικός και απο-

φασιστικός. Όσοι έχουν συνεργαστεί μαζί
του τον περιγράφουν ως έναν συστηματικό,
πειθαρχημένο και ικανότατο διαπραγμα-
τευτή, αλλά παράλληλα έναν άνθρωπο ευ-
γενικό και κοσμοπολίτη, που διακρίνεται
για την επιμονή του. 

Ο Γιάννης Στουρνάρας γεννήθηκε στις 10
Δεκεμβρίου 1956 στην Αθήνα, ενώ κατάγε-
ται από τη Γλύφα Φθιώτιδας (από τη μεριά
του πατέρα του) και από τους Λαμπιώτες

Ρεθύμνου (από τη μεριά της μητέρας του).
Ο πατέρας του, Θανάσης Στουρνάρας, ήταν
αγωνιστής της Εθνικής Αντίστασης, γραμ-
ματέας του Εθνικού Απελευθερωτικού
Μετώπου (ΕΑΜ) Φθιώτιδας και στενός φί-
λος του Γιάννη Σκουλαρίκη, πρώτου
υπουργού Δημόσιας Τάξης του ΠΑΣΟΚ
(1981-1985).

Οι λαμπρές σπουδές 
και η επαγγελματική πορεία

Σπούδασε στο Οικονομικό Τμήμα του
Πανεπιστημίου Αθηνών και συνέχισε τις
σπουδές του στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρ-
δης, του οποίου αναγορεύτηκε διδάκτωρ
Οικονομικής Θεωρίας και Πολιτικής (PhD
in Economic Theory and Policy). Έχει δια-
τελέσει ειδικός σύμβουλος στο υπουργείο
Εθνικής Οικονομίας από το 1986 έως το
1989 (με υπουργό πρώτα τον Κώστα Σημίτη
και μετά τον Παναγιώτη Ρουμελιώτη), ειδι-
κός σύμβουλος στην Τράπεζα της Ελλάδος
(1989-1994), τακτικό μέλος της Οικονομι-
κής και Νομισματικής Επιτροπής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (1994-2000), αντιπρό-
εδρος της Δημόσιας Επιχείρησης Αερίου
(ΔΕΠΑ, 1994-1997), πρόεδρος και διευθύ-
νων σύμβουλος της Εμπορικής Τράπεζας
(2000-2004). Από το 1989 διδάσκει στο Οι-
κονομικό Τμήμα του Πανεπιστημίου Αθη-
νών. Είναι επίσης γενικός επιστημονικός
διευθυντής του Ιδρύματος Οικονομικών
και Βιομηχανικών Ερευνών.

Στις 17 Μαΐου 2012, κατά τον διορισμό
της υπηρεσιακής κυβέρνησης του Πανα-
γιώτη Πικραμμένου από τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας Κάρολο Παπούλια, ανέλαβε
το υπουργείο Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας μέχρι τη διενέργεια
εκλογών στις 17 Ιουνίου 2012.

Ο Γιάννης Στουρνάρας, μετά την άρνηση
του Βασίλη Ράπανου λόγω προβλημάτων
υγείας, επελέγη στις 26 Ιουνίου 2012 ως
νέος υπουργός Οικονομικών στην κυβέρ-
νηση συνεργασίας ΝΔ-ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

Στις 11 Ιουνίου 2014 ανακοινώθηκε πως
το Γενικό Συμβούλιο της Τραπέζης της Ελ-
λάδος, ενόψει της αποχώρησης του διοι-
κητή Γιώργου Προβόπουλου, αποφάσισε
ομόφωνα να προτείνει προς το υπουργικό
συμβούλιο τον διορισμό του Γιάννη Στουρ-
νάρα στη θέση του διοικητή. Στις 20 Ιουνί-
ου ορκίστηκε στη θέση του διοικητή της
Τραπέζης της Ελλάδος. Είναι παντρεμένος
με τη Λίνα Στουρνάρα και έχει δύο κόρες
και μία εγγονή.
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Γράφει 
η Αμαλία 
Κάτζου

amaliakatzou@gmail.com

ΓΙAΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝAΡΑΣ

Ο ροκ σταρ των οικονομολόγων

Ο διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος είναι 
απολύτως αφοσιωμένος στην ευρωπαϊκή ιδέα 

- Η δύσκολη περίοδος 2012-2014
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Στις βασικές επιδιώξεις μιας βιώσιμης τουρι-
στικής ανάπτυξης περιλαμβάνονται η ισότητα, η
διαφορετικότητα και η συμπερίληψη ώστε να
υπάρχει ελεύθερη και ανεμπόδιστη πρόσβαση για
όλους στην Ελλάδα με στόχο την ισότιμη ταξιδιω-
τική εμπειρία.

Για ταξίδια χωρίς αποκλεισμούς το Ινστιτούτο του
Συνδέσμου Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων
(ΙΝΣΕΤΕ) προτείνει πέντε δέσμες προτάσεων για μια
περισσότερο συμπεριληπτική ταξιδιωτική εμπειρία.

Ευαισθητοποίηση της κοινωνίας είναι η πρώτη
πρόταση, ώστε τόσο ο ιδιωτικός όσο και ο δημόσιος
τομέας να αναπτύξουν περαιτέρω πρωτοβουλίες

ευαισθητοποίησης του κοινού. Προσβάσιμοι δημό-
σιοι χώροι είναι η δεύτερη πρόταση του ΙΝΣΕΤΕ, κα-
θώς το υπάρχον θεσμικό πλαίσιο θέτει μεν την προ-
σβασιμότητα ως αναπόσπαστο στοιχείο των κτηρίων
και των υπαίθριων χώρων, ωστόσο θα πρέπει να ει-
σαχθούν βελτιώσεις, ενώ προκύπτουν περιπτώσεις
όπου χρειάζεται οι υφιστάμενες διευκολύνσεις να
συμμορφωθούν με τις απαιτούμενες προδιαγραφές.

Η τρίτη δέσμη προτάσεων αφορά τη διάχυση της
πληροφορίας για τα άτομα με αναπηρία, είτε πρόκει-
ται για μόνιμους κατοίκους είτε για επισκέπτες, ενώ
οι λεπτομερείς, αξιόπιστες και πιστοποιημένες πλη-
ροφορίες αποτελούν απαραίτητη προϋπόθεση για τη

λήψη ταξιδιωτικών αποφάσεων. Η επόμενη πρόταση
αφορά τις εκπαιδευτικές ανάγκες και δεξιότητες στον
τουριστικό τομέα για την ανάπτυξη ενός χωρίς απο-
κλεισμούς εργασιακού περιβάλλοντος και για την
εξυπηρέτηση όλων των πελατών χωρίς διακρίσεις.

Τελευταία και κρίσιμη πρόταση είναι η ανάπτυξη
εταιρικής πολιτικής και ταξιδιωτικών εμπειριών που
προάγουν τη συμπερίληψη από τον ιδιωτικό τομέα
με εταιρικές δεσμεύσεις, συγκεκριμένη εταιρική
πολιτική και παροχή επαρκών πόρων. Διεθνή
brands όπως η Marriott και η TUI έχουν διατυπώσει
σχετικές εταιρικές δεσμεύσεις.

Ρ. Σαβ.

ΙΝΣΕΤΕ: 5 βασικές προτάσεις για ταξίδια χωρίς αποκλεισμούς στην Ελλάδα

«Κ
λείδωσε» η αύξηση στα
διόδια των αυτοκινητό-
δρομων, μιας και το 2024

θα φτάσει στο 7,6%, ενώ το 2025 προ-
βλέπεται νέα αύξηση κατά 2%, όπως
και για το 2026, όταν επίσης η αύξηση
θα κυμανθεί στο 2%.

Έπειτα από μια μεγάλη περίοδο επα-
ναλαμβανόμενων συναντήσεων και
διαπραγματεύσεων της ηγεσίας του
υπουργείου Υποδομών και Μεταφο-
ρών με τους εκπροσώπους των εται-
ρειών παραχώρησης, είχε αποφασι-
στεί προσαύξηση για το 2023 στο 12%, η
οποία δεν εισπράχθηκε ποτέ. Οι απο-
φάσεις που πάρθηκαν αφορούν το μοί-
ρασμα του ποσοστού σε τρεις δόσεις,
ώστε να υπάρξει η μικρότερη δυνατή
επιβάρυνση του Έλληνα φορολογού-
μενου και μέρος αυτής να απορροφή-
σουν οι ίδιες οι εταιρείες.

Να θυμίσουμε πως είχε προηγηθεί
το «πάγωμα» των τιμών των διοδίων
τον προηγούμενο χρόνο και για τα
διαφυγόντα έσοδα των εταιρειών πα-
ραχώρησης το αρμόδιο υπουρ-
γείο, σε ενημέρωσή του, ανέ-
φερε πως το Δημόσιο δεν πρό-
κειται να προβεί σε καμία απο-
ζημίωση προς τους παραχωρη-
σιούχους.

Η εξαίρεση θα αφορά αποζη-
μιώσεις για τη διευκόλυνση των
εκλογικών διαδικασιών, καθώς και για
τα μέτρα που ελήφθησαν λόγω της κα-
κοκαιρίας «Daniel», οι οποίες θα κυ-
μανθούν από 6 έως 10 εκατ. ευρώ.

Τι είπε ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος

«Μια ήδη αναληφθείσα συμβατική
υποχρέωση διαχειρίστηκε με τέτοιον

τρόπο από την πολιτική ηγεσία
του υπουργείου ούτως ώστε να
επιβαρύνει έναν χρόνο αργότε-
ρα τους οδηγούς, να μην επιβα-
ρύνει με κάποια αποζημίωση

τον Έλληνα φορολογούμενο συ-
νολικά και να γίνει όσο πιο ήπια
και σταδιακά γίνεται», σημείωσε

ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Παύλος
Μαρινάκης κατά τη διάρκεια της ενη-
μέρωσης των πολιτικών συντακτών,
αναφερόμενος στο θέμα.

Να θυμίσουμε πως μεταξύ υπουργεί-
ου και εταιρειών είχαν σημειωθεί έντο-
νες αντιδράσεις τον περασμένο Αύγου-
στο. Αφορμή στάθηκαν κάποιες ανακοι-
νώσεις των εταιρειών πως από τον Σε-
πτέμβριο θα προχωρούσαν σε αυξήσεις
των τελών διοδίων, χωρίς καμία ενημέ-
ρωση, αιφνιδιάζοντας το υπουργείο.

Ακολούθησε σε έντονο ύφος ανακοί-
νωση του υπουργείου Υποδομών λέ-
γοντας πως βούληση της πολιτικής
ηγεσίας του υπουργείου ήταν η εξεύ-
ρεση μιας ρεαλιστικής λύσης χωρίς την
επιβάρυνση του πολίτη για το 2023. Η
ανακοίνωση έκανε επίσης λόγο για
αναξιοπιστία από πλευράς εταιρειών
και πως το υπουργείο θα εξαντλούσε
κάθε δυνατότητα που είχε για να επιτύ-
χει την αναστολή των μονομερών ενερ-
γειών των εταιρειών με θετικά τότε
αποτελέσματα.

Τι συμφώνησαν παραχωρησιούχοι 
και υπουργείο Υποδομών και Μεταφορών

Πρωτοχρονιά με αύξηση 7,6% στα διόδια

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου
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Ι
σχυρή δυναμική στο εν εξελίξει
επενδυτικό πρόγραμμα, ύψους
200 εκατ. ευρώ, κερδοφορία 968

εκατ. ευρώ και προμέρισμα 0,30 ευρώ
ανά μετοχή συνθέτουν το τρίπτυχο της
θετικής εικόνας που παρουσίασε η
Helleniq Energy στο εννεάμηνο.

Σύμφωνα με τον ισολογισμό, τα συγ-
κρίσιμα κέρδη προ φόρων, τόκων και
αποσβέσεων στο τέλος του γ’ τριμήνου
διαμορφώθηκαν στα 400 εκατ. ευρώ,
συμβάλλοντας καθοριστικά για την τε-
λική διαμόρφωσή τους στο εννεάμηνο
στα 968 εκατ. ευρώ. Από την άλλη πλευρά, τα συγ-
κρίσιμα καθαρά κέρδη γ’ τριμήνου διαμορφώθηκαν
στα 218 εκατ. ευρώ, ενώ σε επίπεδο εννεάμηνου
έπιασαν τα 496 εκατ. ευρώ. Τα δημοσιευμένα καθα-

ρά κέρδη γ’ τριμήνου διαμορφώθηκαν
στα 300 εκατ. ευρώ έναντι 252 εκατ. ευ-
ρώ το αντίστοιχο περσινό διάστημα, ενώ
στο εννεάμηνο έφτασαν τα 462 εκατ. ευ-
ρώ από 1,121 δισ. ευρώ πέρυσι. Επιπλέ-
ον, αξίζει να σημειωθεί ότι ο καθαρός
δανεισμός μειώθηκε κατά 500 εκατ. και
διαμορφώθηκε στο 1,48 δισ. ευρώ ως
αποτέλεσμα των θετικών ταμειακών ρο-
ών στο εννεάμηνο του 2023.

Με βάση τα αποτελέσματα εννεαμήνου και τις
προοπτικές για το σύνολο του έτους 2023, το διοι-
κητικό συμβούλιο της Helleniq Energy Holdings
αποφάσισε τη διανομή προσωρινού μερίσματος
0,30 ευρώ ανά μετοχή. Το γ’ τρίμηνο του έτους, λό-
γω της ισχυρής ζήτησης που παρουσίασε η τουρι-
στική κίνηση, συνέβαλε καθοριστικά ώστε η Helle-
niq Energy να επιτύχει πολύ καλές επιδόσεις σε
όλες τις δραστηριότητες. Επιπλέον, τα περιθώρια
διύλισης και η αύξηση των εξαγωγών συνέβαλαν
ώστε τα μεγέθη του ισολογισμού να παραμείνουν
σε τροχιά... success story!

Σημείο-κλειδί για την εικόνα των μεγεθών στο εν-
νεάμηνο ήταν η αύξηση της παραγωγής πετρελαι-
οειδών κατά 5%, φτάνοντας τα 3,65 εκατ. τόνους και
τις πωλήσεις να διαμορφώνονται στα 3,84 εκατ. τό-
νους. Αξίζει να σημειωθεί ότι οι εξαγωγές του ομί-
λου ανήλθαν στο 46% του συνολικού όγκου των πω-
λήσεων, ενώ αυξημένη συνεισφορά είχαν η εγχώρια
εμπορία αλλά και οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειες,
όπου ο όμιλος αυξάνει με ταχείς ρυθμούς την εγκα-
τεστημένη ισχύ.

Με το βλέμμα στο 2025 και στις ΑΠΕ
Το εξαιρετικά επιτυχημένο διοικητικό δίδυμο υπό

τους Ιωάννη Παπαθανασίου και Ανδρέα Σιάμισιη
υλοποιεί δυναμικά το στρατηγικό πλάνο Vision 2025,
το οποίο επικεντρώνεται στις υφιστάμενες δραστη-
ριότητες και στην ανάπτυξη των projects που αφο-

ρούν την πράσινη μετάβαση.
Το στρατηγικό πλάνο είναι δομημένο

στην αναμενόμενη αύξηση της ζήτησης
για ενέργεια τα επόμενα έτη, με την
παγκόσμια ζήτηση για πετρελαϊκά προ-
ϊόντα να παραμένει ισχυρή για την επό-
μενη δεκαετία, στη μετάβαση σε οικο-
νομία χαμηλού άνθρακα με αύξηση της
ηλεκτρικής ενέργειας και, κυρίως, των
ΑΠΕ και στο θετικό μακροοικονομικό
περιβάλλον στην Ελλάδα, με αυξανό-
μενες επενδύσεις και άνοδο του ΑΕΠ
υψηλότερα του μέσου όρου της Ευρώ-

πης, καθώς και βελτίωση της πιστοληπτικής αξιολό-
γησης της χώρας. Η στρατηγική της Helleniq στο-
χεύει στην αξιοποίηση των ταμειακών ροών για την
περαιτέρω αναβάθμιση της αποδοτικότητας των κύ-
ριων δραστηριοτήτων και την επιτάχυνση των επεν-
δύσεων στην ενεργειακή μετάβαση, στοχεύοντας σε
μεγέθυνση της κερδοφορίας και αυξανόμενη συνει-
σφορά από πιο βιώσιμες δραστηριότητες.

Στον τομέα της ενέργειας ο Όμιλος Helleniq
Energy έχει σημειώσει θεαματικές επιδόσεις, με τη
θυγατρική Ηelleniq Renewables να διαθέτει στο
τέλος του γ’ τριμήνου εγκατεστημένη ισχύ 356 MW
και έργα σε προχωρημένα στάδια ανάπτυξης με συ-
νολική ισχύ 0,7 GW στην Ελλάδα και στη Ρουμανία,
μετά και την ολοκλήρωση σειράς συμφωνιών κατά
τη διάρκεια του γ’ τριμήνου. 

Επιπλέον, πρόσφατα ανακοινώθηκε μια νέα συμ-
φωνία για εξαγορά έργων ΑΠΕ με συνολική ισχύ 26
MW στην Κύπρο, η δεύτερη εντός του 2023 στην κυ-
πριακή αγορά, ενισχύοντας περαιτέρω την παρουσία
αλλά και τη γεωγραφική διασπορά του χαρτοφυλα-
κίου. Ο όμιλος επιταχύνει την ανάπτυξή του στον
κλάδο των ΑΠΕ με στόχο την επίτευξη εγκατεστημέ-
νης ισχύος τουλάχιστον 1 γιγαβάτ μέχρι το 2025, ενώ
το συνολικό χαρτοφυλάκιο έργων υπό ανάπτυξη
ανέρχεται σε 4,2 γιγαβάτ.

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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Σημείο-κλειδί για την εικόνα 
των μεγεθών στο εννεάμηνο 

ήταν η αύξηση της παραγωγής 
πετρελαιοειδών κατά 5% 

- «Τρέχει» το success story 
στην πράσινη μετάβαση

Helleniq Energy:
Ισχυρά κέρδη 968 εκατ.,

επενδύσεις 200 εκατ.
και προμέρισμα

Το εξαιρετικά επιτυχημένο 
διοικητικό δίδυμο 
υπό τους Ιωάννη Παπαθανασίου 
και Ανδρέα Σιάμισιη υλοποιεί 
δυναμικά το στρατηγικό πλάνο 
Vision 2025, το οποίο 
επικεντρώνεται στις υφιστάμενες
δραστηριότητες και 
στην ανάπτυξη των projects που
αφορούν την πράσινη μετάβαση



ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΔΕΚΕMBΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL ΕΛΛΑΔΑ38
Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
ΙΑ

Οργανικές μπαταρίες «made in Greece»
Μ

ια επένδυση στρατηγικής ση-
μασίας για την περαιτέρω προ-
ώθηση και επίτευξη των στό-

χων ενεργειακής μετάβασης με ορίζον-
τα το 2030 στην Ελλάδα σχεδιάζει η γερ-
μανική startup εταιρεία CMBlu Energy
AG. Με πληροφορίες να θέλουν τις σχε-
τικές συζητήσεις να βρίσκονται στην τε-
λική ευθεία, η γερμανική εταιρεία εξε-
τάζει τη δημιουργία μονάδας παραγω-

γής οργανικών μπατα-
ριών από ανακυκλωμένο
πλαστικό σε Μεγαλόπο-
λη ή Πτολεμαΐδα.

Το ύψος της επένδυ-
σης υπολογίζεται σε 100
εκατ. ευρώ και αναμέ-
νεται να «ξεδιπλωθεί»
σε δύο φάσεις, με την

πρώτη φάση να υπολογίζεται στα 50
εκατ. ευρώ, ανάλογα και με την κλίμα-
κα της γραμμής παραγωγής που θα
σχεδιαστεί ή ακόμη αν θα σχεδιαστεί
και 2η γραμμή παραγωγής. Σημειώνε-
ται ότι μόλις τον περασμένο μήνα η
γερμανική startup εξασφάλισε χρημα-
τοδότηση 100 εκατ. ευρώ από τον αυ-
στριακό κατασκευαστικό κολοσσό
Strabag -βρίσκονται σε συνεργασία- τα
οποία θα διατεθούν για την υλοποίηση
της συγκεκριμένης επένδυσης.

Όπως προαναφέρθηκε, εξετάζονται
δύο περιοχές (Μεγαλόπολη και Πτολε-
μαΐδα) για την εγκατάσταση της μονά-
δας, με την τελική επιλογή να αφορά
κομμάτι των τελικών συζητήσεων. Ως
προς το χρονοδιάγραμμα, οι αρχικές
εκτιμήσεις και προθέσεις των Γερμα-
νών αναφέρουν περί τα μέσα του 2025
να τεθεί σε λειτουργία το νέο εργοστά-
σιο, συνολικής παραγωγικής δυναμι-
κότητας περί το 1 Γιγαβάτ ετησίως.

Παράλληλα με τη διαδικασία λήψης
της τελικής επενδυτικής απόφασης,
πληροφορίες αναφέρουν ότι αναζη-
τούνται και συζητιούνται συνέργειες με
εγχώριους παίκτες της ελληνικής αγο-
ράς που έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον
για την επένδυση.

Η πρωτοποριακή τεχνολογία
με την ονομασία «SolidFlow»

Σημειώνεται ότι η εταιρεία διαθέτει
μια μοναδική τεχνολογία με την ονομα-
σία «SolidFlow», γεγονός που αποτελεί
και το ανταγωνιστικό της πλεονέκτημα
προκειμένου να τεθεί «επικεφαλής» του
όλου εγχειρήματος. Η τεχνολογία Solid-
Flow μπορεί να εξυπηρετείται σε τοπικό
επίπεδο, διασφαλίζοντας ανεξαρτησία

του κλάδου από τις διεθνείς εφοδιαστι-
κές αλυσίδες και μεγιστοποιώντας ταυ-
τόχρονα την αξία και τον αντίκτυπο σε
τοπικό επίπεδο. Η επιδίωξη της εταιρεί-
ας είναι αφενός η δραστηριοποίηση και
διάθεση των προϊόντων της στην ελληνι-
κή αγορά, αφετέρου οι γειτονικές αγο-
ρές για την εξαγωγή των προϊόντων της.

Τέλος, το project επιδιώκεται να εν-
ταχθεί στο βιομηχανικό πρόγραμμα
«Produce e-Green» του ΥΠΕΝ, που
αξιοποιεί κεφάλαια του Ταμείου Ανά-
καμψης προκειμένου να λάβει χρημα-
τοδότηση βάσει των όσων προβλέπει το
πρόγραμμα και να τύχει ταχύτερη δια-
δικασία ωρίμανσης.

Η CMBlu Energy, με έδρα στο Alze-
nau της Γερμανίας, έκανε την εμφάνισή

της το 2011. Έχει κερδίσει χρηματοδό-
τηση 100 εκατ. ευρώ από την ευρωπαϊκή
εταιρεία τεχνολογίας και κατασκευών
Strabag, αυξάνει την παραγωγή της και
έχει συμβόλαια με μεγάλες επιχειρή-
σεις κοινής ωφέλειας. Αναπτύσσει και
παράγει μπαταρίες υψηλής απόδοσης
και τα συστήματά της είναι πλήρως ανα-
κυκλώσιμα, απαλλαγμένα από σπάνια
μέταλλα, ενώ μπορούν να αποθηκεύουν
και να παρέχουν ενέργεια για 2-3 φορές
περισσότερο χρόνο ανά κύκλο απ’ ό,τι οι
μπαταρίες ιόντων λιθίου, οι οποίες ανα-
πτύσσονται για τετράωρη διάρκεια,
ιδίως στις δυτικές πολιτείες των ΗΠΑ,
όπως η Αριζόνα και η Καλιφόρνια.

Υπενθυμίζεται ότι ο γενικός γραμ-
ματέας Ενέργειας και Ορυκτών Πρώ-
των Υλών του υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας Αριστοτέλης Αϊ-
βαλιώτης, μιλώντας πριν από λίγες μέ-
ρες στο συνέδριο Plastainability 2023,
αποκάλυψε την πρόθεση επενδυτών
να προχωρήσουν στη δημιουργία μιας
τέτοιας μονάδας. Τόνισε παράλληλα τη
χρησιμότητα του πλαστικού, εξήγησε
ότι τα πλαστικά υλικά θα βρεθούν στην
πρώτη γραμμή των Ανανεώσιμων Πη-
γών Ενέργειας (ΑΠΕ), αφού θα χρησι-
μοποιηθούν σε μεγάλο βαθμό στα με-
γάλα υπεράκτια αιολικά πάρκα που
προωθεί η κυβέρνηση για να κατα-
σκευαστούν μέχρι το 2040.

Στις τελικές λεπτομέρειες βρίσκεται, σύμφωνα με
νεότερες πληροφορίες της «Political», η κατάρτιση του
Οδηγού για το πρόγραμμα του ΥΠΕΝ «Φωτοβολταϊκά
σε επιχειρήσεις», με την προδημοσίευση να αναμένε-
ται τις επόμενες μέρες και σίγουρα πριν από το τέλος
του χρόνου. Ίδιες πληροφορίες σημειώνουν ότι επιλέ-
ξιμα έργα θα είναι μόνο εκείνα που συνδυάζονται με
μπαταρία, ενώ επιδότηση θα δίδεται τόσο για το φωτο-
βολταϊκό όσο και για την μπαταρία, με τη διαφορά ότι η
επιδότηση για την μπαταρία θα είναι σημαντικά υψηλό-
τερη σε σχέση με την επιδότηση για τη φωτοβολταϊκή
εγκατάσταση. Αξίζει να σημειωθεί ότι η «επιλεξιμότη-
τα» των έργων του Προγράμματος έχει απασχολήσει
έντονα τους αρμοδίους που, όπως όλα δείχνουν, φαίνε-

ται να καταλήγει σε έργα που συνδυάζονται με μπατα-
ρία, ενώ προηγούμενη «εκδοχή» του προγράμματος
ήθελε να δικαιούνται επιδότησης και «απλά» φωτο-
βολταϊκά, κάτι που πλέον, όπως αναφέρουν πληροφο-
ρίες, έχει φύγει από το τραπέζι. Ως γνωστόν, το πρό-

γραμμα έχει προϋπολογισμό 160 εκατ. ευρώ με χρημα-
τοδότηση από το Ταμείο Ανάκαμψης. Φορέας υλοποί-
ησης του θα είναι το ΤΑΙΠΕΔ και διαδικαστικά θα ακο-
λουθηθεί παρόμοια διαδικασία με την περίπτωση του
προγράμματος «Φωτοβολταϊκά στη στέγη», δηλαδή
άνοιγμα πλατφόρμας, αιτήσεις κοκ.

Tα επιλέξιμα συστήματα θα είναι zero feed-in, δηλα-
δή θα έχουν τη δυνατότητα έγχυσης στο δίκτυο της πα-
ραγόμενης ηλεκτρικής ενέργειας. Επομένως η ηλε-
κτροπαραγωγή θα μπορεί είτε να καταναλώνεται απευ-
θείας (ταυτοχρονισμός) είτε να αποθηκεύεται σε μπα-
ταρία ώστε να αξιοποιείται κάποιο μεταγενέστερο χρο-
νικό διάστημα.

Μ. Μαστ.

Έρχεται οδηγός για το πρόγραμμα «Φωτοβολταϊκά σε επιχειρήσεις» - Ποια τα επιλέξιμα έργα

Γράφει 
o Μιχάλης  

Μαστοράκης
mikle_mastorakis@msn.com

Στα σκαριά το deal με τη γερμανική CMBlu Energy 
που σχεδιάζει να επενδύσει 100 εκατ. ευρώ 

για τη δημιουργία μονάδας παραγωγής 
σε Μεγαλόπολη ή Πτολεμαΐδα



ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΔΕΚΕMBΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL BUSINESS39

Ο
ΙΚ

Ο
Ν

Ο
Μ

ΙΑ

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: Αμαλία Κάτζου

Π
εραιτέρω στηρίγματα αναζητά το ελληνικό χρημα-
τιστήριο προκειμένου να κινηθεί σε υψηλότερα
επίπεδα.  Οι εγχώριοι αναλυτές επισημαίνουν ότι

διαφαίνεται πως υπάρχουν ενεργοί παίκτες που θέλουν να
αναλάβουν παραπάνω ρίσκο, κάτι που, αν γίνει, τεχνικά ο
γενικός δείκτης εξακολουθεί να εκπέμπει αγοραστικό σή-
μα, το οποίο ακυρώνεται με επιστροφή και κλείσιμο χαμη-

λότερα των 1.196 μονάδων. Η ενδιάμεση στήριξη τίθεται
στις 1.200 και η επόμενη στις 1.179 μονάδες. Οι αντιστάσεις
στις 1.282, 1.326 και 1.350 - 1.366 μονάδες. Και ο δείκτης
υψηλής κεφαλαιοποίησης έχει δώσει αγοραστικό σήμα,
που ακυρώνεται με επιστροφή χαμηλότερα των 2.898 μο-
νάδων.  Η ενδιάμεση στήριξη στις 2.916 και η επόμενη στις
2.867 μονάδες. Η αντίσταση στις 3.110 μονάδες.

Έργο 6 εκατ. ευρώ 
ανέλαβε η ΕΚΤΕΡ

Η εταιρεία ΕΚΤΕΡ ΑΕ ανακοίνωσε πως
υπέγραψε με το ΕΚΕΦΕ/Δημόκριτος σύμ-
βαση έργου σχετικά με την κατασκευή του
έργου Επέκταση Κτηριακών Εγκαταστάσε-
ων του Ινστιτούτου Πληροφορικής και Τη-
λεπικοινωνιών (ΙΠ&Τ) ΤΟΥ ΕΚΕΦΕ «Δ». Η
συμβατική αμοιβή ορίστηκε στο κατ’ απο-
κοπήν ποσό των €6.023.270,93 (πλέον ΦΠΑ
24%), ενώ η προθεσμία για την περαίωση
του αντικειμένου της σύμβασης ορίστηκε
στους 23 μήνες από την υπογραφή της σύμ-
βασης. Μετά την υπογραφή της παραπάνω
σύμβασης το ανεκτέλεστο υπόλοιπο των
δημόσιων και ιδιωτικών έργων που εκτελεί
η ΕΚΤΕΡ ΑΕ (αμιγώς ή μέσω συμμετοχής
της σε κοινοπραξίες) ανέρχεται στο ποσό
των 120 εκατ. ευρώ.

ΕΥΑΘ: 100% ψηφιοποίηση
μέσω GIS σε ύδρευση -
αποχέτευση

Στο 100% έχει φτάσει η ψηφιοποίηση
μέσω τεχνολογιών GIS των υπηρεσιών
ύδρευσης - αποχέτευσης στην ΕΥΑΘ, ενώ
στο τελικό στάδιο βρίσκεται και η διασύν-
δεση με το σύνολο του τομέα εξυπηρέτη-
σης πελατών. Ολοκληρώνεται έτσι σταδια-
κά η ψηφιακή μετάβαση της εταιρείας για
την παροχή βέλτιστων αυτοματοποιημέ-
νων υπηρεσιών στον τομέα ύδρευσης -
αποχέτευσης στη Θεσσαλονίκη. Με τη
χρήση των Γεωγραφικών Συστημάτων
Πληροφοριών (GIS), για τα οποία η EΥΑΘ
διαθέτει διεθνή αναγνώριση, η εταιρεία
έχει δημιουργήσει μια κεντρική ψηφιακή
«αποθήκη» τεχνικών δεδομένων (data
warehouse), η οποία αγκαλιάζει τα δίκτυα
ύδρευσης και αποχέτευσης, τις εγκατα-
στάσεις τους αλλά και όλη την τεχνική
πληροφορία που υπήρχε διάσπαρτη -και
επομένως αναξιοποίητη- εντός της εται-
ρείας, όπως αναφέρει η ανακοίνωση.

Η Entersoft εξαγοράζει 
την Infopower HR Solutions

Ιδιωτικό συμφωνητικό για την εξαγορά
του 100% των μεριδίων της εταιρείας In-
fopower HR Solutions IKE υπέγραψε η En-
tersoft, με το τίμημα να ανέρχεται στο ποσό
των 900.000 ευρώ με καταβολή μετρητών.
Όπως αναφέρεται σε σχετική ανακοίνωση,
η εξαγορά χρηματοδοτήθηκε από ίδιους
πόρους της Entersoft. Για το 2023 τα έσοδα
της Infopower θα προσεγγίσουν τα 0,45
εκατ. ευρώ, με EBITDA περί τα 0,15 εκατ.
ευρώ, ενώ διαθέτει θετικό καθαρό ταμείο. Η
εταιρεία διαθέτει ισχυρή τεχνογνωσία στην
υλοποίηση έργων μισθοδοσίας, ωρομέτρη-
σης, διαχείρισης ανθρώπινων πόρων και
ελέγχου πρόσβασης (access control).

Στην εξαγορά δύο φαρμακευτικών σκευασμάτων
προχωρά η Lavipharm, όπως έκανε γνωστό με ανα-
κοίνωση στο χρηματιστήριο. Συγκεκριμένα, πρόκει-
ται για τα αναλγητικά φάρμακα Lonarid N και Lonal-
gal της Boehringer Ingelheim, τα οποία θα διαθέτει
στην αγορά της Ελλάδας και της Κύπρου. Η εξαγορά
θα γίνει με ίδια κεφάλαια της εταιρείας. Οι ιστορικές
συνολικές πωλήσεις των δύο φαρμακευτικών προ-
ϊόντων ανέρχονται στο ποσό των περίπου €8 εκατ.
ετησίως (χονδρικές τιμές). Η συναλλαγή θα χρημα-
τοδοτηθεί με ίδια κεφάλαια της εταιρείας. Και τα δύο
προϊόντα διατίθενται κανονικά στην ελληνική αγορά,
ενώ η διάθεσή τους από τη Lavipharm αναμένεται να
ξεκινήσει εντός του α’ τριμήνου 2024 με την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας μεταφοράς των αδειών κυ-
κλοφορίας τους.

Lavipharm: Προχωρά στην εξαγορά δύο φαρμακευτικών

Όμιλος Ηρακλής: Επενδύσεις 
άνω των 600 εκατ.

Σε επενδύσεις για τον ψηφιακό μετασχηματισμό της
παραγωγικής διαδικασίας και την τεχνολογική αναβάθ-
μιση των εγκαταστάσεών του, την ενίσχυση της θέσης
του στο σκυρόδεμα και τα αδρανή υλικά και την είσοδο
σε νέες δραστηριότητες εστιάζει ο Όμιλος Ηρακλής,
μέλος της Holcim. Σύμφωνα με όσα ανέφερε ο διευθύ-
νων σύμβουλος Δημήτριος Χανής, στο πλαίσιο ενημε-
ρωτικής συνάντησης με εκπροσώπους του Τύπου, την
πενταετία 2019-2023 οι επενδύσεις του Ομίλου Ηρα-
κλής προσεγγίζουν τα 170 εκατ. ευρώ. Από το 2024 έως
το 2027 οι επενδύσεις εκτιμάται ότι θα ξεπεράσουν τα
600 εκατ. ευρώ. Στο πλαίσιο αυτό, δρομολογείται μεγά-
λη πράσινη επένδυση με το καινοτόμο έργο δέσμευσης
CO2 Olympus.

Reds: Άλμα 314% 
στα καθαρά κέρδη

Άλμα στα καθαρά της κέρδη της τάξης του 314% (3,8
εκατ. ευρώ) έναντι 0,9 εκατ. ευρώ την ίδια περίοδο
πέρυσι κατέγραψε στο εννεάμηνο του 2023 η Reds. Οι
πωλήσεις του ομίλου ανήλθαν σε €7,6 εκατ., αυξημέ-
νες κατά 17% σε ετήσια βάση, με τα Κέρδη προ Φόρων
Τόκων και Αποσβέσεων (EBITDA) στα €9,6 εκατ. με
αύξηση 119% σε σχέση με το εννεάμηνο του 2022. Τα
Κέρδη προ Φόρων (ΚΠΦ) έφτασαν τα €4,6 εκατ.,
έναντι €1,7 εκατ., αύξηση 160%. Ο καθαρός δανεισμός
του ομίλου ανερχόταν στα €32 εκατ. στις 30/9/2023
έναντι €20 εκατ. στις 31/12/2022. Η δε καθαρή αξία
ενεργητικού ανερχόταν στα €105 εκατ. έναντι €100
εκατ. στις 31/12/2022, παρουσιάζοντας αύξηση 5%.

ΧΑ: Η ανάληψη ρίσκου, κλειδί για την τάση
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Η περηφάνια της Ζωής
Ένα ξεχωριστό βραβείο παρέλαβε
από τον δήμαρχο Φιλοθέης-Ψυχι-
κού Δημήτρη Γαλάνη η πρώην
υπουργός και βουλευτής Ζωή Ρά-
πτη εκ μέρους της μητέρας της
στην επετειακή εκδήλωση ενός
αιώνα ζωής του Ψυχικού. Η Ελένη
Ράπτη διατελώντας δημοτική σύμ-
βουλος και πρόεδρος του Συλλό-
γου Περιβαλλοντικής Προστασίας ασχολήθηκε με τη
διάσωση των κοινόχρηστων χώρων του Δήμου Ψυχικού
και ιδίως των διατηρητέων κτηρίων, συμβάλλοντας στη
διατήρηση της οικιστικής φυσιογνωμίας του προαστίου.

Δημαρχία... διεύρυνσης
Το γεγονός ότι από 1ης/1/2024 θα

αναλάβει μια οριακά χρεοκοπημένη
κατάσταση στον Δήμο Αγίου Δημητρί-
ου υπογράμμισε ο νέος δήμαρχος
Στέλιος Μαμαλάκης σε συνέντευξή
του στο δημοτικό ραδιόφωνο Ηρα-
κλείου Αττικής. Ο κ. Μαμαλάκης με-
ταξύ άλλων σημείωσε ότι στη δική του
δημαρχιακή θητεία έχει στόχο να κι-
νηθεί σε ένα διευρυμένο πλαίσιο συ-
νεργασίας με όλους τους φορείς.

Στόχος το «απόλυτο»
Με 7.497 ενταγμένα έργα συνολι-

κού προϋπολογισμού 925,5 εκατ.
ευρώ και στόχο μέχρι το τέλος Δε-
κεμβρίου να πετύχει το 100% της
απορρόφησης από το ΕΣΠΑ 2014-
2020, ο περιφερειάρχης Δυτικής
Ελλάδας Νεκτάριος Φαρμάκης δεν
σταματά να ενημερώνει τους συμ-
πολίτες του για την αξιοποίησή του
από την πρώτη θητεία του ως περι-
φερειακής αρχής. 

Με φόντο το
Μεταναστευτικό

Το Μεταναστευτικό κυριάρχησε
στην ατζέντα της πρώτης συνάντη-
σης μεταξύ του νεοκλεγέντος δη-
μάρχου Μυτιλήνης Παναγιώτη Χρι-
στόφα και του υπουργού Μετανά-
στευσης και Ασύλου Δημήτρη Καιρί-
δη. Ο υπουργός τόνισε τη σημασία
που δίνεται από την πλευρά του
υπουργείου στις τοπικές κοινωνίες
για την αποτελεσματική διαχείριση
του Μεταναστευτικού, αφού η Λέ-
σβος βρίσκεται στην πρώτη γραμμή
της μεταναστευτικής πίεσης.

Άπιαστη επίδοση για το Νότιο Αιγαίο
Παρά τις αντίξοες συν-

θήκες σε τοπικό και εθνικό
επίπεδο, η τουριστική πε-
ρίοδος του 2023 στο Νότιο
Αιγαίο έκλεισε με νέο ρε-
κόρ. Το νούμερο των 6,5
εκατ. αφίξεων και 47.900
διεθνών πτήσεων είναι εν-
τυπωσιακό, καθώς σε αυτό
δεν προσμετρούνται οι Έλληνες επισκέπτες με πτήσεις εσωτερικού
ούτε και τα εκατομμύρια των επιβατών της ακτοπλοΐας. «Η αντοχή του
τουριστικού προϊόντος του Νοτίου Αιγαίου είναι αντίστοιχη της ποι-
ότητας των συντελεστών του, δηλαδή των εξαιρετικών ανθρώπων των
νησιών μας», δήλωσε ο περιφερειάρχης Γιώργος Χατζημάρκος. 

Η
έντονη ανη-
συχία για τη
χρηματοδότη-

ση της επέκτασης της
Λεωφόρου Κύμης -έρ-
γο που μετακινήθηκε
στο Εθνικό Πρόγραμμα
Ανάπτυξης- οδήγησε
στη συνάντηση του
υφυπουργού Υποδο-
μών Νίκου Ταχιάου με
τον δήμαρχο Ηρακλεί-
ου Νίκο Μπάμπαλο. Ο

τρόπος που θα υλοποιηθεί το έργο εντός των ορίων του δήμου χωρίς να δημιουργηθούν προ-
βλήματα στην καθημερινότητα της πόλης, καθώς και η πάγια θέση του ότι η διάνοιξη πρέπει
να γίνει με κατασκευή σκεπαστού στο μεγαλύτερο κομμάτι της διαδρομής συζητήθηκαν
εκτενώς. Ο δήμαρχος εξήγησε ότι με το σκεπαστό θα αποφευχθεί η διχοτόμηση της περιο-
χής, ενώ θα δημιουργηθούν νέοι χώροι, που στη συνέχεια θα αξιοποιηθούν ως κοινόχρηστοι
και πρασίνου. Ο κ. Ταχιάος άκουσε προσεκτικά τις θέσεις του δημάρχου, με τις δύο πλευρές
να συμφωνούν στον ορισμό ομάδων εργασίας επί των τεχνικών θεμάτων.

Θεμέλια
συνεργασίας

Την ευκαιρία να συνομιλήσει για τη

Λυκόβρυση - Πεύκη με τον νέο περιφε-

ρειάρχη Αττικής Νίκο Χαρδαλιά αξιο-

ποίησε ο Μάριος Ψυχάλης στο περιθώ-

ριο ενημερωτικής ημερίδας της ΚΕΔΕ.

Ο νέος δήμαρχος κατέθεσε τις πρώτες

σκέψεις του για την αντιμετώπιση των

διαδημοτικών προβλημάτων σε συνερ-

γασία με τους όμορους δήμους και την

Περιφέρεια Αττικής. Ο κ. Ψυχάλης στά-

θηκε στην αποπεράτωση του ΚΑΠΗ στην Κάτω Πεύκη, καθώς και στη Λεωφόρο Κύμης, η

διάνοιξη της οποίας θα επηρεάσει πολλούς όμορους δήμους. «Η συνεργασία, η συμμετο-

χή και η ανταλλαγή απόψεων και τεχνογνωσίας είναι η βάση για την επόμενη μέρα στην

Τοπική Αυτοδιοίκηση όπως την ονειρευόμαστε», ανέφερε ο νέος δήμαρχος, ο οποίος συ-

νεχίζει τις συναντήσεις με θεσμικούς παράγοντες προκειμένου να βάλει τις βάσεις για μια

αγαστή συνεργασία και με μοναδικό στόχο να πετύχει.

Σε ποιον δήμο-
θρησκευτικό

προορισμό ο
νεοεκλεγείς δήμαρχος έχει
αποφασίσει να κρατήσει πάνω
του χαρτοφυλάκιο του
αθλητισμού, καθώς γνωρίζει
καλύτερα από κάθε άλλο τα
προβλήματα του τομέα;

Ενισχύει την ασφάλεια
ο Σπανός 

Έπεσαν από τον υπουργό Προστασίας
του Πολίτη Γ. Οικονόμου και τον περιφε-
ρειάρχη Στερεάς Ελλάδας Φ. Σπανό οι
υπογραφές της ένταξης πράξης, ύψους
2.000.000 ευρώ, από το ΕΣΠΑ σημαντι-
κών προμηθειών για την Ελληνική
Αστυνομία στην Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδας. Στόχος η καλύτερη αστυνό-
μευση του οδικού δικτύου και η ασφά-
λεια των πολιτών.

Αναγνωριστικές
επαφές

Λίγο πριν από την ανάληψη των κα-
θηκόντων της περιφερειακής Αρχής
από τον Δ. Κουρέτα, ο νέος αντιπερι-
φερειάρχης Τουρισμού Γιάννης Ανα-
στασίου είχε μια πρώτη διαδικτυακή
γνωριμία με τους προέδρους των
Ενώσεων Ξενοδόχων της Θεσσαλίας.
Στην άτυπη συνάντηση συζητήθηκαν
τα τρέχοντα προβλήματα αλλά και τα
βήματα που πρέπει να γίνουν για τη
σταδιακή ανασυγκρότηση του κλά-
δου και των επιχειρήσεων. Στη συζή-
τηση έγινε αναφορά και στην προ-
οπτική ανάπτυξης του αεροδρομίου
Κ. Ελλάδας με στόχο την προσέλκυση
αεροπορικών εταιρειών και τουρι-
στών στη Θεσσαλία. 

Πρόβα... χιονοθύελλας
Με επιμέλεια και μεθοδικότητα προ-

ετοιμάζεται ο Δήμος Αλίμου για τη χει-
μερινή περίοδο. Η δημοτική αρχή του Α.
Κονδύλη προχώρησε σε άσκηση πολιτι-
κής προστασίας με τη συμμετοχή αιρε-
τών, υπαλλήλων και εθελοντών προκει-
μένου άπαντες να είναι ενήμεροι σχετι-
κά με τη χρήση του εξοπλισμού, τη λει-
τουργική κατάσταση των οχημάτων και
όλα όσα χρειάζεται να γνωρίζουν σε πε-
ρίπτωση ακραίου χιονιά.

Άνοιξε δίαυλος επικοινωνίας 
για τη Λεωφόρο Κύμης
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Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

Φ
ωτιά έχουν πάρει τις τελευταί-
ες μέρες τα σενάρια σχετικά
με το ποιοι θα βρεθούν στην

πρωινή ζώνη του Σαββατοκύριακου του
ΣΚΑΪ όταν ο Γιώργος Αυτιάς αποχωρή-
σει, ώστε να είναι υποψήφιος στις ευ-
ρωεκλογές του 2024. Μάλιστα, τα σενά-
ρια αυτά διακινούνται εντός του σταθ-
μού και από πρόσωπα του καναλιού. 

Σύμφωνα με κάποια από αυτά, οι
«Δεκατιανοί» είναι πιθανό να περά-
σουν στη θέση του Γιώργου Αυτιά, με
ενδεχόμενο να δημιουργηθεί νέα
ενημερωτική εκπομπή στο διάστημα
10.00-12.00 ή να μετακομίσει η Μαρία
Μπακοδήμου στη ζώνη 10.00-13.00.
Οι δικές μας πληροφορίες, όμως, λέ-
νε πως δύσκολα ο ΣΚΑΪ θα προχω-
ρούσε στη δημιουργία νέας εκπομπής
στο τέλος της σεζόν, ενώ και η μετα-
κόμιση του «Γεια σου» φαντάζει πολύ

δύσκολη, καθώς δεν υπάρχει ο μηχα-
νισμός στήριξης. 

Τι λέει ο Γιώργος Αυτιάς και ποια εί-
ναι η πραγματικότητα αυτή τη στιγμή; 

Ο ίδιος δηλώνει: «Παραμένω στην
υπηρεσία της ενημέρωσης του τηλε-

θεατή. Δεν υπάρχουν ακόμα ανακοι-
νώσεις. Δεν υπάρχει αντικαταστάτης.
Ο χρόνος είναι πολύς μέχρι τότε. Οι ευ-
ρωεκλογές είναι στις 9 Ιουνίου, βάσει
νομοθεσίας θα πρέπει να σταματήσω
έναν μήνα πριν, δηλαδή στις 9 Μαΐου». 

Η πραγματικότητα, λοιπόν, είναι ότι ο
παρουσιαστής θα πρέπει αρχικά να
εξασφαλίσει ότι θα είναι υποψήφιος
για τις ευρωεκλογές -αυτό δεν θα γίνει
πριν τις αρχές του 2024- ώστε να δρο-
μολογήσει μετά τις εξελίξεις όσον
αφορά την τηλεοπτική του παρουσία.
Επιπλέον, θα πρέπει να θεωρηθεί σχε-
δόν σίγουρο πως στην περίπτωση που
ο Γιώργος Αυτιάς δεν εκλεγεί, θα πα-
ραμείνει στην πρωινή ζώνη του ΣΚΑΪ
τα Σαββατοκύριακα. Σε κάθε περίπτω-
ση, ο ΣΚΑΪ δεν πρόκειται να επεξεργα-
στεί κανένα σενάριο αντικατάστασης
πριν από την άνοιξη. 

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� «Έρωτας Φυγάς» τέλος οριστικό. Η δημοφι-
λής καθημερινή σειρά του Open σταματά,

καθώς το κανάλι δεν υπογράφει τον νέο κύκλο
επεισοδίων που εκκρεμούσε για το δεύτερο μι-
σό της τηλεοπτικής σεζόν. Για τη δυσάρεστη αυ-
τή εξέλιξη ενημερώθηκαν οι συντελεστές της
σειράς με email που απέστειλε η παραγωγή. Η
σειρά θα ρίξει τίτλους τέλους στο επεισόδιο 110,
δηλαδή περίπου τον Μάρτιο. Εκκρεμούν γυρί-
σματα για τα τελευταία 20 επεισόδια. 

� Η μέρα της πρεμιέρας για τη νέα
εκπομπή του ΣΚΑΪ «Σάββατο Γλεν-

τάμε» πλησιάζει. Ο Χρήστος Φερεντίνος
θα κάνει πρεμιέρα με τη
μουσική εκπομπή το
Σάββατο 16 Δεκεμβρί-
ου. Γλυκερία και
Μαργαρίτης είναι οι
πρώτοι καλλιτέχνες
που έχουν κάνει γυρί-
σματα. Τώρα οι συντελε-
στές επικεντρώνεται στα
εορταστικά επεισόδια Χριστουγέννων και
Πρωτοχρονιάς, για να κλείσουν σημαντικά
ονόματα της δισκογραφίας. Οι πηγές μας
λένε πως η Γιώτα Νέγκα θα είναι στο ένα
εορταστικό. 

� Άναψε και έσβησε πολλές φορές από την
περασμένη άνοιξη μέχρι τώρα το πράσινο

φως για το «Ορκιστείτε Παρακαλώ» του Μάρ-
κου Σεφερλή. Τελευταίες πληροφορίες λένε
πως η σειρά «παγώνει» οριστικά για φέτος και
αν όλα πάνε καλά, θα ενταχθεί στο πρόγραμμα
του ΣΚΑΪ την επόμενη σεζόν. Στο σίριαλ ο Μάρ-
κος Σεφερλής θα κάνει κάθε φορά, αλλά σε
διαφορετικό ρόλο, τον κατηγορούμενο.

� Δεν θα εγκαταλείψει ο Alpha το
«Πιο Μεγάλο Παζάρι» στην περί-

πτωση που η αύξηση των ποσοστών τηλε-
θέασης που παρατηρήθηκε με την αλλαγή
στην ώρα μετάδοσης διατηρηθεί. Το τηλε-
παιχνίδι με παρουσιαστή τον Ηλία Βρεττό
δεν έτυχε της προσδοκώμενης αποδοχής
από το τηλεοπτικό κοινό και ο σταθμός
αποφάσισε να ολοκληρωθεί σύμφωνα με
το αρχικό πλάνο των επεισοδίων, δηλαδή
κάπου στις αρχές της άνοιξης. Αυτή η τό-
νωση που φαίνεται στα νούμερα τις τελευ-
ταίες μέρες, όμως, άφησε ελπίδες για πα-
ράταση ζωής. 

� Καμία επαφή με celebrities πρώην παίκτες
«Survivor» φαίνεται να έχει κάνει μέχρι

στιγμής η Acun Medya για τον επόμενο κύκλο
του ριάλιτι επιβίωσης. Αυτό το διάστημα η προ-
ετοιμασία επικεντρώνεται στους «Μαχητές»,
όπου σύμφωνα με πληροφορίες μας έχουν επι-
λεγεί ενδιαφέροντες χαρακτήρες με πολύ κα-
λές αθλητικές επιδόσεις. Τις επόμενες ημέρες
ξεκινά και η στελέχωση της ομάδας των «Δια-
σήμων», ώστε το «Survivor» να βγει στον αέρα
αρχές του 2024. 

Πολύς κόσμος έχει συζητήσει για τον νέο κύκλο του «Your Face Sounds Famil-
iar», φαίνεται όμως ότι λίγοι είναι αυτοί που τελικά αρέσουν στο κανάλι. Συγκεκρι-
μένα, σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, το κανάλι επιθυμεί να έχει τη «χρυσή»
δωδεκάδα παικτών, η οποία θα καταφέρει να κλέψει το ενδιαφέρον των τηλεθεα-
τών και βεβαίως να φέρει τα πολυπόθητα νούμερα τηλεθέασης. Από ό,τι μαθαί-
νουμε, οι υπεύθυνοι για το σόου μεταμφιέσεων δεν έχουν μείνει απόλυτα ικανο-
ποιημένοι, γεγονός που αυξάνει τις πιθανότητες να δούμε τελικά το «YFSF» στις
οθόνες μας την επόμενη σεζόν και όχι στο δεύτερο μισό της τρέχουσας. Ανάμεσα
στα πρόσωπα που έχει προσεγγίσει ο σταθμός είναι και οι Ζερόμ Καλούτα, Ματίνα
Νικολάου, Πέτρος Πυλαρινός, Αντώνης Λουδάρος, Στράτος Λύκος, Ανδρομάχη,
Μαριάντα Πιερίδη, Άσπα (αδελφή Mad Clip), Αντιγόνη Ψυχράμη, Ειρήνη Παπαδο-
πούλου, Θάνος Καλλίρης. Το επόμενο διάστημα θα είναι καθοριστικό για το ποια
θα είναι η οριστική απόφαση. 

Ο ΑΝΤ1 και η Μ. Πατέρα 
τα βάζουν «Όλα σε τάξη» 

Κάθε χώρος μπορεί να γί-
νει πιο λειτουργικός, πιο
σύγχρονος και κυρίως πιο
οργανωμένος. Η νέα εκ-
πομπή του ΑΝΤ1 «Όλα σε
τάξη» κάνει πρεμιέρα σή-
μερα, στις 15.30, με παρου-
σιάστρια τη Μαριλένα Πατέ-
ρα, η οποία θα επισκέπτεται
τους προσωπικούς χώρους
γνωστών και αγαπημένων προσώπων με στόχο να βάζει
τους πάντες και τα πάντα σε… τάξη. Κάπως έτσι θα μοι-
ράζεται και με τους τηλεθεατές τα μυστικά της για πιο
λειτουργικούς και οργανωμένους χώρους. 

Ποιοι συζήτησαν για το «YFSF» 
και τι προβληματίζει τον ΑΝΤ1; 

Ο Νίκος Χριστοφόρου
αντί Τζώρτζη Ποφάντη

Ο Νίκος Χριστοφόρου αναλαμβά-
νει χρέη διευθυντή περιεχομένου
στον όμιλο του ΑΝΤ1, λίγο καιρό μετά
τη διακοπή της συνεργασίας με τον
Τζώρτζη Ποφάντη.  «Ο Νίκος Χριστοφόρου
θα έχει την ευθύνη του περιεχομένου των ANT1, MAK TV,
ANT1+, Antenna Studios, καθώς και της παραγωγής ταινιών,
και θα αναφέρεται στον Γιώργο Λεβέντη. Θα είναι επικεφα-
λής μιας νέας και πιο αποτελεσματικής δομής, η οποία θα
επεκτείνει τις συνέργειες των εταιρειών σε επίπεδο περιε-
χομένου», αναφέρει η ανακοίνωση του καναλιού.  Να σημει-
ώσουμε ότι ο Νίκος Χριστοφόρου έχει διατελέσει, μεταξύ
άλλων, CEO της Green Pixel Productions, ενώ πριν κατείχε
τη θέση του MD της εταιρείας Studio ATA. Στο ενεργητικό
του έχει πολλές επιτυχημένες παραγωγές, ενώ έχει συνερ-
γαστεί με όλους τους τηλεοπτικούς σταθμούς. 

Ψάχνουν τον αντικαταστάτη του Γιώργου Αυτιά; 
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Μ
ε μεγάλη επιτυχία πραγματοποιήθηκε το περα-
σμένο Σάββατο 25 Νοεμβρίου η εκδήλωση
γνωριμίας της εθνικής ομάδας ρομποτικής

FIRST Global με τους συμμετέχοντες του προγράμματος
«Μικροί Επιστήμονες στον Δήμο Αριστοτέ-
λη» στο Δημοτικό Θέατρο Μ. Παναγίας.

Η εθνική ομάδα ρομποτικής παρουσίασε
το ρομπότ με το οποίο κέρδισε πολλαπλές
διακρίσεις στην Ολυμπιάδα Ρομποτικής
που διεξήχθη τον προηγούμενο μήνα στη
Σιγκαπούρη. Μαζί τους παρευρέθηκε και η
ομάδα εφήβων από το πρόγραμμα της Eduact, iTEENS
Club, που πραγματοποίησε διαδραστικά παιχνίδια στα
οποία συμμετείχαν όλοι οι παρευρισκόμενοι.

Σκοπός της πρωτοβουλίας ήταν οι συμμετέχοντες του
προγράμματος «Μικροί Επιστήμονες στον Δήμο Αρι-
στοτέλη» ηλικίας 10-17 ετών να γνωρίσουν συνομηλί-
κους τους με κοινά ενδιαφέροντα, από διαφορετικές
περιοχές και να μάθουν περισσότερα για όλη τη διαδι-
κασία προετοιμασίας της εθνικής ομάδας ρομποτικής,
από τη σύστασή της μέχρι και τη συμμετοχή της στην
Ολυμπιάδα καθώς και τη σημαντική διάκρισή της. Κατά

τη διάρκεια της εκδήλωσης, οι μαθητές και νέοι από τον
Δήμο Αριστοτέλη συνομίλησαν με τους εκπροσώπους
της εθνικής ομάδας ρομποτικής, αντάλλαξαν απόψεις
γύρω από τη σημασία της εκπαιδευτικής ρομποτικής

και μοιράστηκαν εμπειρίες.  Την εκδήλω-
ση χαιρέτισε ο πρόεδρος της Eduact Κώ-
στας Βασιλείου ενώ την τίμησαν με την
παρουσία τους ο πρόεδρος της τοπικής
κοινότητας Μ. Παναγιάς και εκπρόσωπος
της Δημοτικής Αρχής Κωνσταντίνος Πα-
σχάλης, καθώς και εκπρόσωποι της εται-

ρείας Ελληνικός Χρυσός.
Το επιτυχημένο πρόγραμμα «Μικροί Επιστήμονες στον

Δήμο Αριστοτέλη» συνεχίζεται για έκτη χρονιά και έχει
σχεδιαστεί από την εκπαιδευτική ομάδα της Eduact σε
συνεργασία με την Ελληνικός Χρυσός. Αυτή η καινοτόμα
πρωτοβουλία δίνει την ευκαιρία στους μαθητές του Δή-
μου Αριστοτέλη να παρακολουθήσουν εργαστήρια εκ-
παιδευτικής ρομποτικής και STEAM (Science, Technolo-
gy, Robotics, Engineering, Arts, Mathematics), σε ειδικά
διαμορφωμένους χώρους που βρίσκονται σε τοπικές
κοινότητες του δήμου.

Μια νέα, ολοκληρωμένη λύση συνδεσιμότητας
που ανταποκρίνεται αποτελεσματικά στις ανάγκες
των μικρομεσαίων επιχειρήσεων και συμβάλλει
στον ψηφιακό τους μετασχηματισμό, φέρνει η
COSMOTE με την υπηρεσία COSMOTΕ SD WAN
Business. Συμπληρώνοντας τις παραδοσιακές
υπηρεσίες και δίκτυα με μια ενιαία πλατφόρμα στο
cloud, η υπηρεσία COSMOTΕ SD WAN Business
προσφέρει υψηλό επίπεδο ασφάλειας, έλεγχο των
εταιρικών εφαρμογών και σύνδεση πολλών εται-
ρικών σημείων.

Μέσω της τεχνολογίας SD-WAN (Software - De-
fined Wide Area Network), η υπηρεσία επιτρέπει

την εύκολη διαχείριση της κίνησης των δεδομένων,
των εφαρμογών και συσκευών, ενώ δίνει τη δυνα-
τότητα στις επιχειρήσεις να διαχειρίζονται εύκολα
και εξ αποστάσεως το δίκτυό τους, καθώς και να το
διαμορφώνουν ή και να το επεκτείνουν με ασφά-
λεια, αξιοπιστία και αποτελεσματικότητα. Η διαχεί-
ριση και ο έλεγχος του δικτύου γίνεται κεντρικά μέ-
σω cloud dashboard, που παραμετροποιείται εύκο-
λα, ανάλογα με τις ανάγκες της επιχείρησης. Οι
χρήστες έχουν δυνατότητα πρόσβασης σε εσωτερι-
κές και εταιρικές εφαρμογές μέσω cloud και ίντερ-
νετ, με απόλυτη ασφάλεια, χάρη στην κρυπτογρά-
φηση της κίνησης μεταξύ σημείων παρουσίας.

Με έναν σούπερ διαγωνισμό από
το Lidl Plus που χαρίζει σε 150 τυ-
χερούς χρήστες της εφαρμογής 100
ηλεκτρικές συσκευές και 50 κου-
πόνια Lidl Plus αξίας 1.000 ευρώ το
καθένα έρχονται τα Χριστούγεννα.

Έως και την Κυριακή 31 Δεκεμ-
βρίου 2023, οι χρήστες του Lidl Plus
που θα κάνουν τα ψώνια τους, σκα-
νάροντας την ψηφιακή τους κάρτα
στο ταμείο, παίρνουν μία συμμετο-
χή για κάθε 30 ευρώ αγορών και
άνω. Στέλνοντας τη συμμετοχή τους
μέσω της εφαρμογής, μπαίνουν

στην κλήρωση για να διεκδικήσουν: 
• 50 κουπόνια Lidl Plus συνολι-

κής έκπτωσης 1.000 ευρώ για κάθε
νικητή

• 20 τηλεοράσεις QLED Sam-
sung UHD 4K Smart

• 20 κλιματιστικά Toyotomi Izuru 
• 20 ψυγειοκαταψύκτες LG 
• 20 πλυντήρια-στεγνωτήρια

ρούχων Siemens 
• 20 υπολογιστές HP ProOne.
Μέσα από καθημερινές προσφο-

ρές και δώρα, το Lidl Plus προσφέ-
ρει έξυπνες λύσεις, ενώ δίνει τη δυ-
νατότητα στους χρήστες της εφαρ-
μογής να εξοικονομήσουν έως και
1.000 ευρώ ετησίως. Πληροφορίες
για τον διαγωνισμό στο lidlplus.gr.

COSMOTE SD WAN Business: 
Νέα λύση συνδεσιμότητας 
για μικρομεσαίες επιχειρήσεις 

� Στη V+O ανέθεσε τον λογαριασμό δημοσίων σχέσεών της η
Matrix Pack, που αναπτύσσει και διαθέτει στην αγορά καλα-

μάκια και είδη μιας χρήσης για την εστίαση. Με έτος ίδρυσης το
2009, η Matrix Pack αποτελεί την πρώτη, όπως τονίζει η ίδια,
βιομηχανία στην Ευρώπη που παρήγαγε καλαμάκια από βιοαπο-
δομήσιμες πρώτες ύλες ήδη από το 2016. Σήμερα, με επτά μονά-
δες παραγωγής και δέκα κέντρα διανομής, η ελληνική Matrix
Pack δραστηριοποιείται σε 61 χώρες και προμηθεύει περισσό-
τερους από 650 πελάτες παγκοσμίως με 20 δισ. τεμάχια σε κα-
λαμάκι και ένα δισ. σε καπάκια και άλλα προϊόντα από χαρτί και
βιοαποδομήσιμες πρώτες ύλες ετησίως.

� Η Warply, εταιρεία καινοτομίας και fintech, με ανάπτυξη στην
περιοχή της Μέσης Ανατολής και της Βόρειας Αφρικής (MENA),

υπέγραψε μνημόνιο (MOU) με τη
Mastercard. Η νέα στρατηγική συμ-
μαχία ήρθε για να ενισχύσει την
υπάρχουσα σχέση των δύο εταιρειών
παγκοσμίως, η οποία έχει ξεκινήσει
από την ένταξη της Warply στο Start
Path, το παγκόσμιο πρόγραμμα επι-
τάχυνσης fintech της Mastercard. Στόχος της είναι να επιταχύνει τον
ψηφιακό μετασχηματισμό σε διαφορετικούς τομείς επιχειρήσεων
στην περιοχή MENA, συμπεριλαμβανομένου του Κουβέιτ, του Κα-
τάρ, του Ομάν, των ΗΑΕ και του Πακιστάν. Σύμφωνα με τους όρους
του MoU, οι δύο εταιρείες θα συνδημιουργήσουν λύσεις προσαρμο-
σμένες για κρατικούς φορείς, μεγάλους εμπόρους και τράπεζες.

� Ένα νέο, δικό της τεχνολογικό εργαλείο marketing και πωλή-
σεων παρουσίασε η Eurolife FFH, σε εκδήλωση αφιερωμένη

στις πιο πρόσφατες τεχνολογικές καινοτομίες και τάσεις που ορ-
γάνωσε η Salesforce. Η ασφαλιστική εταιρεία, κάνοντας χρήση
του software της Salesforce, συνδέει πελάτες, μεσίτες και πρά-
κτορες ασφαλίσεων σε μία πλατφόρμα, η οποία, όπως τονίζεται,
«παρουσιάστηκε για πρώτη φορά στην ελληνική αγορά».

� Ο Διεθνής Αερολιμένας Αθηνών προσκαλεί τους επιβάτες και
τους επισκέπτες του σε ένα ακόμη «πολιτισμικό ταξίδι» σε νέους

προορισμούς. Εμπειρίες με μουσική, χρώματα, γαστρονομικές προ-
τάσεις και εκπλήξεις θα συνθέσουν το DNA των Cultural Destina-
tions, των προορισμών που θα «ζωντανέψουν» μέσα στο αεροδρόμιο
της Αθήνας, ξεκινώντας τον Δεκέμβριο από την Ινδία (4/12) και την Αι-
θιοπία (5/12), ενώ ακόμα περισσότερες «διαδρομές» θα ακολουθή-
σουν μέσα στο 2024. Το πρόγραμμα Cultural Destinations είναι ένα
πολιτιστικό εγχείρημα του ΔΑΑ, με την καλλιτεχνική επιμέλεια της
πλατφόρμας σύγχρονου πολιτισμού ελculture. Οι εκδηλώσεις Cul-
tural Destinations θα πραγματοποιούνται σε χώρο ανοιχτό στο κοινό,
στο Επίπεδο Αναχωρήσεων του Διεθνούς Αερολιμένα Αθηνών.

Χριστουγεννιάτικος διαγωνισμός Lidl Plus 
με περισσότερους νικητές και δώρα αξίας €150.000 

Mικρά - μικρά

Οι «Μικροί Επιστήμονες στον Δήμο Αριστοτέλη» 
γνώρισαν την εθνική ομάδα ρομποτικής FIRST Global
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Συνάντηση εργασίας με πρωτοβουλία της υφυπουργού Υποδομών και Με-
ταφορών, αρμόδιας για τις Μεταφορές, Χριστίνας Αλεξοπούλου πραγματο-
ποιήθηκε με τον δήμαρχο Αστυπάλαιας Νικόλαο Κομηνέα και τον project
manager της Kosmocar Άγγελο Στεφανόπουλο, υπεύθυνο για το πρόγραμ-
μα «Αστυπάλαια: Έξυπνο και βιώσιμο νησί», με θέμα την προώθηση του
προγράμματος «e-Astypalea» και ειδικότερα των επιδοτήσεων για την αντι-
κατάσταση με ηλεκτρικά όλων των οχημάτων κάθε μορφής (ποδήλατα,
σκούτερ, αυτοκίνητα, βαν, ταξί) και την εγκατάσταση φορτιστών ιδιωτικής
χρήσης στο νησί.

H κ. Αλεξοπούλου κατά τη διάρκεια της συνάντησης αποκάλυψε ότι θα
απλοποιηθεί το πρόγραμμα επιδοτήσεων απόκτησης ηλεκτρικών οχημάτων
στην Αστυπάλαια, ώστε να διευκολυνθούν οι κάτοικοι του νησιού στον εξη-
λεκτρισμό των οχημάτων τους επισημαίνοντας: «Το επόμενο διάστημα, σε
συνεργασία με τον Δήμο Αστυπάλαιας, θα απλοποιήσουμε το πρόγραμμα
επιδοτήσεων για να διευκολύνουμε τους Αστυπαλιώτες στον εξηλεκτρισμό
των οχημάτων τους. Αποτελεί προτεραιότητα για την κυβέρνηση και προσω-
πικά για τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη η μετατροπή της Αστυπάλαι-
ας σε πρότυπο βιώσιμης ανάπτυξης».

Ποιο πρόγραμμα επιδότησης ηλεκτρικών ΙΧ απλοποιείται;

Η
κορυφαία GTI έκδοση του Polo ανανεώ-
θηκε και απέκτησε κάτω από το καπό τον
γνωστό δίλιτρο υπερτροφοδοτούμενο

κινητήρα, ο οποίος αποδίδει 207 ίππους προκα-
λώντας «ταραχή» στους ανταγωνιστές και χαμό-
γελα σε όσους το οδηγούν.

Ειδικά στις μέρες μας, που σχεδόν η συντριπτική πλει-
οψηφία των νέων μοντέλων είναι υβριδικά, plug-in hy-
brid ή ηλεκτρικά το VW Polo GTI, αποτελεί μια μοναδική
πρόταση για όσους επιθυμούν να οδηγούν ένα «γνήσιο»
βενζινοκίνητο turbo αυτοκίνητο με κορυφαίες επιδόσεις.

Το γερμανικό μοντέλο βέβαια κουβαλάει όνομα βαρύ,
μιας και η ονομασία GTI ξεκίνησε από τον μεγάλο του
αδελφό, το Golf, κοντά πενήντα χρόνια πριν, το 1976, και
προφανώς έχει προσαρμοστεί στα νέα δεδομένα της αυ-
τοκίνησης αλλά διατηρεί την αδρεναλίνη στα… κόκκινα.

Βέβαια για να το αποκτήσει κανείς θα πρέπει να κατα-
βάλει 36.600 ευρώ, αλλά θα οδηγεί ένα υπερεξοπλισμέ-
νο αυτοκίνητο με εκρηκτικές επιδόσεις.

Δυναμική σχεδίαση
Η σχεδίαση στο ανανεωμένο Polo GTI, όπως και στις

προηγούμενες γενιές του, υιοθετεί ένα διακριτικό αλλά
ταυτόχρονα δυναμικό προφίλ. Η εμφάνιση είναι τονισμέ-
νη στα σημεία, ενώ ο κόκκινος λογότυπος «GTI», οι γρί-
λιες στη μάσκα και η χαρακτηριστική κόκκινη λωρίδα
αποτελούν τα σημεία αναφοράς όπως συμβαίνει και σε
άλλα μοντέλα GTI της μάρκας.

Επίσης έχει τοποθετηθεί στο εμπρόσθιο μέρος η πολύ
εντυπωσιακή μπάρα LED όπως και οι αναμορφωμένοι
προβολείς τεχνολογίας IQ.Light LED matrix. Από το πλάι

ξεχωρίζουν οι 17άρες με τις κόκκινες δαγκάνες, ενώ στο
πίσω μέρος κυριαρχούν τα φωτιστικά σώματα που παρα-
πέμπουν σε μικρό… Golf.

GTI και στο εσωτερικό
Ανοίγοντας τις πόρτες του αποκλειστικά 5θυρου αμα-

ξώματος, με τους καλούς χώρους για τα δεδομένα της
κατηγορίας Β, παρατηρείς αμέσως τα χαρακτηριστικά
καρό υφάσματα, σήμα κατατεθέν των γρήγορων εκδόσε-
ων, όπως επίσης και τις κόκκινες λεπτομέρειες, ενώ οι
λογότυποι «GTI» βρίσκονται στο σπορ δερμάτινο τιμόνι
(με paddles αλλαγής ταχυτήτων) και στο εσωτερικό κα-
τώφλι των εμπρός θυρών.

Ο οδηγός αντικρίζει τον ψηφιακό πίνακα οργάνων με
την TFT οθόνη των 10,3 ιντσών ενώ η κεντρική οθόνη των
8 ιντσών περιλαμβάνει το σύστημα πολυμέσων «Ready 2
Discover».

Ο εξοπλισμός στο ανανεωμένο VW Polo GTI περιλαμ-
βάνει τα πάντα μέχρι και μερικώς αυτόνομες δυνατότη-
τες οδήγησης μέσω του συστήματος IQ.Drive της VW.

Οι χώροι είναι επαρκείς για τέσσερα άτομα ενώ ο πέμ-
πτος θα χωρέσει με παραχωρήσεις από τους άλλους δύο
επιβάτες. Ο χώρος αποσκευών επίσης είναι επαρκής με
χωρητικότητα 305 λίτρων.

207 ίπποι!
Κάτω από το καπό του ανανεωμένου Polo βρίσκεται ο

ίδιος δίλιτρος κινητήρας, μόνο που πλέον βγάζει 207 ίπ-
πους και 320 Nm ροπής και συνδυάζεται με το DSG κι-
βώτιο που πλέον διαθέτει 7 σχέσεις.

Πρόκειται για ένα ραφιναρισμένο και πολύ ταιριαστό

σύνολο, με πολιτισμένες αλλαγές στις σχέσεις. Ο οδη-
γός βέβαια διαθέτει και αρκετά προγράμματα οδήγη-
σης που μειώνουν ή αυξάνουν ανάλογα και την κατανά-
λωση καυσίμου…

Η μέση κατανάλωση στο Polo GTI της δοκιμής μας
ανήλθε σε περίπου 8 λίτρα για κάθε 100 χλμ. με όχι και τό-
σο συγκρατημένη και οικονομική οδήγηση…

Καθαρόαιμο GTI
Το VW Polo στην κορυφαία του έκδοση απέδειξε ότι

είναι ένα «καθαρόαιμο» GTI που προσδίδει επιδόσεις,
ασφάλεια αλλά και οικονομία στα καύσιμα όταν ο οδηγός
του επιλέξει να κινηθεί συνετά.

Στο εθνικό οδικό δίκτυο το VW Polo GTI αποδείχθηκε
ότι δεν επηρεάζεται από πλευρικούς ανέμους, ακόμη και
αν δείκτης του ταχύμετρου ξεπερνά τα 200 χλμ./ώρα, ενώ
παράλληλα οι προσπεράσεις γίνονται σε ελάχιστα δευτε-
ρόλεπτα εξαιτίας της μεγάλης ιπποδύναμης του κινητήρα.

Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο με συνεχείς στροφές το
VW Polo GTI διαθέτει πολύ υψηλά περιθώρια πρόσφυ-
σης, με τα μεγάλα μετατρόχια να προσδίδουν φοβερή σι-
γουριά, εμπρός άξονας είναι σταθερότατος, χάρη και στο
XDS, ενώ και το πίσω μέρος μπορεί να βοηθά στη δια-
μόρφωση της οδικής συμπεριφοράς.

Μέσα στην πόλη τα ρυθμιζόμενα αμορτισέρ στη Nor-
mal επιλογή δεν θα ενοχλήσουν ιδιαίτερα πάνω από λακ-
κούβες, ενώ η ηχομόνωση επίσης δεν αφήνει να εισέρ-
χονται στην καμπίνα επιβατών οι περίεργοι και ενοχλητι-
κοί ήχοι της πόλης. Η διαδικασία παρκαρίσματος είναι
εύκολη με τη βοήθεια των αισθητήρων αλλά έλειπε η κά-
μερα οπισθοπορίας…

Δοκιμάζουμε το VW Polo GTI 
με 207 ίππους

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής

χρόνια
POLITICAL

3
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Τ
ο βράδυ της Πέμπτης ήταν ό,τι χειρότερο για το
ελληνικό ποδόσφαιρο και το μπάσκετ, καθότι οι
ομάδες μας στις ευρωπαϊκές διασυλλογικές

διοργανώσεις έχασαν όλες - πλην του θαυματουργού
ΠΑΟΚ, ο οποίος έκανε περήφανη όλη την Ελλάδα όταν

πήγε στη Γερμανία και συνοδεία 7.000
υγιώς… αρρώστων της κερκίδας ταπεί-
νωσε 2-1 την Άιντραχτ Φρανκφούρτης
και προκρίθηκε στους «16» του Confe-
rence League.

Καταρχάς, για τη EuroLeague ο Ολυμ-
πιακός ηττήθηκε 85-77 από τη Μονακό
στο Πριγκιπάτο και ο Παναθηναϊκός 92-
87 στην παράταση από την Παρτιζάν στο

Βελιγράδι. Πάνω κάτω την ίδια ώρα ο Ολυμπιακός γνώρι-
ζε μία από τις πλέον ταπεινωτικές ήττες της ιστορίας του,
5-0 από τη Φράιμπουργκ στη Γερμανία. Και ο Μαρινάκης
απέλυσε τον Ισπανό προπονητή Ντιέγκο Μαρτίνεθ και τον
Κορδόν που τον έφερε. Οι «ερυθρόλευκοι» με ισοπαλία

στο τελευταίο ματς του ομίλου με τη σερβική Μπάτσκα
στο Φάληρο προκρίνονται στο Conference League. 

Ο Ολυμπιακός θα παίξει στο Πανθεσσαλικό με τον Βόλο
αυτή την αγωνιστική. Το πιο ενδιαφέρον ματς θα γίνει
στην «ΟΠΑΠ Arena», όπου η ΑΕΚ, η οποία έχασε στην
έδρα της 1-0 από την Μπράιτον, θέλει να διασκεδάσει τις
εντυπώσεις κόντρα στον Άρη. Παρότι με δέκα παίκτες, η

Ένωση έκανε μεγάλη εμφάνιση κόντρα στους Άγγλους.
Την τελευταία αγωνιστική θέλει ισοπαλία με τον Άγιαξ στο
Άμστερνταμ για να προκριθεί στο Conference League.

Ο πρωτοπόρος Παναθηναϊκός βρέθηκε να χάνει 3-0
από τη Βιγιαρεάλ στην Ισπανία, μείωσε σε 3-2 και όλα εί-
ναι ανοικτά στον όμιλο για να προκριθεί και αυτός στο
Conference League. Θα φιλοξενήσει τον ΟΦΗ στη Λεω-
φόρο. Ο δε ΠΑΟΚ, με πλάστη τον Λουτσέσκου, ο οποίος
έκανε και πάλι τους Γερμανούς να υποκλιθούν, όπως και
στην Τούμπα, με το ίδιο σκορ, θα υποδεχτεί τη Λαμία
στην Τούμπα σε ματς-φιέστα ευχαριστιών από τους
οπαδούς του. 

Το πλήρες πρόγραμμα, σήμερα, Σάββατο: Παναιτωλι-
κός - Κηφισιά (17.30, Cosmote TV), Αστέρας Τρ. - Παν-
σερραϊκός (20.00, Nova). Αύριο, Κυριακή: Βόλος - Ολυμ-
πιακός (16.30, Cosmote TV), Ατρόμητος - ΠΑΣ Γιάννινα
(17.30, Nova), Παναθηναϊκός - ΟΦΗ (19.30, Cosmote TV).
Δευτέρα: ΠΑΟΚ - Λαμία (18.00, Nova), ΑΕΚ - Άρης (21.00,
Cosmote TV).

Σε μια εφιαλτική βραδιά, η Ελλάδα 
γνώρισε πέντε ήττες σε ποδόσφαιρο 
και μπάσκετ, ο Ολυμπιακός απέλυσε 

τον Ντιέγκο Μαρτίνεθ μετά την «πεντάρα»
από τη Φράιμπουργκ και μόνο 

ο «δικέφαλος του Βορρά» κράτησε ψηλά
τη σημαία με το «διπλό» κόντρα 

στην Άιντραχτ
Γράφει 

o Άλκης  
Φιτσόπουλος

Φιέστα ευχαριστιών 
στην Τούμπα για την ΠΑΟΚάρα

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ
(12 αγ.)

Παναθηναϊκός....................28
Ολυμπιακός........................27
ΑΕΚ ....................................27
ΠΑΟΚ..................................26
Άρης....................................20
Λαμία ..................................16
ΟΦΗ ....................................15
Αστέρας Τρ. ........................14
Πανσερραϊκός ....................13 
Ατρόμητος ..........................11
Βόλος ..................................10
Κηφισιά ................................8
ΠΑΣ Γιάννινα ........................7
Παναιτωλικός ......................6
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Σ ήμερα κληρώνει στο
Αμβούργο. Θα γίνουν
γνωστοί οι έξι όμιλοι

των τελικών του Euro 2024,
ακριβώς 20 χρόνια μετά το
έπος της Εθνικής μας στην
Πορτογαλία, όπου αναστάτω-
σε την ποδοσφαιρική λογική
του πλανήτη και στέφθηκε
πρωταθλήτρια Ευρώπης. Πα-
ράλληλα όμως θα γίνουν κου-
βέντες από τα υψηλά ιστάμε-
να πρόσωπα της UEFA για τη
θεσμοθέτηση της… πορτοκαλί κάρτας στο πο-
δόσφαιρο. Είναι στην ουσία ένα μέτρο που επι-
βάλλεται στους ποδοσφαιριστές και τους αφαι-

ρεί κάθε σκέψη για μια απλή διαμαρ-
τυρία στον διαιτητή. Όποιος το κάνει
θα τιμωρείται με την πορτοκαλί κάρ-
τα και θα μένει εκτός αγώνα για δέκα
λεπτά. Κάτι σαν και αυτό που γίνεται
στο πόλο. «Σκάστε και μη μιλάτε,
παίρνετε τόσα χρήματα», τα λόγια
του real politic του ποδοσφαίρου,
πρώην προέδρου της FIFA, μακαρίτη

Βραζιλιάνου Ζοάο Χαβελάνζε, στο Μουντιάλ του
1986 στο Μεξικό. Αντιστάθηκε τότε ο Ντιέγκο
Μαραντόνα, αλλά η άρχουσα τάξη ξέρει και τι-
μωρεί. Στο επόμενο Μουντιάλ του 1990 η Αργεν-
τινή αδικήθηκε κατάφωρα στον τελικό με τη
Γερμανία και έχασε από ανύπαρκτο πέναλτι,
ενώ στο μεθεπόμενο, το 1994, ο Μαραντόνα ανα-
κοινώθηκε ότι ήταν ντοπέ…
Όσον αφορά την κλήρωση, θα πάρουν μέρος οι
21 εθνικές ομάδες που έχουν εξασφαλίσει την
πρόκριση για το τουρνουά της Γερμανίας, κα-
θώς επίσης και επιπλέον 12, ως επιλαχούσες,

που θα παίξουν στους αγώνες πλέι οφ του προ-
σεχούς Μαρτίου, μεταξύ των οποίων και η Ελλά-
δα. Οι προερχόμενες από το Nations League,
δηλαδή. Τρεις θα είναι αυτές για να συμπληρω-
θεί ο αριθμός 24. Οι ομάδες έχουν ήδη χωριστεί
σε 4 γκρουπ δυναμικότητας, βάσει των οποίων
θα κληρωθούν στους ομίλους του Euro 2024. Οι
νικήτριες των πλέι οφ έχουν καταλάβει τις τρεις
τελευταίες θέσεις του 4ου γκρουπ δυναμικότη-
τας μαζί με την Ιταλία, τη Σερβία και την Ελβε-
τία.
Η Γερμανία, ως Αμφιτρύων, δεν θα κληρωθεί,
αλλά θα καταλάβει τη θέση «1» του 1ου ομίλου
και στη συνέχεια θα κληρωθούν στους υπόλοι-
πους ομίλους οι εθνικές ομάδες που ακολου-

θούν. Για να καθοριστεί η θέ-
ση μιας εθνικής ομάδας εν-
τός του ομίλου στον οποίο θα
κληρωθεί θα διενεργείται μια
δεύτερη κλήρωση για την αν-
τιστοίχιση της θέσης της (από
το 1 έως το 4).
Η διαδικασία της κλήρωσης
θα αρχίσει από το 1ο γκρουπ
δυναμικότητας και θα ακο-
λουθήσουν κατά σειρά τα
υπόλοιπα. Τα τελικά του Euro
2024 θα διεξαχθούν σε δέκα

γερμανικές πόλεις από τις 14 Ιουνίου (Μόναχο)
μέχρι τις 14 Ιουλίου, στον τελικό του Βερολίνου. 

Τα γκρουπ δυναμικότητας
1ο: Γερμανία, Πορτογαλία, Γαλλία, Ισπανία, Βέλ-
γιο, Αγγλία
2ο: Ουγγαρία, Τουρκία, Ρουμανία, Δανία, Αλβα-
νία, Αυστρία
3ο: Ολλανδία, Σκωτία, Κροατία, Σλοβενία, Σλοβα-
κία, Τσεχία
4ο: Ιταλία, Σερβία, Ελβετία, Νικητής πλέι οφ A,
Νικητής πλέι οφ B, Νικητής πλέι οφ C

Τα γήπεδα του Euro 2024
Βερολίνο: Olympiastadion Berlin (70.000)
Κολονία: Cologne Stadium (47.000)
Ντόρτμουντ: BVB Stadion Dortmund (66.000)
Ντίσελντορφ: Düsseldorf Arena (47.000)
Φρανκφούρτη: Frankfurt Arena (48.000)
Γκελσενκίρχεν: Arena AufSchalke (50.000)
Αμβούργο: Volksparkstadion Hamburg (50.000)
Λειψία: Leipzig Stadium (42.000)
Μόναχο: Munich Football Arena (67.000)
Στουτγκάρδη: Stuttgart Arena (54.000)

Στο Αμβούργο θα συζητηθεί 
η θεσμοθέτηση της πορτοκαλί κάρτας 

στο ποδόσφαιρο, που θα τιμωρεί 
με δεκάλεπτη αποβολή τον παίκτη 

που θα διαμαρτυρηθεί στον διαιτητή

Γράφει 
o Άλκης  

Φιτσόπουλος

Σήμερα η κλήρωση
και το... φερμουάρ

στο στόμα των παικτών



ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL 46
Κ
ο
σ
μ
ικ
ά

Επ
ιμ

έλ
ει

α:
 Δ

ήμ
ητ

ρα
 Δ

άρ
δα

Ναπολιτάνικος
αέρας στη Γλυφάδα

Σ
ε μια άκρως εορταστική ατμόσφαιρα

πραγματοποιήθηκαν τα εγκαίνια του

απόλυτου «talk of the town», του ιταλι-

κού «Mamy Blue» στην αθηναϊκή ριβιέρα! Εκ-

πρόσωποι του δημοσιογραφικού, τηλεοπτικού

και καλλιτεχνικού χώρου, food bloggers και piz-

za lovers δοκίμασαν το κορυφαίο μενού από αυ-

θεντικές ναπολιτάνικες συνταγές από τους ex-

ecutive σεφ και έμειναν κατενθουσιασμένοι!
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Ιάσονας και
Βασίλης
Τσαρούχας,
Σταματίνα
Τσιμτσιλή,
Μαργαρίτα
Χρονοπούλου,
Φιλιώ Τσαρούχα

Βασίλης Τσαρούχας, Έλενα Κώνστα, Ιάσονας Τσαρούχας Γιώργος Λιάγκας, Χάρης Σιανίδης, Πάνος Κατσαρίδης

Αφροδίτη Γραμμέλη, Ζήνα Κουτσελίνη, Νικολέτα Σερέτη, Ιωάννα Μαλέσκου

Ποσειδώνας
Γιαννόπουλος,
Ελένη
Τσολάκη

Δημήτρης Παπανώτας, Σταματίνα Τσιμτσιλή, Χάρης Σιανίδης, Μαίρη Παλιαλέξη

Λία 
Μπαρόλα, 

Ειρήνη 
Μαρσέλου, 

Στέλλα 
Γιαμπουρά
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Γ
αστρονομικός προορισμός επωνύμων! Με ένα φαντασμαγο-

ρικό grand opening party το νέο περουβιανό ρεστοράν «Nó-
mada Athens» άνοιξε τις πόρτες του εντός του πολυτελέστα-

του ξενοδοχείου Dusit Suites Athens. Celebrities, παρουσιαστές και

δημοφιλείς καλλιτέχνες έδωσαν το «παρών» απολαμβάνοντας ένα

εξαιρετικό νοτιοαμερικανικό γαστρονομικό ταξίδι γεύσεων.

Λαμπερό πάρτι
εγκαινίων
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Φ
ω
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Κ
Ο
Σ
Μ
ΙΚ
A

Άβα Γαλανοπούλου

Λένια Ραζή, Αλεξάνδρα Παναγιώταρου, Mac McAdam

Χριστίνα Παναγή, Irene Angelopoulos, Χριστίνα Κανελλοπούλου

Νάνσυ Παραδεισάνου, Γεωργία Συναχέρη
Βαγγέλης Σερίφης, 

Πηγή Δεβετζή, Δημήτρης Γκοσμάνης

Έλλη Ρουμπάκου, Τεό Μπουρδέκας, Λία Μπαρόλα Νάσος Γουμενίδης, Κατερίνα Ζαρίφη,

Δημήτρης Λαζαρίδης, Δέσποινα Μαντά, Κατερίνα Μονογυιού, Παναγιώτης Μερτέκης

Κατερίνα Στικούδη, 
Τεό Μπουρδέκας, Νατάσα ΒελιανίτηΜιχάλης Συριόπουλος, Πάνος Λουκαΐδης



Τ
ο υπερηχογράφημα του μυοσκελετικού συ-
στήματος είναι μια σύγχρονη διαγνωστική
και θεραπευτική μέθοδος υψηλής ευκρίνει-

ας. Χρησιμοποιεί ακουστικά κύματα υψηλών συ-
χνοτήτων (3-17 MHz) για την απεικόνιση των μαλα-
κών μορίων όπως οι τένοντες, οι μύες και τα νεύρα,
καθώς επίσης και άλλων ανατομικών δομών όπως
οι αρθρώσεις και τα οστά.

«Μπορεί να δώσει πολλές πληροφορίες για μια
σειρά παθήσεων του μυοσκελετικού συστήματος.
Χρησιμοποιείται επίσης για τη διενέργεια μιας σει-
ράς ελάχιστα επεμβατικών θεραπευτικών πράξεων
σε αρθρώσεις όπως του ώμου και του ισχίου και για
την αντιμετώπιση παθήσεων όπως οι χρόνιες και
οξείες τενοντίτιδες. Μπορεί να γίνει γρήγορα, ανώ-
δυνα, με ασφάλεια και χωρίς ακτινοβολία στο ια-
τρείο από εξειδικευμένους στη μέθοδο αυτή ια-
τρούς, οι οποίοι διαθέτουν τον κατάλληλο εξοπλι-
σμό και επαρκή εκπαίδευση», αναφέρει ο ορθο-
παιδικός - χειρουργός, διδάκτωρ Ιατρικής Πανεπι-
στημίου Αθήνας Αντώνης Αγγουλές.

Το υπερηχογράφημα του μυοσκελετικού είναι
μια ανώδυνη, μη αιματηρή μέθοδος, δεν έχει ακτι-
νοβολία, είναι ασφαλής και δεν έχει αντενδείξεις.
Μπορεί να χρησιμοποιηθεί για τη διενέργεια θερα-
πευτικών πράξεων όπως οι ενδοαρθρικές ενέσεις
και παρακεντήσεις. Είναι εύκολα εφαρμόσιμη μέ-

θοδος, η οποία μπορεί να γίνει και στο ιατρείο.
Μπορεί επίσης να αντικαταστήσει άλλες δαπανη-
ρές και επίπονες εξετάσεις. Οι συσκευές των δια-
γνωστικών υπερήχων είναι εύκολες στη χρήση
τους και μπορούν να μεταφερθούν αν χρειαστεί.

Οι μυoσκελετικοί υπέρηχοι μπορούν να δώσουν
πολύτιμες διαγνωστικές πληροφορίες για μια σει-
ρά ορθοπαιδικών παθήσεων και κακώσεων του
άνω άκρου, οι οποίες αφορούν τον ώμο, τον αγκώ-
να, τον καρπό και τα δάκτυλα. Επίσης, σε μια σειρά
παθήσεων του ποδιού όπως του ισχίου, του γόνα-

τος, της ποδοκνημικής και του άκρου ποδός.
Ο ειδικός με τη βοήθεια του μυοσκελετικού

υπέρηχου μπορεί να διαγνώσει μια σειρά από ορ-
θοπεδικές παθήσεις, όπως τενοντίτιδα και ρήξη
του υπερακανθίου τένοντα του ώμου, τενοντίτιδα
του υπερπλατίου, τενοντίτιδα του δικέφαλου βρα-
χιονίου, ρήξεις τενόντων, επικονδυλίτιδα του αγ-
κώνα, επικονδυλίτιδα De Quervain, τενοντίτιδα
επιγονατιδικού - τετρακεφαλικού τένοντα, τενον-
τίτιδα - ρήξη αχίλλειου τένοντα, μυϊκές θλάσεις,
ορογονοθυλακίτιδες, γάγγγλια, ιγνυακές κύστεις
(κύστη Baker του γόνατος), κακώσεις συνδέσμων
γόνατος, ποδοκνημικής κ.λπ., παθήσεις περιφε-
ρικών νεύρων, σύνδρομο καρπιαίου σωλήνα,
ωλένια νευρίτιδα. 
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kpapakosto@yahoo.gr

Είναι μια ανώδυνη, μη αιματηρή 
μέθοδος, δεν έχει ακτινοβολία 
και αντενδείξεις - Μπορεί 
να χρησιμοποιηθεί για τη διενέργεια
θεραπευτικών πράξεων όπως 
οι ενδοαρθρικές ενέσεις
και παρακεντήσεις

Θεραπευτικές πράξεις 
Ο ειδικός αναφέρει πως με τη βοήθεια των
μυοσκελετικών υπερήχων μπορούν να γί-
νουν παρακεντήσεις αρθρώσεων (ύδραρ-
θρου - αίμαρθρου), παρακεντήσεις γαγγλίων
- κύστεων Baker, ενδοαρθρικές εγχύσεις
κορτιζόνης - υαλουρονικού - πλάσματος
πλούσιου σε αιμοπετάλια (PRP), τοπικές εγ-
χύσεις σε τένοντες, έλυτρα τενόντων και
ορογόνους θύλακες, αντιμετώπιση συνδρό-
μων πιέσεως περιφερικών νεύρων, αναρρό-
φηση και αφαίρεση αλλοιώσεων ασβεστο-
πoιού τενοντίτιδας του ώμου (Barbotage).

Αντώνης Αγγουλές, ορθοπαιδικός
- χειρουργός, δρ Ιατρικής

Πανεπιστημίου Αθήνας

Υπερηχογράφημα του μυοσκελετικού:
Ο σύγχρονος τρόπος διάγνωσης



ΜΑΡIΑ ΠΟΛYΖΟΥ
Η εντυπωσιακή 
οικονομολόγος 

κόρη της 

Ο νέος της ρόλος
και το άγχος 

για τα νούμερα

ΒΑΣΩ ΛΑΣΚΑΡΑΚΗ 

ΚΛEΛΙΑ 
ΑΝΔΡΙΟΛAΤΟΥ

Ημίγυμνη 
στη σκηνή  

για το νέο της 
θεατρικό ρόλο



Λ αμπάκια, φωτεινά δέντρα και στολίδια γέμισαν
τους δρόμους της Αθήνας, που είναι πιο όμορ-
φη από ποτέ. Τα Χριστούγεννα είναι η πιο

ωραία περίοδος του χρόνου και η πρωτεύουσα φόρε-
σε τα γιορτινά της.

Και ενώ η πόλη στολίστηκε, οι εκδηλώσεις και οι εμφανί-
σεις των celebrities δεν σταματούν. Ο φωτογραφικός φα-
κός του «Upper» πέτυχε τη Μαρία Πολύζου στην ορκωμο-
σία της κόρης της, Αγάπης, που αποφοίτησε με άριστα από
το τμήμα Οικονομικών Επιστημών του Οικονομικού Πανε-
πιστημίου Αθηνών. Από την άλλη, η σχεδιάστρια Σίλια Κρι-
θαριώτη γράφει μια ακόμη λαμπρή σελίδα στην ιστορία
του οίκου Celia Kritharioti, με την αποκλειστική παρουσία
του στα Harrods του Λονδίνου, ενώ η Κλέλια Ανδριολάτου
και ο Πάνος Παπαδόπουλος σκηνοθετούν και πρωταγωνι-
στούν στην παράσταση «Ο Εραστής» στο Θέατρο του Νέ-
ου Κόσμου. Στην πρεμιέρα τους βρέθηκαν και πολλοί από
τους συνεργάτες τους για να τους χειροκροτήσουν, μεταξύ
των οποίων ο Χριστόφορος Παπακαλιάτης και ο Κωνσταν-
τίνος Μαρκουλάκης.

Στις κοσμικές συναντήσεις τώρα, η παράσταση «Hu-
mans», που σκηνοθετεί ο Κωνσταντίνος Μαρκουλάκης,
έκανε πρεμιέρα και το γιόρτασε με ένα λαμπερό πάρτι στο
κοσμικό και φιλότεχνο στέκι Pasaji Athens στη Στοά Σπύ-
ρου Μήλιου, στο Citylink. Ο διακεκριμένος πλαστικός χει-
ρουργός Νίκος Μεταξωτός M.D., Ph.D. παρουσίασε το
πρώτο του βιβλίο με τίτλο «FROM CYCLES TO THEORIES».
Η Θεατρική - Φιλανθρωπική Ομάδα ΘΕΑ.ΣΥ(ΘΕΑΤΡΙΚΗ
ΣΥΜΜΑΧΙΑ ΑΜΚΕ) και η Ομάδα Θεατρικής Άσκησης της
Δ-Β ΑΜΚΕ παρουσίασαν στο Κολλέγιο Αθηνών τη μουσι-
κή κωμωδία «Προβατόρε». Στο Moxy City Athens φιλοξε-
νήθηκε ένα μοναδικό live act μουσικής και ζωγραφικής.
Εξέχουσες προσωπικότητες τίμησαν τα εγκαίνια της εικα-
στικής έκθεσης «Παρουσίες», που πραγματοποιήθηκαν
στον ιστορικό χώρο Καμίνι στο Γαλάτσι, υπό την αιγίδα του
Ομίλου για την UNESCO Τεχνών, Λόγου και Επιστημών
Ελλάδος. Τέλος, η γκαλερί Σκουφά γέμισε από λάτρεις της
τέχνης που έσπευσαν να θαυμάσουν από κοντά τα σημαντι-
κά έργα κορυφαίων ζωγράφων στα εγκαίνια της έκθεσης
«Δάσκαλοι και Επίγονοι».
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Παράσταση 
«The Humans»
Πάρτι με λαμπερές 
παρουσίες στο Pasaji

Στολίστηκε και φέτος το δέντρο 
στην Πλατεία Συντάγματος

8
Θέατρο 
Κολλεγίου 
Αθηνών
Μια παράσταση
για καλό σκοπό

10
Oμιλος UNESCO
τεχνών
Ομαδική έκθεση
ζωγραφικής

Περιεχόμενα
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ, 
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Απαγορεύεται η αναδημοσίευση , αναπαραγω-
γή  ή μετάδοση με οποιοδήποτε οπτικοακουστικό
τρόπο όλου η μέρους του περιοδικού χωρίς την έγ-
γραφη άδεια του εκδότη. Τα κείμενα που δημοσι-
εύονται δεν αντιπροσωπεύουν  υποχρεωτικά τις

απόψεις του εκδότη.

Μαριλένα 
Ανδριτσοπούλου

6
Νίκος Μεταξωτός

Το πρώτο βιβλίο 
του πλαστικού 

χειρουργού μόλις
κυκλοφόρησε

Aντώνης
Βουράκης

Τζένη
Βλαχώνη
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ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ, 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΕΣ:  PAPADAKISPRESS /

ΑΛEΞΑΝΔΡΟΣ ΠΑYΛΟΥ

ΗΚλέλια Ανδριολάτου και ο Πάνος Παπα-
δόπουλος σκηνοθετούν και πρωταγωνι-
στούν στην παράσταση «Ο Εραστής» στο

θέατρο του Νέου Κόσμου. Στην πρεμιέρα τους
βρέθηκαν πολλοί από τους συνεργάτες τους για
να τους χειροκροτήσουν. Ανάμεσά τους ο Χριστό-
φορος Παπακαλιάτης και ο Κωνσταντίνος Μαρ-
κουλάκης, που πρόσφεραν λουλούδια στην αγα-
πημένη πρωταγωνίστρια.

Οι ηθοποιοί συναντιούνται επί σκηνής για να
εξερευνήσουν τη διαβρωτική πορεία του χρόνου
στη σχέση του ζευγαριού, εκείνο το νήμα, όπως
λένε οι ίδιοι, που οδηγεί από την παράλογη επιθυ-
μία του να καταπιεί κανείς το αντικείμενο του πό-
θου του, στο να παλεύει όλη νύχτα στο κρεβάτι
προκειμένου να μη συναντηθούν τα πόδια τους. Κι
όμως, ο Ρίτσαρντ και η Σάρα υπήρξαν κάποτε πο-
λύ ερωτευμένοι. Θα ’λεγε κανείς πως ερωτεύτη-
καν με την πρώτη ματιά. Κι όπως όλα τα ζευγάρια
που κάποτε ερωτεύτηκαν με την πρώτη ματιά, τώ-
ρα ζουν «σχεδόν» ευτυχισμένοι.

ΚΛEΛΙΑ ΑΝΔΡΙΟΛAΤΟΥ

Πρεμιέρα στο θέατρο
με καλούς φίλους 
στο πλευρό της



ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ

Μ έσα από τις δημιουργίες της η Σίλια Κριθαριώτη δίνει σχή-
μα στις εμπνεύσεις της, κάνοντας τη μόδα τέχνη που χαρα-
κτηρίζεται από διαχρονικότητα. Η δουλειά της μάλιστα εί-

ναι διεθνώς αναγνωρισμένη, καθώς ρούχα με την υπογραφή της
έχουν επιλεγεί και φορεθεί από σταρ όπως η Μπιγιονσέ και η Τζένι-
φερ Λόπεζ. Τώρα η Σίλια Κριθαριώτη βρίσκεται και σε βιτρίνα του
Harrods. Η σχεδιάστρια γράφει μια ακόμη λαμπρή σελίδα στην ιστο-
ρία του οίκου Celia Kritharioti, με την αποκλειστική παρουσία του
στα Harrods του Λονδίνου.

Στην καμπάνια που θα βρίσκεται στις βιτρίνες του θρυλικού λον-
δρέζικου πολυκαταστήματος μέχρι τις 3 Ιανουαρίου πρωταγωνίστρια
είναι η Κέιτ Μος φορώντας μια θεϊκή νυφική δημιουργία Celia
Kritharioti κεντημένη στο χέρι.

Η συλλογή, που βρίσκεται στον διακεκριμένο πρώτο όροφο του
Harrods, ανάμεσα σε άλλα διάσημα superbrands, αποτελείται
από αστραφτερά mini dresses με matching mules και ankle boots,
φορέματα από πολύτιμο βελούδο, κεντημένα στο χέρι καφτάνια,
κάπες και mini δαντελένια φορέματα. Όπως όλες οι δημιουργίες
Celia Kritharioti, κάθε ρούχο έχει να διηγηθεί τη δική του μοναδική
ιστορία. 

ΣIΛΙΑ ΚΡΙΘΑΡΙΩΤΗ

Στο Harrods 
με πρωταγωνίστρια 

την Κέιτ Μος
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Η Μαρία Πολύζου για χρόνια κατάφερε να
χαράξει τη δική της πορεία στον χώρο
του αθλητισμού και συγκεκριμένα στον

στίβο. Πλέον έχει αποφασίσει να ασχοληθεί με
την πολιτική, αφού ήταν υποψήφια με τη ΝΔ στο
ψηφοδέλτιο Επικρατείας, στον πρώτο γύρο των
εκλογών, όπου κατάφερε να εκλεγεί.

Η γνωστή πρωταθλήτρια πριν από λίγα χρόνια
πάλεψε με τον καρκίνο, ενώ έχει μιλήσει και για
την κακοποίηση που δέχθηκε σε παιδική ηλικία.

Πρόσφατα, ο φωτογραφικός φακός την πέτυχε
στην ορκωμοσία της κόρης της, Αγάπης. Η Χρυ-
σούλα Αγάπη Μαυρογιάννη αποφοίτησε με άρι-
στα από το τμήμα Οικονομικών Επιστημών του Οι-
κονομικού Πανεπιστήμιου Αθηνών και η μαμά της
φυσικά νιώθει πολύ περήφανη.

ΜΑΡΙΑ ΠΟΛΥΖΟΥ

H κόρη της αποφοίτησε
με άριστα

UPPER FOCUS
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ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ, 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΕΣ:  PAPADAKISPRESS / 

ΒΑΣIΛΗΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜAΝΟΣ

Απόστολος Μαυρογιάννης, 
Χρυσούλα Αγάπη Μαυρογιάννη, Μαρία Πολύζου



ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS/ ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Το πρώτο βιβλίο 
του πλαστικού χειρουργού

μόλις κυκλοφόρησε

ΝIΚΟΣ ΜΕΤΑΞΩΤOΣ

UPPER SOCIETY
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Σε μια βραδιά με εκλεκτούς καλεσμένους, ο
διακεκριμένος πλαστικός χειρουργός Νίκος
Μεταξωτός M.D., Ph.D., παρουσίασε το πρώ-

το του βιβλίο με τίτλο «FROM CYCLES TO THEO-
RIES», στο κατάμεστο Juju Bar Restaurant στο Divani
Caravel Hotel. Πρόκειται για μία δίγλωσση έκδοση,
σε μορφή coffee table, με ελληνικό τίτλο «ΚΕΙΜΕΝΑ
ΧΩΡΙΣ ΓΩΝΙΕΣ». Τα κείμενά του πλαισιώνονται αρ-

μονικά από τα έργα της τελευταίας δουλειάς της Ξέ-
νιας Γκούμα-Λεκανίδη, «Further». 

Το βιβλίο προσφέρει μια μοναδική ματιά σε λέξεις
που δάνεισε η χώρα μας στο εξωτερικό, ερμηνευό-
μενες μέσα από το προσωπικό πρίσμα του Νίκου Με-
ταξωτού. Μια συγγραφική δημιουργία που ξεπερνά
τα όρια της λεξικής ερμηνείας και ανοίγει παράθυρα
στην ανθρώπινη ψυχή.

Ελένη Χατζηωάννου Μεταξωτού,
Νίκος Μεταξωτός, Νατάσα Θεοδωρίδου 

Μαριέλλα Σαββίδου, 
Τόνια Σωτηροπούλου, Τζένη Μπότση

Βασίλης Καίσαρης, Ναταλία Δραγούμη

Εστερίνα Μπορμπόλη, Έφη Χατζηωάννου, 
Μαρίνα Χατζηωάννου, Στάλω Χατζηωάννου 

Πέγκυ Φιλίππου 

Ζωή Ράπτη 
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Δανάη Μπάρκα, 
Μαριλένα Ανδριτσοπούλου

Ειρήνη Μακρή, 
Αιμίλιος Χειλάκης

Κωνσταντίνος Μαρκουλάκης, 
Θέμις Μπαζάκα

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ, 
ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ:  PAPADAKISPRESS / ΚΩΣΤΑΣ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ

ΟΚωνσταντίνος Μαρκουλάκης είναι ένας καλλιτέχνης που επιλέγει
πάντα προσεκτικά σημαντικά έργα από τη σύγχρονη δραματουρ-
γία. Τη φετινή σεζόν παρουσιάζει στο Θέατρο Μουσούρη ένα ση-

μαντικό έργο, που μιλά με διαύγεια, χιούμορ, τρυφερότητα και βαθιά αγάπη
για «τη ζωή, όπως προσπαθούμε να τη ζήσουμε» και δίνει μια σπάνια ματιά
στη συλλογική ανθρώπινη ψυχή. Πρόκειται για το «The Humans», το συναρ-
παστικό, βραβευμένο με Tony Award, θεατρικό του Στίβεν Κάραμ, που έχει
αποσπάσει διθυραμβικά σχόλια από κοινό και κριτικούς όπου έχει παιχτεί.

Η παράσταση έκανε πρεμιέρα και γιορτάστηκε με ένα λαμπερό πάρτι στο
κοσμικό και φιλότεχνο στέκι Pasaji Athens, στη Στοά Σπύρου Μήλιου στο C-
itylink. Τους καλεσμένους υποδέχτηκε η Γενική Διευθύντρια του Ομίλου, Μα-
ριλένα Ανδριτσοπούλου, σε μία ζεστή και γεμάτη αγάπη ατμόσφαιρα.

Πάρτι με λαμπερές παρουσίες
στο Pasaji

ΠΑΡAΣΤΑΣΗ «THE HUMANS»

Χριστίνα Αλεξανιάν, 
Αθηνά Μαξίμου

Κωνσταντίνος Ασπιώτης,
Άκης Σακελλαρίου

Τζένη Μπότση, Θοδωρής Αθερίδης,
Ευαγγελία Συριοπούλου
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ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ, 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS/ ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΛΕΚΗΣ

ΘEΑΤΡΟ ΚΟΛΛΕΓIΟΥ ΑΘΗΝΩΝ

Μια παράσταση για καλό σκοπό

ΗΘεατρική - Φιλανθρωπική Ομάδα ΘΕΑ.ΣΥ(ΘΕΑΤΡΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ ΑΜΚΕ) και η
Ομάδα Θεατρικής Άσκησης της Δ-Β ΑΜΚΕ παρουσίασαν στο Κολλέγιο Αθηνών τη
μουσική κωμωδία «Προβατόρε». Τις ομάδες συγκροτούν ερασιτέχνες ερμηνευτές

(επιστήμονες, επιχειρηματίες, κλπ.) που αγαπούν το θέατρο και εντάσσονται στην παράδοση
μιας πολυετούς πειραματικής, θεατρικής δράσης. Η «επιθεώρηση», που παρουσίασαν, απαι-
τεί από τους ερμηνευτές της ιδιαίτερη προσέγγιση. Μέσα σε πέντε, το πολύ, λεπτά πρέπει να
δημιουργήσουν θεατρική μυσταγωγία και να φορτίσουν τον θεατή με κωμική διάθεση. Είτε με
την εμφάνισή τους είτε με το απρόσμενο του χαρακτήρα του ρόλου και του ύφους τους είτε με
τη θεατρικότητα και την υπερβολή του κοστουμιού τους.

Η παράσταση είχε καλό σκοπό, αφού η φετινή χορηγία από τα έσοδα θα δοθεί στο Φιλαν-
θρωπικό Σωματείο AURORA κατά της λευχαιμίας.

Καίτη Δαυίδ, Γιώργος Δαυίδ, Ρένα Παπαδοπούλου,
Χάρης Θεοχάρης, Δήμητρα Θεοχάρη

Μπίλη Δασκαλάκης, Μελίνα Δασκαλάκη

Πέγκυ Βουράκη

Αντώνης Βουράκης

Ανδρέας Τσαβλίρης, Μιλένα Τσαβλίρη, 
Ρίτα Πικρού Μωραϊτάκη

Βίκυ Παλαιολόγου

Eβίτα Ασημακοπούλου, 
Διδώ Δημητριάδου
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Jeff Garner, Μαρία Καλιγά, 
Γιάννης Καλιγάς 

Μαργαρίτα Καρδαχάκη,
(Ιστορικός Τέχνης)
Θάνη Καντούρα, 

Χριστίνα Γουώρρρεν, 

Ειρήνη Ηλιοπούλου, 
Δάφνη Αγγελίδου, 
Λάζαρος Τηλιακός 

Νίκος Αγγελίδης, 
Νίκη Ελευθεριάδη,

Νίκος Παίσιος 

Χρήστος Μοσχανδρέου,
Δέσποινα Σαββοπoύλου

Μίλτος Γκλολεμάς, 
Θανάσης Μιχαηλίδης,
Κώστας Σπυριούνης

Συνύπαρξη εμβληματικών δημιουργών
στην έκθεση «Δάσκαλοι και Επίγονοι»

Ηγκαλερί Σκουφά γέμισε από λά-
τρεις της τέχνης που έσπευσαν να
θαυμάσουν από κοντά τα σημαντι-

κά έργα κορυφαίων ζωγράφων στα εγκαί-
νια της έκθεσης «Δάσκαλοι και Επίγονοι».

Πρόκειται για μια μοναδική συνύπαρξη
εμβληματικών δημιουργών της Γενιάς του
’30 και του ’60.

Ξεκινώντας από τη Γενιά του ’30, παρου-
σιάζει δημιουργίες των Γιάννη Τσαρούχη,
Διαμαντή Διαμαντόπουλου, Γιάννη Μόρα-
λη και Νίκου Νικολάου. 

Στα έργα κυριαρχούν οι συμβολισμοί
στις μορφές, οι οποίες βασίζονται στη διά-
πλαση του σχεδίου, καθώς και η αναπαρά-

σταση της φύσης και του τοπίου. 
Στον αντίποδα, παρουσιάζονται έργα της

Γενιάς του ’60, των καλλιτεχνών: Νίκου
Στεφάνου, Αλέκου Φασιανού και Βασίλη
Σπεράντζα, που για περίπου μια δεκαετία
συνεργάστηκαν στο ατελιέ της Καλλιθέας –
όπως έμεινε γνωστό– σημαδεύοντας όχι μό-
νο την εξέλιξη της ζωγραφικής τους αλλά
και επηρεάζοντας την εξέλιξη της τέχνης
στην Ελλάδα.

Παράλληλα, παρουσιάζονται χαρακτηρι-
στικές φωτογραφίες από τη ζωή των καλλι-
τεχνών και τις μεταξύ τους συναντήσεις. Η
έκθεση θα διαρκέσει μέχρι τις 9 Δεκεμβρί-
ου 2023.

ΓΚΑΛΕΡΙ ΣΚΟΥΦΑ

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ: PAPADAKISPRESS / ΚΩΣΤΑΣ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ
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ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ, 

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS/ ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΛΕΚΗΣ

OΜΙΛΟΣ UNESCO ΤΕΧΝΩΝ

Ομαδική έκθεση ζωγραφικής

Εξέχουσες προσωπικότητες τίμησαν με την παρουσία τους
τα εγκαίνια της εικαστικής έκθεσης «Παρουσίες», που
έλαβαν χώρα στον ιστορικό χώρο Καμίνι στο Γαλάτσι,

υπό την αιγίδα του Ομίλου για την UNESCO Τεχνών, Λόγου
και Επιστημών Ελλάδος.

Σημαίνοντες καλλιτέχνες όπως οι Αλέξανδρος Χαιρετάκης,
Νίνα Διακοβασίλη, Τζένη Βλαχώνη, Μαρίνα Κοράκη, Χρήστος
Μεταξωτός, Χρήστος Μπαλούκος, Δήμητρα Πέππα, Αικατερί-
νη Τζίτζιρα και Νίκος Ζαχόπουλος ένωσαν τις εικαστικές τους
φωνές για να αποτυπώσουν το σύγχρονο γίγνεσθαι επάνω
στην τέχνη.

Η έκθεση πλαισιώθηκε από μοναδικά κομμάτια των καταξιω-
μένων Ελλήνων μουσικοσυνθετών Κωνσταντίνου Α. Λυγνού,
Νίκου Φυλακτού, Παναγιώτη Θεοδοσίου, Νέστορα Ταίηλορ
και Βασίλη Μπακόπουλου.

Δωροθέα Μερκούρη, Αλεξάνδρα Μερκούρη

Μαρίνα Κορακή, Μαρίνα Χριστή 

Έβελυν Σπύρου Δήμητρα Πέππα
Μπουμπού Μπαρμπαλιά, 

Ρένα Σπηλιοπούλου, 
Σταυρούλα Μύγδαλη

Τζένη Βλαχώνη

Φωτεινή Βλαχάκη
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Θοδωρής Δελούσης, Έλενα Κελεσίδη, 
Γιώργος Μισαηλίδης

Γιώργος Μπούνιας,  Έλενα Κελεσίδη,
Γιώργος Μισαηλίδης, Γιώργος Ντάβλας

Φιλίτσα Τζουβάρα, Γιάννης Αθητάκης,
Αναστασία Μερτζάνη

Θεοδώρα Μιχαλολιάκου,
Ιωάννα Ευθυμίου

Πάρης Αμοργινός 

Η μουσική συναντά τη ζωγραφική

T o Moxy Athens City, που είναι υπό τη διαχείριση
της SWOT Hospitality, της κορυφαίας εταιρίας ho-
tel management, φιλοξένησε ένα μοναδικό live

act μουσικής και ζωγραφικής. Στο πλαίσιο του Moxy Art
Affair, ενώθηκαν οι δύο κόσμοι της τέχνης και η Υψίφω-
νος Έλενα Κελεσίδη, ο Γιώργος Ντάβλας και ο Γιώργος
Μισαηλίδης παρουσίασαν στο lobby του ξενοδοχείου
κομμάτια από γνωστές όπερες και τραγούδια από μεγά-
λους Έλληνες συνθέτες.

Ταυτόχρονα ο καλλιτέχνης Γιώργος Μπούνιας αποτύ-
πωνε στον καμβά τα πορτρέτα των ερμηνευτών. Την εκ-
δήλωση προλόγισε ο ηθοποιός Γιάννης Αθητάκης, ενώ
το art direction και το live act ζωγραφικής επιμελήθηκε ο
Γιώργος Μπούνιας.

Στο event, που πρόβαλε με τον πιο λαμπερό τρόπο την
αγάπη για κάθε είδους τέχνη, έδωσαν το «παρών» φίλοι
της τέχνης και εκπρόσωποι του δημοσιογραφικού και
καλλιτεχνικού χώρου.

MOXY ATHENS CITY

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ



ΚΕΊΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝIΔΟΥ, 
ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Βάσω Λασκαράκη

H Βάσω Λασκαράκη με δική της εκπομπή! Πριν από έναν μήνα
βγήκε στον «αέρα» του ΣΚΑΪ το ολοκαίνουριο πρότζεκτ που
παρουσιάζει και με το οποίο κάνει ουσιαστικά τα πρώτα της

βήματα ως παρουσιάστρια.
Η Βάσω Λασκαράκη, που αγαπήθηκε μέσα από τους ρόλους της σε

επιτυχημένες τηλεοπτικές σειρές, έκανε το ντεμπούτο της στην παρου-
σίαση, με τη νέα ψυχαγωγική εκπομπή «The Break», που πλέον έχει γί-
νει το ευχάριστο διάλειμμα της εβδομάδας μας.

Όπως τόνισε η ηθοποιός, δεν θα αφήσει τα νούμερα τηλεθέασης να
την επηρεάσουν και να την αγχώσουν. Και συνεχίζει για το νέο της αυτό
βήμα λέγοντας: 

«Τρέχω να πάω σε μία πρόβα, υπάρχει μία εκπομπή που στήνεται,
υπάρχουν πολλές συζητήσεις. Προσπαθούσα να το διαχειριστώ» ομο-
λόγησε, αρχικά. 

«Προφανώς με προβληματίζει το ότι με ρωτάνε επί παντός επιστητού.
Εκεί όμως που ενοχλήθηκα περισσότερο ήταν όταν πήγα στην πρεμιέ-
ρα του Αιμίλιου Χειλάκη και απέξω με ρώτησαν αν θα καλέσω τον Γιάν-
νη (Τσιμιτσέλη) στην εκπομπή. Το θεωρώ λίγο άκομψο, εφόσον υπάρ-
χουν άλλοι άνθρωποι στη ζωή μας να ασχολούνται με τέτοιο ζήλο συνε-
χώς με τα ίδια και τα ίδια. Δεν το θεωρώ κομψή ερώτηση, όπως δεν ρω-
τάμε για παράδειγμα μία γυναίκα γιατί δεν έκανε παιδί. Οι ζωές μας
έχουν προχωρήσει».

Πάντως ο ρόλος της παρουσιάστριας της ταιριάζει αρκετά και η ηθο-
ποιός φαίνεται να είναι στα καλύτερά της, τόσο προσωπικά όσο και
επαγγελματικά.

Η τηλεόραση 
της πάει πολύ
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Μαριάνα Τουμασάτου, Ελισάβετ Μουτάφη,
Πάρης Λεόντιος, Αναστασία Παντούση, Βάσω Λασκαράκη Με το σύζυγό της 

Λευτέρη Σουλτάτο



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Αυτό το Σαββατοκύριακο, ένα κύμα πα-
ράλογων απαιτήσεων και ζήλιας δεν θα
σας αφήσει να περάσετε ήρεμα με τα
αγαπημένα σας πρόσωπα. Ίσως συναν-
τήσετε τον μεγάλο έρωτα και δεν θα
μπορέσετε εύκολα να διαχειριστείτε τα
συναισθήματά σας.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Αυτό το διήμερο είναι αρκετά ενδιαφέ-
ρον για εσάς, με έντονες συζητήσεις
και καταστάσεις που χρειάζονται την
ολοκλήρωσή τους. Από την άλλη κάτι
σας βασανίζει και νιώθετε αρκετά ανα-
στατωμένοι, όταν μάλιστα οι άλλοι παί-
ζουν με την ψυχολογία σας. 

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Είναι κάποιες έντονες καταστάσεις που
σας εξωθούν να κλείσετε οικονομικές
σας υποθέσεις. Μπορεί να μετακινηθεί-
τε για εργασία και να συναντήσετε κά-
ποια πολύπλοκη κατάσταση, που δύ-
σκολα θα τη φέρετε στα μέτρα σας. 

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Αυτό το διήμερο είναι αρκετά πιεστικό
για εσάς, όπου κάποιες οικογενειακές
υποθέσεις θα σας δημιουργήσουν ανα-
σφάλεια και ένα κλίμα ζήλιας και εγωι-
στικών κινήτρων. Φερθείτε έξυπνα και
μην αφήσετε να σας κυριέψει ο θυμός. 

Λέων
(23/7-22/8)
Κάποια θέματα σας έχουν προκαλέσει
πολλά ερωτήματα, κυρίως σε επαγγελ-
ματικό επίπεδο. Είναι καιρός να βάλετε
μια τάξη σε καταστάσεις που βρίσκον-
ται στην καθημερινότητά σας και σας
κουράζουν, ιδίως σε θέματα διαβίω-
σης και των εισοδημάτων σας. 

Παρθένος
(23/8-22/9)
Για εσάς των πρώτων ημερών φαίνε-
ται ότι υπάρχει αρκετά καλή συνεν-
νόηση με τα σημαντικά πρόσωπα της
ζωής σας, αλλά μέσα στο Σαββατοκύ-
ριακο θα χρειαστεί να ξοδέψετε κά-
ποια χρήματα παραπάνω από εκείνα
που είχατε υπολογίσει.

Ζυγός
(23/9-23/10)
Για εσάς τους Ζυγούς, η οικογένεια
και κάποιες υποθέσεις που αφορούν
ένα αγαπημένο σας πρόσωπο θα σας
απασχολήσουν έντονα. Ίσως να νιώ-
σετε ζήλια για μια κατάσταση, αλλά
αυτό θα σας το προκαλέσουν κάποιοι,
για να σας στενοχωρήσουν και να σας
δημιουργήσουν ανασφάλειες. 

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Κάποια πράγματα θα είναι υπεύθυνα
για την κακή σας ψυχολογία αυτό το
διήμερο. Απαλλαγείτε από ό,τι τοξικό
και άρρωστο μπορεί να σας βλάψει,
ακόμη και αν έχει να κάνει με το αγα-
πημένο σας πρόσωπο ή μια σχέση που
δεν μπορεί να ολοκληρωθεί λόγω συν-
θηκών. 

Τοξότης
(22/11-21/12)
Είναι πολύ πιθανό αυτό το διήμερο να
έχετε καλά νέα για ένα οικονομικό σας
θέμα. Βέβαια θα ανακαλύψετε μέσα
στο φιλικό σας περιβάλλον ένα άτομο
που παίζει κάποιο σκοτεινό ρόλο.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Είναι καιρός να βάλετε σε σειρά την
επαγγελματική σας υπόσταση και να
συζητήσετε με ένα πρόσωπο που το
εμπιστεύεστε για τα επόμενα επαγγελ-
ματικά σας βήματα. 

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Αυτό το διήμερο θα έχετε μια αρκε-
τά μεγάλη αναστάτωση, κυρίως σε
προσωπικό επίπεδο. Βέβαια η συ-
νάντηση με άτομο που έχει γνώσεις
πάνω σε ένα δικό σας πρακτικό θέ-
μα θα σας δημιουργήσει το αίσθημα
της σιγουριάς και της ολοκλήρω-
σης. 

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Καλές συζητήσεις θα υπάρξουν σή-
μερα για εσάς των πρώτων ημερών,
ενώ κάποιες οικονομικές υποθέσεις
θα απασχολήσουν εσάς των τελευ-
ταίων ημερών. Μην αφήσετε τη ζήλια
και την καχυποψία να σας κυριέψουν
χωρίς λόγο. 

ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΔΕΚΕMBΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL ΖΩΔΙΑ61

Α υτό το διήμερο θα υπάρξουν καλές στιγμές στην
επικοινωνία μας με τους άλλους και θα αισθανθούμε
περισσότερη πειθαρχία για να αναλάβουμε παλιές

και νέες ευθύνες. Την Κυριακή, μια έξαρση συναισθημάτων
θα επηρεάσει περισσότερο τους Ζυγούς, Αιγόκερους,
Καρκίνους και Κριούς των τελευταίων ημερών. 
* Αν στις 2 Δεκεμβρίου έχετε τα γενέθλιά σας, είστε σε μια
αρκετά καλή προσωπική χρονιά, ώστε να φτιάξετε τις
οικονομικές σας υποθέσεις, να συζητήσετε για κάποια
συμφέροντά σας και να κλείσετε μια υπόθεση που
εκκρεμούσε χρόνια. 
* Για εσάς που έχετε στις 3 Δεκεμβρίου τα γενέθλιά σας,
είναι μια πολύ σημαντική χρονιά για την προσωπική σας
ζωή. Κάτι τελειώνει και κάτι αρχίζει, ενώ βρίσκεστε σε
έναν νέο κύκλο γνωριμιών και καρμικών προσώπων που θα
μπουν τους επόμενους μήνες στη ζωή σας. 




